
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από τα Δηµοτικά Σχολεία Αρκάσας και Διαφανίου Καρ-
πάθου, το 11ο Δηµοτικό Σχολείο Μυτιλήνης, τα Γυµνάσια
Γλαύκης και Σµίνθης Ξάνθης και φοιτητές από τη Νοµική
Σχολή του Πανεπιστηµίου Αθηνών, σελ. 7805, 7810, 7815

2. Αναφορά εκ µέρους του Προεδρείου της Βουλής των
Ελλήνων στην 9η Μαΐου ηµέρα της µεγάλης αντιφασιστικής
νίκης των λαών, σελ. 7781

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 7799, 7800, 7802, 7804,
7805, 7810, 7811, 7813, 7814, 7815, 7822, 7824, 7827

4. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 7827, 7828

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών µε αριθµός από 1863 έως 1892,

σελ. 7782 – 7790
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

7791 - 7798
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων: 
α) Προς τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης σχετικά

µε «την υπόθεση της µπύρας και αν υπάρχουν επίορκοι στην
Επιτροπή Ανταγωνισµού», σελ. 7799

β) Προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την έκρυθµη κα-
τάσταση που βρίσκεται ο χώρος της υγείας, σελ. 7800

γ) Προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα: «Να απεγκλωβιστούν οι
πενήντα χιλιάδες υπό συνταξιοδότηση συµπολίτες µας του
ΟΑΕΕ και του ΟΓΑ, οι οποίοι σήµερα είναι χωρίς εισόδηµα
και χωρίς σύνταξη», σελ. 7803

4. Συζήτηση της υπ’ αριθµόν 18/15/5-4-2017 επίκαιρης επε-
ρώτησης δεκατεσσάρων Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας
προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Η αυτοδιοίκηση
στο στόχαστρο της Κυβέρνησης», σελ. 7806 – 7828 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 7781 - 7810
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 7825 - 7828
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 7810 - 7825

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί της αναφοράς στην 9η Μαΐου ηµέρα της µεγάλης
αντιφασιστικής νίκης των λαών:

ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 7781

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 7824
ΖΑΡΟΥΛΙΑ Ε. , σελ. 7805 
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 7799, 7800, 7802, 7804, 

7805, 7810
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 7827
ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ Π. , σελ. 7813
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 7811, 7813, 7814, 7815, 
7822, 7824

Γ. Επί προσωπικού θέµατος:
ΓΕΩΡΓΑΔΗΣ Μ. , σελ. 7827
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 7827
ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ Π. , σελ. 7828

Δ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΖΑΡΟΥΛΙΑ Ε. , σελ. 7805
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 7803, 7804
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 7800, 7801, 7802
ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 7799, 7800
ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ Δ. , σελ. 7799, 7800
ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 7803, 7804
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 7801, 7802, 7803

Ε. Επί της επίκαιρης επερώτησης:
ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 7823, 7824
ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ  Ά. , σελ. 7809
ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ Μ. , σελ. 7807, 7808
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 7806, 7813, 7814, 7815, 

7824, 7825, 7826, 7827
ΒΟΥΛΤΕΨΗ Σ. , σελ. 7811, 7813, 7814
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 7808, 7825
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 7821, 7822, 7823
ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ Λ. , σελ. 7815
ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ Κ. , σελ. 7810, 7811
ΚΑΤΣΙΚΗΣ Κ. , σελ. 7821
ΜΠΑΛΛΗΣ Σ. , σελ. 7818, 7823, 7824
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ Η. , σελ. 7818
ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ Π. , σελ. 7813, 7814, 7815, 7822, 

7823, 7824, 7825, 7826, 
7827

ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 7819, 7820
ΤΖΑΒΑΡΑΣ Κ. , σελ. 7808, 7813, 7814, 7815, 

7816, 7818, 7827
ΦΩΤΗΛΑΣ Ι. , σελ. 7812

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΘΕΛΕΡΙΤΗ Μ. , σελ. 7822, 7825

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΖ’

Δευτέρα 8 Μαΐου 2017



Αθήνα, σήµερα στις 8 Μαΐου 2017, ηµέρα Δευτέρα και ώρα
17.03’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΥ ΚΟΥΡΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Πριν προχωρήσουµε, θα ήθελα να κάνω µια σύντοµη αναφορά
εκ µέρους του Προεδρείου της Βουλής των Ελλήνων στην 9η

Μαΐου, ηµέρα της µεγάλης αντιφασιστικής νίκης των λαών. 
Στις 9 Μαΐου 1945 επισφραγίζεται το τέλος του καταστροφι-

κού Β’ Παγκοσµίου Πολέµου, µε την ήττα και τη συνθηκολόγηση
των ναζιστικών στρατευµάτων. Ο φασισµός και ο ναζισµός ητ-
τώνται ολοκληρωτικά στην Ευρώπη, µετά από την τεράστια τρα-
γωδία που προκάλεσαν. 

Ο πόλεµος αυτός υπήρξε ο πιο καταστροφικός και αποκρου-
στικός της Ιστορίας. Ήταν ένας πόλεµος ολοκληρωτικός, που
καταργούσε τις διαχωριστικές γραµµές πολεµιστών και άµαχου
πληθυσµού, που παρέσυρε στη δίνη του δεκάδες χώρες και
άφησε πίσω πάνω από πενήντα εκατοµµύρια νεκρούς, το ολο-
καύτωµα των Εβραίων µε τη φρίκη των κρεµατόριων στο Άου-
σβιτς, το Μαουτχάουζεν, το Μπούχενβαλντ και των άλλων στρα-
τοπέδων συγκέντρωσης. 

Η αντιφασιστική νίκη των λαών θα ήταν αδύνατη χωρίς τις τε-
ράστιες θυσίες που επωµίστηκαν οι λαοί της Ευρώπης. Αξίζει να
µνηµονεύσουµε την αντίσταση στις δυνάµεις των κατακτητών
στην Ελλάδα, τη Γαλλία, τη Γιουγκοσλαβία. Ο µεγαλύτερος, ό-
µως, φόρος αίµατος πληρώθηκε από τη Σοβιετική Ένωση των
δέκα εκατοµµυρίων νεκρών. Ένας πληθυσµός ίσος µε ολόκληρη
τη σηµερινή Ελλάδα θυσιάστηκε για να µη βυθιστεί ο τόπος στο
πιο βαθύ σκοτάδι που είχε συναντήσει ποτέ του. 

Ο σοβιετικός λαός και ο σοβιετικός στρατός σταµάτησαν µε
αυτοθυσία την επέλαση των ναζί στο Ανατολικό Μέτωπο, την
ώρα που στην Ελλάδα η εθνική αντίσταση απελευθέρωνε τα
πρώτα εδάφη της Ευρώπης από τη ναζιστική κατοχή. 

Ας θυµηθούµε ότι απέναντι στη βία και την τροµοκρατία του
φασισµού υπήρξαν σε όλη την Ευρώπη κι εκείνοι που συµβιβά-
στηκαν ή συνεργάστηκαν µε τους κατακτητές, συµµετέχοντας
σε κυβερνήσεις «Κουίσλινγκ» και σε τάγµατα δωσιλόγων. Ορθώ-
θηκαν, όµως, όπως αναφέρθηκε, και τα µεγάλα αντιφασιστικά
και απελευθερωτικά κινήµατα που οδήγησαν στη συντριβή του
ναζισµού και την άνευ όρων παράδοσή του στις 8 - 9 Μαΐου 1945. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι µάχη κατά του φασισµού
είναι µία µάχη που αντλεί από το παρελθόν, υλοποιείται στο
παρόν και εκβάλλει στο µέλλον. Στο παρόν βρίσκονται, όµως κι
όλα αυτά που αναζωπυρώνουν τη σκοτεινή του φωτιά. Είναι οι
πολιτικές της λιτότητας και της κοινωνικής αδικίας, είναι η βία µε
την οποία αντιµετωπίζονται από τις πολιτικές ελίτ οι λαοί και τα
δικαιώµατά τους. Η ανεργία γεννάει τον φασισµό. Η φτώχεια γεν-
νάει τον φασισµό. Η εκµετάλλευση γεννάει τον φασισµό. Το αί-
σθηµα αδικίας που διοχετεύεται λανθασµένα όχι προς αυτόν που
φταίει, αλλά προς τον αδύναµο, είναι η πρώτη ύλη του.

Γι’ αυτό, η ισχυροποίηση των δηµοκρατικών θεσµών και η ενί-
σχυση της κοινωνικής αλληλεγγύης και της κοινωνικής προστα-
σίας αποτελούν σήµερα τις πιο αποτελεσµατικές απαντήσεις
ενάντια σε κάθε προσπάθεια αναβίωσης της φασιστικής ιδεολο-
γίας. 

Αυτές είναι οι σταθερές βάσεις για το µέλλον, βάσεις στις
οποίες θεµελιώθηκε η µεγάλη αντιφασιστική νίκη των λαών. Η 9η

Μαΐου 1945 θα συνεχίσει να αποτελεί στο πλαίσιο αυτό µια
ηµέρα βαθύτατου πολιτικού και κοινωνικού αναστοχασµού, ώστε
η ανθρωπότητα να µη ζήσει ποτέ ξανά τις θηριωδίες του Β’ Παγ-
κοσµίου Πολέµου. 

Σας ευχαριστώ.               
Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-

ρές προς το Σώµα. 
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βουλής

κ. Αναστασία Γκαρά, Βουλευτή Έβρου, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΖ’

Δευτέρα 8 Μαΐου 2017



Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

7782 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7784 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7786 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7788 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7790 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ
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7792 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7794 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7796 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7798 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Αρχίζουµε τη συζήτηση µε την έβδοµη µε αριθµό 571/7-3-2017
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Ανεξάρτητου Βουλευτή
Αχαΐας κ. Νικολάου Νικολόπουλου προς τον Υπουργό Οικονο-
µίας και Ανάπτυξης σχετικά µε «την υπόθεση της µπύρας και αν
υπάρχουν επίορκοι στην Επιτροπή Ανταγωνισµού».

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Οικονοµίας
και Ανάπτυξης κ. Δήµος Παπαδηµητρίου.

Τον λόγο έχει ο κ. Νικολόπουλος για δύο λεπτά για να αναπτύ-
ξει την ερώτησή του.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, χαίροµαι γιατί
επιτέλους συζητάµε µία ερώτηση που πήγε και ήρθε -πόσες
φορές λέτε;- πενήντα φορές! Χαίροµαι γιατί ήρθε ο Υπουργός,
µετά από τόσες πολλές κοινοβουλευτικές παρεµβάσεις του Χρι-
στιανοδηµοκρατικού Κόµµατος για να µας απαντήσει ακριβώς
το ερώτηµα που είπατε: Μπορούν τα µέλη των ανεξαρτήτων αρ-
χών να νιώθουν ότι είναι ανεξέλεγκτα ακόµα και αν ενδεχοµένως
ζηµιώνουν το δηµόσιο;

Είχα αγανακτήσει πραγµατικά, κύριε Υπουργέ, γιατί δεν µπο-
ρεί ένας Υπουργός να νίπτει τας χείρας του, ακόµα και αν είναι
εξωκοινοβουλευτικός, όπως και δεν µπορεί καµµία ανεξάρτητη
αρχή να νιώθει ότι είναι ανεξέλεγκτη. Ο ν.3959 –θα τον κατα-
θέσω, σας τον έδωσα και µε ερώτηση- λέει ακριβώς ότι έχετε
εσείς την εποπτεία. Ο κ. Κυριτσάκης µπορεί να µιλά µε αυτόν τον
απαράδεκτο τρόπο που απαντά σε ορισµένες ερωτήσεις Βου-
λευτών σε όποιον θέλει, αλλά όχι διά µέσου του Υπουργού στους
εκλεγµένους αντιπροσώπους του λαού. Είναι µνηµείο αντικοινο-
βουλευτισµού η επιστολή του της 17ης Φεβρουαρίου 2017 που
ζητά να µπει φίµωτρο στον κοινοβουλευτικό έλεγχο. 

Η παρουσία σας σήµερα εδώ πιστεύω ότι στέλνει µήνυµα και
στα διορισµένα από τη Βουλή µέλη των δήθεν ανεξάρτητων
αρχών. Βλέπουµε τον τελευταίο καιρό το ΕΣΡ να αφήνει να ζη-
µιώνεται το δηµόσιο και να νοµίζουν ότι δεν έχουν καµµία ευ-
θύνη. Αλλά νοµίζω ότι έχει ευθύνη ασφαλώς και η πολιτική ηγε-
σία να τους κάνει να το καταλάβουν. Λίγο πριν φύγει ο κ. Κυρι-
τσάκης πρέπει ακριβώς να του το πείτε. 

Εδώ, λοιπόν, θέλω επίσης να πληροφορηθεί το Σώµα και ο ελ-
ληνικός λαός ότι και ο Πρόεδρος της Βουλής έχει πάρει σχετική
επιστολή, την οποία θα σας καταθέσω. 

Ακούστε, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, τι απίθανα απάντησε ο Πρό-
εδρος της ανεξάρτητης αρχής διά µέσου του Υπουργού: «Σύ-
σταση του Πειθαρχικού Συµβουλίου δεν παρέστη ανάγκη να γί-
νει», λέει, «διότι ούτε σήµερα ούτε στο παρελθόν υπήρξαν περι-
πτώσεις που να χρήζουν πειθαρχικού ελέγχου». Υπογραφή: Δη-
µήτρης Κυριτσάκης.

Έχετε καταλάβει, φαντάζοµαι, κύριε Υπουργέ, ότι έτσι όλοι
µαζί παραβιάζετε τον νόµο, όταν γνωρίζετε γιατί επ’ αυτού και
µόνο έχει κατατεθεί ερώτηση. Ο ν.3959/2011 είναι σαφής: Το Πει-
θαρχικό Συµβούλιο, σύµφωνα µε άρθρο του νόµου αυτού, έπρε-
πε ήδη να έχει οριστεί από το 2011 µε τριετή θητεία και ακόµα
δεν έχει γίνει τίποτα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και, καλά, για τους προηγούµενους Υπουργούς το κατανο-
ούµε, αφού όλοι ξέρουµε ποιες είναι οι σχέσεις των µελών αυτής
της Επιτροπής Ανταγωνισµού και ιδίως του κ. Κυριτσάκη. Βλέπω
εδώ τον κ. Πολάκη. Όµως, δεν ξέρει µόνο ο κ. Πολάκης τις σχέ-
σεις του κ. Κυριτσάκη µε τον κ. Χατζηδάκη και την οικογένεια Μη-
τσοτάκη, αλλά τις ξέρει το πανελλήνιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Αν έχετε την καλο-
σύνη, στη δευτερολογία σας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Ξέ-
ρετε, περίµενα χρόνια γι’ αυτή την ερώτηση.

Ποιος δεν διάβασε ότι στενός συνεργάτης του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη είναι ο κ. Μυλωνάκης, που ήταν επί χρόνια το δεξί χέρι
του κ. Κυριτσάκη ή ότι η εκλεκτή κατά πάντα συνάδελφος Βου-
λευτής του κ. Μητσοτάκη, η κ. Κεραµέως, είναι η σύζυγος του ε-

πί χρόνια αντιπροέδρου, µέχρι προχθές, της Επιτροπής Ανταγω-
νισµού, που πρόσφατα είδαµε ότι ανέλαβε καθήκοντα σε δικη-
γορική εταιρεία µε ειδίκευση –τι λέτε, κύριε Μητρόπουλε;- στον
ανταγωνισµό! Επιτρέπεται; Όχι, προβλέπονται και ποινές και ρή-
τρες και πρόστιµα, αλλά αφού δεν υπάρχει το όργανο που θα τις
επιβάλει; Και το Μαξίµου τίποτα, και η Κυβέρνηση τίποτα!

Λοιπόν, για να τελειώσω, το ερώτηµα σάς έχει διατυπωθεί. Μι-
λάµε, για όσους δεν έχουν καταλάβει, για µια έρευνα που ξεκί-
νησε, κύριε Πρόεδρε, το 2005. Η επιτροπή επέβαλε 31 εκατοµ-
µύρια στην «Αθηναϊκή Ζυθοποιία» για παρανοµίες που ζηµίωσαν
το δηµόσιο. Και όταν ερχόµαστε και ρωτάµε: Πλήρωσε η «Αθη-
ναϊκή Ζυθοποιία»; Πόσα πλήρωσε; Αν δεν πλήρωσε, δεν φταίει
κανένας; 

Ποιον πρέπει, κύριε Υπουργέ, να ρωτήσουµε, τον παπά της
ενορίας;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε πο-

λύ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για να απαντήσετε για τρία

λεπτά στην ερώτηση του κ. Νικολόπουλου. 
ΔΗΜΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υπουργός Οικονοµίας και Ανά-

πτυξης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Νικολόπουλε, θέλω να σας υπενθυµίσω, όπως το είπατε

και εσείς, ότι δεν παρεµβαίνουµε στην άσκηση των αρµοδιοτή-
των των ανεξάρτητων αρχών. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ποιος σας ζήτησε να παρέµ-
βετε; Πάλι τα ίδια; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Νικολόπουλε,
σας παρακαλώ, δεν είναι τρόπος αυτός! 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν έχετε δει τι απαντάνε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δεν είναι έτσι. Σας

παρακαλώ, ακούστε και στη δευτερολογία σας εκφράστε τις αν-
τιρρήσεις σας.

ΔΗΜΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υπουργός Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης): Και ως εκ τούτου καταθέτουµε το υπ’ αριθµόν πρωτο-
κόλλου 1818/2017 έγγραφο της Επιτροπής Ανταγωνισµού µε τα
συνηµµένα σε αυτό έγγραφα που απαντούν την ερώτησή σας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Α, θα κάνει τον γραµµατοκοµι-
στή!

ΔΗΜΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υπουργός Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης): Με βάση αυτά τα έγγραφα, χωρίς φυσικά να υιοθε-
τούµε το ύφος και τον τόνο του Προέδρου της Αρχής κ. Κυρι-
τσάκη, απαντούµε στα ερωτήµατά σας ως εξής: Πρώτον, η ποι-
νική υπόθεση, για την οποία ρωτάτε, έχει υποβληθεί στον εισαγ-
γελέα Εφετών Αθηνών προς αρχειοθέτηση. Αναµένεται η κρίση
του εισαγγελέα Εφετών. Η Επιτροπή Ανταγωνισµού δεν παρέστη
ως πολιτικώς ενάγουσα στη συγκεκριµένη υπόθεση. 

Δεύτερον, αναφορικά µε το πρόστιµο που επιβλήθηκε στην
«Αθηναϊκή Ζυθοποιία», το Διοικητικό Εφετείο Αθηνών, µε την υπ’
αριθµόν 62/2016 απόφασή του, διέταξε την αναστολή εκτέλεσης
ως προς το ποσό των 16.773.979,20 ευρώ, µε τον όρο κατάθεσης
εγγυητικής επιστολής ύψους περίπου 8.386.989,60 ευρώ και κα-
τόπιν έκδοσης της απόφασης αυτής η «Αθηναϊκή Ζυθοποιία» κα-
τέθεσε την παραπάνω εγγυητική επιστολή, ενώ επιπλέον κατέ-
βαλε το τµήµα του προστίµου ύψους 14.677.231,80 ευρώ, ως
προς το οποίο η αίτησή της για αναστολή απορρίφθηκε. 

Τρίτον, αναφορικά µε τις τυχόν ευθύνες των υπαλλήλων της
Επιτροπής Ανταγωνισµού σχετικά µε την υπόθεση αυτή, η Επι-
τροπή Ανταγωνισµού είναι αποκλειστικά αρµόδια για την κίνηση
οποιασδήποτε πειθαρχικής διαδικασίας εναντίον τους. Αν όµως
έχετε στη διάθεσή σας συγκεκριµένα στοιχεία για πειθαρχικές
ευθύνες µελών της Επιτροπής Ανταγωνισµού, να µας τα προσκο-
µίσετε, προκειµένου να εξεταστεί το ενδεχόµενο κίνησης πειθαρ-
χικής διαδικασίας από το Υπουργικό Συµβούλιο. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό. 
Κύριε Νικολόπουλε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας

για τρία λεπτά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Τι να πω, κύριε Πρόεδρε; Να

γελάσω, να κλάψω, τι να πω; 
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Λέει, λοιπόν, ο Υπουργός στον Βουλευτή που ρωτά, που τον
καλεί να κάνει κοινοβουλευτικό έλεγχο, στον Βουλευτή που έχει
κάνει µηνυτήρια αναφορά –και θα τη δώσω εδώ για να υπάρχει
στα Πρακτικά- για όσα δεν έχουν γίνει για µια υπόθεση -φαντά-
ζοµαι καταλάβατε τι έχει γίνει- που όλοι καταλάβατε τώρα -πώς
το έλεγε; «Πολλά τα λεφτά, Άρη» είχε πει από το Βήµα- «Τι να
κάνουµε; Άµα ξέρετε εσείς κάτι.». 

Εµείς µπορούµε να ζητάµε από τους συνταξιούχους, από τους
φτωχούς, αλλά όχι από την ελληνική ζυθοποιία και προπαντός
από τη δήθεν Επιτροπή Ανταγωνισµού που ζηµίωσε τόσα χρόνια. 

Έχουµε εδώ, θα δείτε, δεν έχω χρόνο, αλλά έχω φέρει όλα αυ-
τά τα έγγραφα για όσους θέλουν να δουν και προπαντός για τον
εξωκοινοβουλευτικό Υπουργό, για να ξέρει ότι εδώ του απαντούν
τα έγγραφα. Και απλός πολίτης να ήταν, αν άκουγε ότι εδώ µπο-
ρεί να υπάρχει απάτη ή ζηµιά του δηµοσίου, πολίτης να ήταν,
έπρεπε να το στείλει µόνος του στον εισαγγελέα και όχι να λέει
«Άµα έχετε, να πάτε εσείς.». 

Πήγαµε, κύριε Υπουργέ! Και να το στείλετε κι εσείς. Να µελε-
τήσετε τα χαρτιά που σας έχω ξαναδώσει και που σήµερα θα κα-
ταθέσω, για να δείτε µήπως η ζηµιά του δηµοσίου ή η ωφέλεια
αντίστοιχα θα ήταν 14 εκατοµµύρια ευρώ, εάν δεν κατείχε επί
µακρόν παράνοµα η «Αθηναϊκή Ζυθοποιία» το 90% της αγοράς,
που σύµφωνα µε τον κ. Κυριτσάκη, κύριε Πρόεδρε, βρίσκεται και
έφτασε µετά την παρέµβαση στο 50%. 

Έχετε ρωτήσει µικρές, µεσαίες ή µεγαλύτερες ελληνικές ζυ-
θοποιίες τι ζηµιά έχουν υποστεί ή πόσες έκλεισαν αυτά τα χρόνια
εξαιτίας αυτού του µονοπωλιακού καθεστώτος; Αλλά βέβαια
όταν είναι τόσα τα εκατοµµύρια, αντιλαµβάνεστε πόσο εύκολα η
µπάλα φεύγει έξω! 

Και τι µας είπατε ότι είπαν τα δικαστήρια; Για ξανακοιτάξτε τι
είπαν! Ενώ το έστειλαν για αρχείο, δεν είχαν –ακούστε τούτο,
κύριε Πρόεδρε- καλέσει ούτε έναν µάρτυρα. Μόνο τον κ. Κυρι-
τσάκη! Ούτε έναν µάρτυρα, κύριε Μητρόπουλε! Για µια τέτοια
υπόθεση! Ούτε τον οµιλούντα ούτε κανέναν! Τους είχα δώσει
δέκα ονόµατα, µε πρώτο και καλύτερο εκείνον που κατήγγειλε
την υπόθεση και χάριν των καταγγελιών του ασχολήθηκε και απε-
φάνθη η επιτροπή ότι όντως υπάρχει. Και δεν είναι ότι µιλάµε για
µια υπόθεση που η Επιτροπή Ανταγωνισµού είπε «Κάνετε λά-
θος». Και ποια ήταν τα βήµατα της παρανοµίας; 

Η έρευνα, λοιπόν, ξεκινάει από το 2005. Ερευνώµενη η εται-
ρεία «Αθηναϊκή Ζυθοποιία» µε µερίδιο αγοράς 90% το 2005. Από
το 2006 η επιτροπή είχε όλα τα αποδεικτικά στοιχεία και τις µαρ-
τυρίες ότι η «Αθηναϊκή Ζυθοποιία» έκανε κατάχρηση της δεσπό-
ζουσας θέσης της. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Έβγαλε απόφαση τελικά το 2015, αφού έκανε δύο χρόνια –και
ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε- να καθαρογράψει την απόφαση.
Επέβαλε πρόστιµο 31 εκατοµµύρια ευρώ στην «Αθηναϊκή Ζυθο-
ποιία» για παρανοµίες τα έτη 1998 - 2013. Το ίδιο χρονικό διά-
στηµα η «Αθηναϊκή Ζυθοποιία» είχε πωλήσεις στην Ελλάδα 5,5
δισεκατοµµύρια ευρώ και κέρδη προ φόρων και αποσβέσεων 1,4
δισεκατοµµύρια ευρώ. Όπως παραδέχεται, κύριε Υπουργέ µου,
η επιτροπή του κ. Κυρατσάκη, στην Επιτροπή Θεσµών και Δια-
φάνειας είπε ότι η «Αθηναϊκή Ζυθοποιία», αφού συνελήφθη, πε-
ριόρισε το µερίδιο στην αγορά στο 50%.

Άρα, εσείς, που µας ήρθατε και από την Αµερική, τι συµπεραί-
νετε; Γιατί εµείς εδώ, οι επαρχιώτες Βουλευτές, συµπεραίνουµε
ότι παράνοµα διακρατούσε µερίδιο της αγοράς 40% και πάνω
τόσα χρόνια. 

Κύριε Υπουργέ µου, να µη σας εκθέτουν. Δεν σας αρµόζει να
κάνετε ούτε τον ταχυδρόµο ούτε τον γραµµατοκοµιστή και θα
έπρεπε και πάλι να δείτε τις απαντήσεις σας. Δεν σας ρωτάµε
για να µας απαντάει ο Κυρατσάκης. Εσάς ερωτάµε και έχουµε
υποχρέωση και δικαίωµα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Νικολόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς. 
Ο Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης κ. Δήµος Παπαδηµη-

τρίου έχει τον λόγο για τη δευτερολογία του.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υπουργός Οικονοµίας και Ανά-

πτυξης): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Νικολόπουλε, όπως ξέρετε, και ο εισαγγελέας είναι ανε-

ξάρτητος, αλλά αυτά τα στοιχεία που έχετε θα παρεµβούν….
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Τι θέλετε να πείτε µε το ότι εί-

ναι ανεξάρτητος; Ότι δεν έχουµε παραδικαστικά κυκλώµατα; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Νικολόπουλε,

σας παρακαλώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Μα, δεν κατάλαβα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Αφήστε τον Υπουρ-

γό να ολοκληρώσει την απάντησή του. 
Κύριε Υπουργέ, σας παρακαλώ, συνεχίστε. 
ΔΗΜΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υπουργός Οικονοµίας και Ανά-

πτυξης): Επίσης θέλω να σας πω ότι για τα θύµατα από την υπό-
θεση της ζυθοποιίας, διαπραγµατευόµαστε ένα νοµοσχέδιο για
την αποζηµίωσή τους. Οπότε αυτό που µπορώ να σας πω, είναι
ότι αυτά τα θύµατα θα βρουν το δίκιο τους µέσω του νοµοσχε-
δίου και επίσης θα καταθέσουµε αυτά που έχετε και θα πάµε
µέχρι και στον Άρειο Πάγο. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Δήµος Παπαδηµητρίου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Αν και τα έχετε ξαναπάρει, εγώ
θα τα ξαναδώσω για να µην έχετε δικαιολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Νικολόπουλε,
δεν έχετε τον λόγο.

Σας ευχαριστούµε, κύριε Υπουργέ. 
Προχωρούµε στη τρίτη µε αριθµό 552/3-3-2017 επίκαιρη ερώ-

τηση δεύτερου κύκλου του Ζ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βου-
λευτή Α’ Αθηνών του Ποταµιού κ. Σπυρίδωνος Λυκούδη προς τον
Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την έκρυθµη κατάσταση που βρί-
σκεται ο χώρος της υγείας.

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Υγείας κ. Παύλος Πολάκης. 

Κύριε Λυκούδη, έχετε τον λόγο για να αναπτύξετε την επίκαιρη
ερώτησή σας σε δύο λεπτά.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-
χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, ξέρετε, στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού
ελέγχου µια ερώτηση όταν κατατίθεται και απαντάται τρεις µήνες
αργότερα, έχω την εντύπωση –νοµίζω ότι το καταλαβαίνετε- ότι
από επίκαιρη ερώτηση καθίσταται ανεπίκαιρη. 

Αυτό δεν το λέω για να κάνω κριτική ούτε για να ψέξω εσάς
προσωπικά ή το Υπουργείο, διότι είναι συνήθης πρακτική στη
διαδικασία του κοινοβουλευτικού ελέγχου, να έχουµε τέτοιες κα-
θυστερήσεις. Απλώς το λέω, για να συνεννοηθώ µαζί σας από
την αρχή ότι προφανώς στην ερώτησή µου έχει χαθεί η αµεσό-
τητα, καθώς και η αµεσότητα της δοµής της. Δεν έχει χαθεί η
αµεσότητα του θέµατος, γιατί το θέµα της υγείας είναι επίκαιρο
µονίµως, όµως έχει χαθεί ενδεχοµένως η αµεσότητα των στοι-
χείων, τα οποία µπορεί να έχουν αλλάξει. 

Το λέω από την αρχή, γιατί θέλω να έχουµε µια πολύ καθαρή
συνεννόηση και συζήτηση µεταξύ µας. Εµείς εκτιµάµε ότι το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας, µε βάση την εικόνα που έχουµε, βιώνει
πολλαπλά αδιέξοδα καθώς και η σχέση των ασθενών µε το Εθνι-
κό Σύστηµα Υγείας. Η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας έχει προ-
βληµατικές λειτουργίες και αυτό σε συνδυασµό µε τις ελλείψεις
σε προσωπικό οδηγούν τα νοσοκοµεία, µε βάση τη δική µας εκτί-
µηση, σε προφανή κρίση.

Το πρωτοβάθµιο εθνικό δίκτυο υγείας, µε βάση την εικόνα που
έχουµε σήµερα, απασχολεί τους µισούς γιατρούς από όσους
απασχολούσε το 2014, είναι έξω από κάθε λογική οποιουδήποτε
θέλει να την αντιµετωπίσει έστω και καλοπροαίρετα. 

Κάτι αντίστοιχο συµβαίνει και µε τους συµβεβληµένους µε τον
ΕΟΠΥΥ γιατρούς, καθώς σύµφωνα µε τον Πρόεδρο του Πανελ-
λήνιου Ιατρικού Συλλόγου, την περίοδο που εγώ συνέταξα αυτή
την ερώτηση –το ξαναλέω, γιατί θέλω να είµαι πάρα πολύ καθα-
ρός και έντιµος στη συζήτηση που κάνουµε- οι πέντε χιλιάδες
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συµβεβληµένοι δεν µπορούν να εξυπηρετήσουν τα τριάντα εκα-
τοµµύρια επισκέψεις ασθενών τον χρόνο. Αντίστοιχα για τα νο-
σοκοµεία δηλώνονται, πως οι ελλείψεις σε µόνιµο προσωπικό
ανέρχονται σε εξίµισι χιλιάδες γιατρούς και σε είκοσι χιλιάδες
νοσηλευτές. 

Επίσης ο Πρόεδρος του ΠΙΣ δήλωσε πως οι µόνιµες προσλή-
ψεις, αν γίνουν και όποτε γίνουν, χρειάζονται τέσσερα χρόνια για
να ολοκληρωθούν και πως οι δωδεκάµηνες συµβάσεις που θα
πραγµατοποιηθούν, δεν πρόκειται να καλύψουν πάγιες ανάγκες.

Αντίστοιχη είναι και η κατάσταση και η λειτουργία στο ΕΚΑΒ.
Είχα κάνει µια ερώτηση, η οποία δεν απαντήθηκε ποτέ. Με την
ευκαιρία της σηµερινής ερώτησης ελπίζω να απαντήσετε. 

Με βάση τα ανωτέρω, λοιπόν -γιατί δεν θέλω να ξεφύγω από
τον χρόνο- σας ερωτώ: Ο προγραµµατισµός του Υπουργείου
ποιος είναι; Με ποιο χρονοδιάγραµµα θα προχωρήσετε για τις
προσλήψεις των συµβασιούχων αλλά και των µονίµων που έχουν
εξαγγελθεί; Δεδοµένων δε των περικοπών που έχει υποστεί ο
κλάδος της υγείας, υπάρχει κάποιο άλλο σχέδιο ορθής διαχείρι-
σης των διαθέσιµων πόρων, ώστε να µην εµφανίζονται από εδώ
και πέρα δυσάρεστα φαινόµενα, όπως εκείνα που σας ανέφερα
προηγουµένως;

Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Λυκούδη.
Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας κ. Παύλος

Πολάκης. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Αντιπρόεδρε, εγώ δεν φυγοµαχώ, όπως ξέρετε. Απλά το

θέµα είναι ότι επειδή τρέχουµε πολύ, δεν έχουµε πάντα τη δυ-
νατότητα να απαντάµε την ώρα που πρέπει. Αυτό δεν σηµαίνει
ότι δεν µπορούµε να απαντάµε.

Θα προσπαθήσω, πραγµατικά, να καλύψω τον χαµένο χρόνο
από την απάντηση -και το έκανα- επικαιροποιώντας σήµερα τα
στοιχεία τα οποία θα σας παρουσιάσω σε λίγο. Γιατί είναι, πραγ-
µατικά, µια ευκαιρία να πούµε µερικά πράγµατα. Διότι ο σεισµός,
λιµός και καταποντισµός του χώρου της υγείας, που προβάλλε-
ται από µια σειρά ΜΜΕ, δεν έχει καµµία σχέση µε την πραγµατι-
κότητα και πλέον δεν µιλάω µε «θα», µιλάω µε το τι κάναµε.
Παραλάβαµε ένα σύστηµα τον Οκτώβριο του 2015, όταν αρχί-
σαµε να κυβερνάµε στα πρόθυρα λειτουργικής κατάρρευσης.
Σήµερα, τόσους µήνες µετά, έχουµε να πούµε τα εξής:

Πρώτον, τα όρια δαπανών για τον χώρο της υγείας που είχε
προβλέψει το µεσοπρόθεσµο που είχε συµφωνήσει η Νέα Δηµο-
κρατία και το ΠΑΣΟΚ –η προηγούµενη κυβέρνηση- ήταν τα εξής: 

Για το 2015, 1,388 δισεκατοµµύρια. Για το 2016, 1,404 δισεκα-
τοµµύρια. Για το 2017, 1,420 δισεκατοµµύρια και το ίδιο για το
2018. Συν 110 εκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή 1,530 δισεκατοµµύρια.
Τα 110 αφορούσαν την πρωτοβάθµια, τα κέντρα υγείας και τις
υγειονοµικές περιφέρειες.

Αυτό που εµείς καταφέραµε και αυτό υλοποιούµε είναι το
εξής: Το 2015 έγινε 1,556 δισεκατοµµύρια. Το 2016 έγινε 1,634.
Το ίδιο και για το 2017 µε άλλα 20 εκατοµµύρια, 1,654 και το ίδιο
και για το 2018. Συν 150 εκατοµµύρια για την πρωτοβάθµια. Δη-
λαδή 1,800. Δηλαδή στα τέσσερα χρόνια 1 δισεκατοµµύριο πα-
ραπάνω στα δηµόσια νοσοκοµεία και στα κέντρα υγείας της
χώρας. Αυτά είναι νούµερα αποτυπωµένα στο µεσοπρόθεσµο,
δεν διαψεύδονται. 

Παράλληλα υπήρξε αύξηση της κρατικής χρηµατοδότησης
από τον κρατικό προϋπολογισµό κατά 300 εκατοµµύρια ευρώ
προς τα δηµόσια νοσοκοµεία, τα κέντρα υγείας και την πρωτο-
βάθµια και επίσης υπήρξε για πρώτη φορά στα χρονικά µια τε-
ράστια µεταφορά πόρων το 2016 –και που συνεχίζεται και το
2017- από τον ΕΟΠΥΥ προς τα νοσοκοµεία. Ενώ το 2015, ο
ΕΟΠΥΥ εισέπραξε από τα ασφαλιστικά ταµεία 3,490 δισεκατοµ-
µύρια και µπόρεσε να δώσει στα νοσοκοµεία 80 µε 90 εκατοµ-
µύρια ευρώ, το 2016, εισέπραξε 4,129 δισεκατοµµύρια από τα
ασφαλιστικά ταµεία και έδωσε στα νοσοκοµεία –ευχαριστώ και
τον κ. Πετρόπουλο γι’ αυτό- 530 εκατοµµύρια ευρώ. Δεν υπάρχει
αυτό το ιστορικό προηγούµενο.

Αυτός ήταν και ο λόγος, που ενώ στις 31-12-2015 τα νοσοκο-
µεία της χώρας έκλεισαν µε 935 εκατοµµύρια ευρώ έλλειµµα, το
2016, στις 31 Δεκεµβρίου, έκλεισαν µε 35 εκατοµµύρια ευρώ τα-
µειακό πλεόνασµα. Αυτά είναι στοιχεία που δεν αµφισβητούνται.
Όποιος µπορεί να τα αµφισβητήσει, ας τα αµφισβητήσει.

Δεύτερον, για να µιλάµε συγκεκριµένα, από τον Οκτώβριο του
2015 µέχρι σήµερα έχουν αναλάβει υπηρεσία στο δηµόσιο σύ-
στηµα υγείας της χώρας οι κάτωθι και µε τις εξής εργασιακές
σχέσεις: 

Πρώτον, µόνιµοι γιατροί από παλιές προκηρύξεις που ήταν
«παγωµένες» και τις ξεπαγώσαµε, διακόσιοι ογδόντα. 

Δεύτερον, µόνιµοι γιατροί από νέες προκηρύξεις εκατόν τριά-
ντα οκτώ. Προσέξτε, έχουν αναλάβει υπηρεσία. Υπάρχουν στο
Υπουργείο τετρακόσια πρακτικά -πέρα απ’ αυτά τα εκατόν τριά-
ντα οκτώ- που δροµολογούνται. Από τις προκηρύξεις µόνιµου
προσωπικού, την 4Κ/2016 και την 5Κ/2016, προσελήφθησαν οκ-
τακόσια πενήντα άτοµα και άλλοι διακόσιοι από τους κυλιόµε-
νους πίνακες που ακολούθησαν αυτή την προκήρυξη. Στο ΕΚΑΒ
έχουν πάει εκατόν ογδόντα έξι. Από τον διαγωνισµό του ΑΣΕΠ
του 1998 προσελήφθησαν εννιακόσια άτοµα. Από την ΑΕΜΥ για
το Νοσοκοµείο Σαντορίνης πήγαν εκατόν τριάντα. Από το πρό-
γραµµα δωδεκάµηνης απασχόλησης του ΟΑΕΔ πήραµε τρεις χι-
λιάδες άτοµα. Από επικουρικούς γιατρούς είναι χίλιοι τριακόσιοι
ογδόντα τρεις µέχρι τον Δεκέµβριο του 2016, καινούργιοι και
άλλοι διακόσιοι επτά που προστέθηκαν σ’ αυτούς το 2017. Άλλο
επικουρικό προσωπικό νοσοκοµείων. Από την προκήρυξη του
Μαΐου του 2016 προσελήφθησαν πεντακόσια πενήντα άτοµα.
Από το ΚΕΕΛΠΝΟ για τις ΜΕΘ προσελήφθησαν διακόσιοι εξήντα
επτά και τετρακόσιοι ενενήντα στο πρόγραµµα του µεταναστευ-
τικού για την υποστήριξη των δοµών φιλοξενίας.

Όλα αυτά συµποσούνται σε οκτώ χιλιάδες πεντακόσια ενε-
νήντα τέσσερα άτοµα τα οποία έχουν αναλάβει υπηρεσία και από
τα οποία οι δυο χιλιάδες τετρακόσιοι ογδόντα τέσσερις είναι µό-
νιµοι.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε, κύ-
ριε Υπουργέ.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Να
τελειώσω τα στοιχεία γι’ αυτό το προσωπικό και τα υπόλοιπα θα
τα πω στη δευτερολογία µου.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Η πα-
ράθεση τέτοιων στοιχείων εµένα δεν µε βοηθά.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Τι να
σας κάνω; Δεν µπορώ να σας βοηθήσω περισσότερο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε
Υπουργέ, η παράθεση τέτοιων στοιχείων εµένα δεν µε βοηθάει.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Δεν
µπορώ να σας βοηθήσω περισσότερο. Ακούστε µε. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε
Υπουργέ, µε συγχωρείτε, αλλά στη δική µου ερώτηση θα εκφω-
νήσετε πολιτική οµιλία;

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Θα
µου πείτε στη δευτερολογία σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Στη δευτερολογία
σας, κύριε Λυκούδη, εάν έχετε την καλοσύνη.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Επι-
ταχύνω, αν και τα στοιχεία είναι αναλυτικά. 

Σε διαδικασία να αναλάβουν µε ολοκληρωµένες προκηρύξεις
από διάφορες κατηγορίες είναι χίλιοι οκτακόσιοι τριάντα τρεις,
από τους οποίους οι χίλιοι τετρακόσιοι είκοσι τρεις µόνιµοι. Έ-
χουν γίνει προκηρύξεις, έχουν επιλεγεί και είναι στη διαδικασία
να διοριστούν.

Προκηρύξεις που έχουν γίνει αλλά δεν έχει ολοκληρωθεί η επι-
λογή, είναι για δυο χιλιάδες ογδόντα τρεις, δηλαδή χίλιοι εξακό-
σιοι εξήντα έξι από την 7Κ, διακόσιοι πενήντα επτά από τις ει-
δικές κατηγορίες της 7Κ, εκατόν εξήντα νέες προκηρύξεις από
τις δυο χιλιάδες θέσεις των µόνιµων γιατρών. Και αυτές οι δύο
χιλιάδες ογδόντα τρεις είναι µόνιµοι. 

Επίσης για προκήρυξη είναι οι εξής: Χίλιοι οκτακόσιοι σαράντα
µόνιµοι γιατροί, τρεις χιλιάδες εκατό για τις ΤΟΜΥ που ξεκινούν
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µέσα στον επόµενο µήνα, επαναπροκήρυξη οκτακοσίων πενήντα
από τον ΟΑΕΔ, σαράντα για το ΕΚΑΒ και διακόσιοι εβδοµήντα
σε συνεργασία µε το Υπουργείο Εργασίας για τις ειδικές κατη-
γορίες πολυτέκνων κ.λπ.. Αυτές είναι οι έξι χιλιάδες εκατό, από
τους οποίους οι δύο χιλιάδες εκατόν πενήντα είναι µόνιµοι.

Γι’ αυτό, λοιπόν, εγώ λέω ότι το ΕΣΥ έχει να δει τέτοια ενί-
σχυση του προσωπικού του από τη δεκαετία του ’80, γιατί όλα
αυτά αθροίζονται σε δεκαοκτώ χιλιάδες εξακόσια δώδεκα άτοµα.
Με αυτό το προσωπικό, µε τις οκτώ χιλιάδες τριακόσια ογδόντα
άτοµα να έχουν αναλάβει -για να µην ξεχνιόµαστε- και µε τη χρη-
µατοδότηση που είπα πριν, είναι σαφές ότι η κατάσταση στον
χώρο της υγείας δεν έχει καµµία σχέση µε αυτή που είχε όταν
αναλάβαµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς, κύριε Υ-
πουργέ.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Για
το ΕΚΑΒ και τα υπόλοιπα θα σας πω στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Λυκούδη,
έχετε τον λόγο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Στη
διαδικασία του κοινοβουλευτικού ελέγχου, κύριε Υπουργέ –το
ξέρετε, δεν θα σας κάνω µάθηµα εγώ τώρα- το µόνο που δεν
χρειάζεται, είναι η παράθεση τέτοιων στοιχείων. Βγάλτε µια ανα-
κοίνωση, δώστε τα στη δηµοσιότητα, να τα δούµε...

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Τα
έχω πει πολλές φορές, αλλά γράφονται άλλα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Θα
µε αφήσετε να µιλήσω; Θα µε αφήσετε να πω και εγώ τα δικά
µου; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Υπουργέ, µι-
λάει ο κ. Λυκούδης.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Οκτώ
λεπτά µιλήσατε. Αφήστε µε να πω και εγώ αυτά που θέλω.

Είναι δυνατόν να συγκρατήσει ο οποιοσδήποτε, τα στοιχεία
που δίνετε σήµερα σε µια διαδικασία κοινοβουλευτικού ελέγχου;
Εγώ δεν αµφισβητώ αυτά που λέτε, µπορεί να είναι έτσι. Αφήστε
που η δική µου ερώτηση δεν αφορούσε το τι κάνει σήµερα η Κυ-
βέρνηση σε σχέση µε το παρελθόν, διότι από την αρχή µέχρι το
τέλος της δικής σας πολιτικής παρουσίας αυτή την ώρα λέτε τι
κάνατε εσείς, που δεν έκαναν οι προηγούµενοι. Αυτή είναι η ερώ-
τηση;

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ποια
είναι;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Πού
βρίσκεται σήµερα σε σχέση µε τις ανάγκες της πολιτείας και της
κοινωνίας το σύστηµα υγείας; Αυτή είναι η ερώτηση. Δεν είναι
αν είστε εσείς καλύτερος Υπουργός από τον προηγούµενο. Αν
είναι δυνατόν! 

Εγώ, λοιπόν, δεν παραθέτω στοιχεία όπως τα έχετε εσείς, γιατί
δεν τα έχω να τα παραθέσω. Δεν αµφισβητώ την ειλικρίνεια αυ-
τών που λέτε, γιατί δεν µπορώ να την αµφισβητήσω. Εγώ έχω
στα χέρια µου καταθέσεις παραγόντων του χώρου της υγείας.
Παραδείγµατος χάριν, έχω την εικόνα που δίνει η ΠΟΕΔHΝ για
την κατάσταση. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Κα-
βατζώσατε τώρα!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Α µε
συγχωρείτε πάρα πολύ. Είδα τη γκριµάτσα που κάνατε. Εσείς
µπορεί να αµφισβητείτε την αξιοπιστία της ΠΟΕΔΗΝ και καλά
κάνετε. Δεν θα σας κάνω έλεγχο εγώ γι’ αυτό το πράγµα. Εγώ
έχω άλλον τρόπο να εισπράξω στοιχεία, για να ασκήσω κοινο-
βουλευτικό έλεγχο; Δεν έχω άλλον. 

Με βάση, λοιπόν, τα στοιχεία της ΠΟΕΔΗΝ ολόκληρη η χώρα
πάσχει σε επίπεδο νοσοκοµείων. Εγώ να αναγνωρίσω τα θετικά.
Να σας πω, παραδείγµατος χάριν, ότι είχα σηµειωµένο το θέµα
του τοµογράφου στο Νοσοκοµείο της Κέρκυρας, η λειτουργία
του οποίου εκκρεµούσε επί δέκα χρόνια. Μπορώ να σας αναγνω-
ρίσω παρά ταύτα ότι, αν και ενάµιση χρόνο µετά από την ώρα
που αναλάβατε την Κυβέρνηση, τον λειτουργήσατε τον περσινό
Αύγουστο. Να σας αναγνωρίσω ότι έστω και αργά κάτι κάνατε. 

Ολόκληρη η άλλη εικόνα; Νοσοκοµείο Πάτρας. Ελλείψεις προ-

σωπικού. Νοσοκοµείο Αγρινίου, Αιγίου, Καλαβρύτων, Νοσοκο-
µείο Λευκάδας, Διδυµοτείχου. Να µη σας τα διαβάσω. Θα µιλάω
και εγώ άλλα οκτώ λεπτά, όπως µιλήσατε εσείς, και δεν θέλω να
καταχραστώ τον χρόνο των συναδέλφων µου. 

Δείτε την εικόνα που δίνει η ΠΟΕΔΗΝ. Αυτό είναι το όργανο
των εργαζοµένων. Από πού αλλού θα αντλήσω στοιχεία εγώ; Σας
ξαναλέω ότι ακούω καλοπροαίρετα αυτά που λέτε εσείς, αλλά
δεν µπορείτε, µόλις σας δίνω εγώ τα στοιχεία που λέει η ΠΟΕ-
ΔΗΝ, να µου κάνετε νεύµα «έλα τώρα», δηλαδή «αµάν η ΠΟΕ-
ΔΗΝ». Από πού θα πάρουµε στοιχεία εµείς; Από πού αλλού θα
εισπράξουµε µια εικόνα, για να µπορέσουµε να την καταθέσου-
µε; 

Σας λέω, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ότι η ερώτηση που κατέθεσα
εγώ στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου, δεν είναι µια
ερώτηση που αφορά αυτό το κρίσιµο θέµα της υγείας για να τσα-
κωθούµε ούτε για να αµφισβητήσω τις προθέσεις σας. Είναι για
να δούµε, εάν µπορούµε να έχουµε µια άλλη εικόνα για αυτόν
τον τοµέα που πάσχει, τον τόσο ευαίσθητο τοµέα κοινωνικής λει-
τουργίας, όπως είναι η υγεία.

Εάν η απάντηση είναι –και κλείνω, κύριε Πρόεδρε– η κατάθεση
στοιχείων, για να µου αποδείξετε ότι η σηµερινή Κυβέρνηση τα
κάνει καλύτερα από τους προηγούµενους, αυτό είναι ένα πολι-
τικό παραµύθι, που το έχουµε βαρεθεί σε αυτή την Αίθουσα. Το
έχουµε βαρεθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Λυκούδη. Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά, για
να απαντήσετε στη δευτερολογία σας.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Κύριε
Λυκούδη, έχετε την ευκαιρία να παρακολουθείτε και κάποια δελ-
τία Τύπου, που εκδίδει το Υπουργείο Υγείας µε αυτά που λέω,
στα οποία παρατίθενται αυτά τα στοιχεία αναλυτικότατα. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε
Πολάκη, σας παρακολουθώ. Μη νοµίζετε. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Δεν
είναι δυνατόν τότε, κύριε Λυκούδη, να µη βλέπετε αυτά τα στοι-
χεία και να βλέπετε µόνο τις ψευτιές και την «καταστροφή» που
λέει η ΠΟΕΔΗΝ από το πρωί έως το βράδυ µε το «καρναβάλι»
της υγείας, µε τα δέκα µουλάρια, τις τρεις άµαξες και τα τριάντα
µπαλόνια. 

Πού λείπουν οι εργαζόµενοι; Λείπουν. Μεταφερόµενο διοικη-
τικό συµβούλιο της ΠΟΕΔΗΝ είναι υπό κάποιους συνδικαλιστές,
οι οποίοι έχασαν την πρόσβαση στη δυνατότητα ρουσφετιών µε-
τακινήσεων, µετατάξεων και τοπικής µικροεξουσίας. Μη δου-
λευόµαστε. Αλλιώς θα είχαµε πληµµύρα κινητοποιήσεων, αν ήταν
πραγµατικότητα οι ψευτιές τις οποίες λένε από το πρωί µέχρι το
βράδυ, για να ξαναδικαιολογήσουν την ύπαρξή τους. 

Τα στοιχεία αυτά που ανέφερα πριν, νοµίζω ότι περιγράφουν
µια κατάσταση, που µε βάση και τον πρώτο νόµο της διαλεκτικής,
κύριε Λυκούδη -γιατί περάσατε και εσείς από την Αριστερά- η
συσσώρευση πολλών χιλιάδων µικρών ποσοτήτων οδηγεί σε νέα
ποιότητα. Οκτώ χιλιάδες συν στο σύστηµα είναι άλλη ποιότητα
από οκτώ χιλιάδες πλην. Πόσω µάλλον δεκαοκτώµισι χιλιάδες
συν. 

Βέβαια µη µου λέτε τώρα ποια είναι η ιδεατή κατάσταση για
το σύστηµα υγείας. Γιατί και για µένα θεωρητικά η υγεία είναι η
κατάσταση πλήρους και δυναµικής αρµονίας του ανθρώπου µε
το φυσικό εργασιακό και κοινωνικό του περιβάλλον. Σε ένα παλ-
λαϊκό κράτος και έναν προχωρηµένο σοσιαλισµό θα έχουµε άλλα
πράγµατα στον χώρο της υγείας. 

Εδώ συγκρίνουµε την κακοµοιριά που άφησαν –καλώς τον κ.
Βορίδη– µε την ανάπτυξη που πάµε να κάνουµε. 

Με τι θα συγκρίνουµε, δηλαδή; Με το τι θα έχουµε στον προ-
χωρηµένο κοµµουνισµό; Με την κακοµοιριά που άφησαν και πώς
τη στέλνουµε στα πόδια τους. Με αυτό θα συγκρίνουµε. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Δη-
λαδή για να λειτουργήσει το Νοσοκοµείο της Λευκάδας, θα πρέ-
πει να πάµε στον προχωρηµένο κοµµουνισµό; 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Να πω
µερικά στοιχεία ακόµη, για να τελειώσουµε. Ακούστε µε, λοιπόν.
ΕΚΑΒ 2014. Επιχορήγηση από τον κρατικό προϋπολογισµό για λει-
τουργικές δαπάνες 16.300.000 ευρώ. Για υπερωρίες κι εκτός
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έδρας του άλλου προσωπικού πλην γιατρών 8.942.000 ευρώ. Για
εφηµερίες γιατρών 2.260.000 ευρώ. Αυτό µας κάνει 30.000.000
ευρώ. Και το 2015 και το 2016 και το 2017, το ποσό αυξήθηκε στα
18.500.000 ευρώ, για τον εφοδιασµό στα 11.180.000 ευρώ. Έ-
χουµε 2 εκατοµµύρια παραπάνω, δηλαδή, για τις υπερωρίες του
προσωπικού, για να καλύψουµε και τις εκτός έδρας µετακινήσεις
και τα πάντα. Και πληρώσαµε ειδικά το 2015, περίπου εξακόσια,
επτακόσια χιλιάρικα, που είχαν αφήσει απλήρωτα οι προηγούµε-
νοι. Οι εφηµερίες των γιατρών πήγαν στα 2.500.000 ευρώ.

Με τη νοµοθετική ρύθµιση ότι το ΕΚΑΒ κάθε χρόνο θα παίρνει
το 0,86% του προϋπολογισµού των δαπανών υγείας του ΕΟΠΥΥ
και που µε βάση αυτό, πήρε πέρυσι για το 2012 και για το 2016
26 εκατοµµύρια ευρώ, η συνολική κρατική χρηµατοδότηση του
ΕΚΑΒ έφτασε στα 58.618.000 ευρώ, από 30 εκατοµµύρια ευρώ.
Τώρα θα πάει στα 60 εκατοµµύρια το 2017, διότι θα ξεπληρώ-
σουµε και 50 εκατοµµύρια ευρώ χρέη προς την Πολεµική Αερο-
πορία. Με αυτό που κάνουµε, θα µας µείνει και ποσό για να ανα-
νεώνει στόλους, εξοπλισµούς και ό,τι υλικά θέλει. 

Παραλήφθηκαν τα ενενήντα ασθενοφόρα. Προκηρύσσονται
διαγωνισµοί και για άλλα. Άλλα ενενήντα εκατοµµύρια περίπου
µέσω των περιφερειών. Υπάρχει και σε εξέλιξη το Ίδρυµα Νιάρ-
χος για άλλα εκατόν σαράντα τρία ασθενοφόρα. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-
τυχώς. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Όχι
δεν είναι ευτυχώς. Ενενήντα πήραµε, που τα κλωθογυρνούσατε
το 2007 και άλλα ενενήντα, εξήντα για την Αττική είναι από τα…

Αυτή είναι η κατάσταση στο ΕΚΑΒ. Η κατάσταση είναι πολύ
καλύτερη. Έχει ενισχυθεί και το ΕΚΑΒ. Παίρνει τώρα ενενήντα
τρία άτοµα. Πέρυσι πήρε εκατόν ογδόντα έξι και θα προκηρυχ-
θούν άλλα σαράντα κι έχει κι άλλα σαράντα από ειδικές θέσεις.
Δεν περιλαµβάνω αυτούς που είναι στο πρόγραµµα για τη φιλο-
ξενία προσφύγων ή από τις άλλες δράσεις ή από το πρόγραµµα
του ΟΑΕΔ. 

Όλα αυτά, λοιπόν, κύριε Λυκούδη, δίνουν µια άλλη εικόνα από
αυτή την οποία αγωνιωδώς και µε όλο λιγότερο πιστούς πλέον
προσπαθούν να δείξουν τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Τα έχω
πει πολλές φορές. Μην τα ξαναλέω. Τα βγάλαµε και στη δηµο-
σιότητα µε στοιχεία και θα βγουν κι άλλα. Και στην εξεταστική
θα βγουν πάρα πολλά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς, κύριε Υ-
πουργέ. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Με
αυτό κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 

Όταν κάποιοι των µεγάλων ή των µεσαίων µέσων µαζικής ενη-
µέρωσης έπαιρναν κάθε µήνα, για να προβάλουν ένα µπάνερ,
20.000 ευρώ, ή για να δηµοσιεύουν µία µέρα ένα άρθρο µε θέµα:
«Πολιοµυελίτιδα Συρία, λέει, ή νοσοκοµειακές λοιµώξεις» έπαιρ-
ναν 19.000 ευρώ, ή οχταχίλιαρα και δεκαχίλιαρα για να µας φτιά-
ξετε σχέδιο επικοινωνίας το ΚΕΕΛΠΝΟ –ατοµικά έτσι, «εσύ έλα
εδώ, κύριε Βορίδη, πάρε οχτώ χιλιάρικα να µου φτιάξεις ένα σχέ-
διο επικοινωνίας», ας πούµε- όταν όλοι αυτοί έπαιρναν αυτά και
τους τα κόψαµε, µαύρα θα τα βλέπουν, ολόµαυρα. Δεν πειράζει.
Εµείς ασπρίζουµε την πραγµατικότητα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς. 
Σας ευχαριστούµε, κύριε Υπουργέ. 
Προχωρούµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 777/28-4-2017 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινω-
νικής Αλληλεγγύης, µε θέµα: «Να απεγκλωβιστούν οι πενήντα χι-
λιάδες υπό συνταξιοδότηση συµπολίτες µας του ΟΑΕΕ και του
ΟΓΑ, οι οποίοι σήµερα είναι χωρίς εισόδηµα και χωρίς σύνταξη». 

Στην επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτού θα απαντήσει ο Υπουρ-
γός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης κ. Αναστάσιος Πετρόπουλος. 

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για να αναπτύξετε την επί-
καιρη ερώτησή σας σε δύο λεπτά. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν µπορώ να ξεκινήσω την ανάπτυξη της ερώτησης, παρά

µόνο από το σχόλιο ότι η Κυβέρνηση Τσίπρα αποδεικνύεται ως

η πλέον αναξιόπιστη που πέρασε ποτέ από αυτόν τον τόπο. Τώρα
µας λένε ότι θα υλοποιήσουν όλα όσα έταξαν στο στάδιο του
προχωρηµένου κοµµουνισµού. 

Ο κ. Κατρούγκαλος µε τις ανακολουθίες του και τα αλλεπάλ-
ληλα ψέµατά του είναι γνήσιος εκφραστής αυτής της πολιτικής.
Έκανε λόγο για µεταρρύθµιση του ασφαλιστικού και προκάλεσε
την τερατογένεση του ΕΦΚΑ. 

Υποσχόταν αύξηση σε συντάξεις και νοµοθέτησε κόφτη. Δε-
σµεύτηκαν για προστασία των µικροσυνταξιούχων και κατήργη-
σαν το ΕΚΑΣ. Μιλούσε για δίκαιη κατανοµή των ασφαλιστικών
εισφορών και κατασκεύασε ένα ληστρικό και µη ανταποδοτικό
σύστηµα.

Όµως, η Κυβέρνηση δεν σταµάτησε µε τα κατορθώµατα του
κ. Κατρούγκαλου. Σήµερα παραδέχτηκαν ότι πρότειναν στην
τρόικα και νέα αύξηση των ασφαλιστικών εισφορών. 

Κύριε Υπουργέ, ζηλέψατε τη δόξα του κ. Κατρούγκαλου; Τις
προηγούµενες ηµέρες προκαλέσατε µεγάλη σύγχυση µε τις αν-
τιφατικές δηλώσεις σας και το άρθρο 20 του ν.4387 και τις περι-
πτώσεις περικοπής σύνταξης στο 60%. Ζητούµε την έκδοση
εγκυκλίου και το αρνείστε ειρωνικά. Από το σύνολο των δικαιού-
χων των ενισχύσεων της ΚΑΠ έχουν µέχρι σήµερα ενεργοποιήσει
λιγότεροι από τους µισούς, γεγονός που οδήγησε την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή να µεταθέσει την καταλυτική ηµεροµηνία µέχρι
τις 15 Ιουνίου.

Σας ζητούµε αύξηση του πλαφόν των 4.000 ευρώ για τις ληξι-
πρόθεσµες οφειλές προς τον ΟΓΑ που µπορούν να ρυθµιστούν
παράλληλα µε την έκδοση σύνταξης και το αρνείστε. Μπορείτε
να µας εκθέσετε τους λόγους που δεν δέχεστε  την αύξηση του
ποσού των 4.000 ευρώ για ρύθµιση στο προσυνταξιοδοτικό στά-
διο και των 20.000 ευρώ για τον ΟΑΕΕ; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Κεγκέρογλου.

Ο Υφυπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνι-
κής Αλληλεγγύης κ. Αναστάσιος Πετρόπουλος θα απαντήσει
µέσα σε τρία λεπτά.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Η Κοµισιόν έκανε µία παράταση, όχι µόνο για την Ελλάδα,
αλλά και για άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, κύριε Κεγ-
κέρογλου, µέχρι 15 Ιουνίου να δηλωθούν τα δικαιώµατα. Συνε-
πώς, είναι περιττό να εµφανίζεται ως πρωτοβουλία της Ευρω-
παϊκής Ένωσης για την Ελλάδα, που τάχα δηµιούργησε πρό-
βληµα στους αγρότες. Είναι ένα γενικό µέτρο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και όχι µόνο για την Ελλάδα.

Δεύτερον, έχω δηλώσει κατ’ επανάληψη -και δεν νοµίζω ότι
υπήρχαν αντιφάσεις- ότι όλοι όσοι κάνουν δηλώσεις για δικαιώ-
µατα θα έχουν όσον αφορά τους αγρότες µέχρι το 2024 πλήρη
τη συνταξιοδοτική παροχή χωρίς περικοπές και χωρίς να κατα-
βάλουν εισφορές, όπως επίσης, το ίδιο θα ισχύει και για όσους
είχαν καταστεί συνταξιούχοι από άλλα ασφαλιστικά ταµεία µέχρι
12 Μαΐου 2015. Συνεπώς, δεν υπάρχει τέτοιο θέµα και δεν νοµίζω
ότι υπάρχει χώρος για συγχύσεις και για παρανοήσεις. 

Ας έρθω στην απάντηση στην συγκεκριµένη ερώτηση, η οποία
επίσης έχει απαντηθεί σε άλλες προηγούµενες ευκαιρίες. Έχω
πει ότι το ύψος της εισφοράς που η κυβέρνηση η δική σας είχε
ορίσει ως οφειλόµενη στους αγρότες δεν είναι το ποσό των
4.000 ευρώ. Ήταν 15.000 ευρώ για τους ελεύθερους επαγγελ-
µατίες και πήγε στις 20.000 και αυτό αντιστοιχεί, περίπου, σε µία
τριετούς διάρκειας οφειλή.

Αν πηγαίναµε στις 20.000 ευρώ και τους αγρότες, θα σήµαινε
ότι χρειάζονταν περίπου δεκαέξι ετών διάρκεια οφειλής, δηλαδή
να µην καταβάλουν για δεκαέξι χρόνια οι αγρότες καµµία εισ-
φορά και να συµψηφίζεται χωρίς καταβολή καµµίας εισφοράς το
σύνολο των συντάξεων που θα παίρνει µετά. Είναι άτοπο αυτό
και αντιστρατεύεται και στην αρχή της καθολικότητας και της
υποχρεωτικότητας, που πρέπει να διέπει την κοινωνική ασφά-
λιση. 

Αν πάµε στα δέκα χρόνια που λέτε, πρόκειται για οφειλές πε-
ρίπου οκτώ ετών, µε βάση το ύψος της εισφοράς που αυτήν τη
στιγµή έχει διαµορφωθεί, δηλαδή, σχεδόν πάνω από το µισό της
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ελάχιστης διάρκειας που πρέπει κανείς να είναι ασφαλισµένος
για να πάρει σύνταξη. Δεν ευσταθούν τα κριτήρια τα οποία εσείς
προτείνετε. 

Εν τούτοις, η Κυβέρνηση προχώρησε στη θεσµοθέτηση των
διατάξεων του ν.4469. Δηµοσιεύτηκε στις 3-5-2017 ο σχετικός
νόµος και θα προχωρήσω στην έκδοση υπουργικής απόφασης
που θα ρυθµίζει συγκεκριµένα και µε κριτήρια και προϋποθέσεις
πολύ πιο ορισµένες για το θέµα των ελεύθερων επαγγελµατιών
και των αγροτών. Και εκεί θα δούµε τις δυνατότητες που θα αξιο-
ποιήσουµε από αυτή τη διάταξη για την καταβολή των οφειλο-
µένων εισφορών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, στις 21 Απριλίου

µας είχατε πει ότι και οι νέοι συνταξιούχοι, ορίζοντάς τους από
1-1-2017 και µετά, δεν θα έχουν περικοπή. Στις 28-4-2017 ήλθατε
στην Ολοµέλεια και είναι η πρώτη φορά που σας είδα να λέτε µε
ειλικρίνεια ότι «αν προκάλεσα σύγχυση, το παίρνω πίσω και διορ-
θώνω». «Αυτό που είπα την προηγούµενη φορά…» -είπατε συγ-
κεκριµένα- «…ήταν µόνο γι’ αυτούς που έχουν περιουσία, αλλά
δεν καλλιεργούν. Όλοι οι άλλοι που καλλιεργούν κι έχουν φορο-
λογητέο εισόδηµα θα έχουν την περικοπή του 60%». 

Πρώτη, λοιπόν, αντίφαση και διαφορετική απάντηση που προ-
κάλεσε σύγχυση. Η δεύτερη είναι ο ορισµός από πότε και µετά
είναι κάποιος νέος συνταξιούχος. Τη µια φορά µας λέγατε από
1-1-2017 και µετά µας είπατε από 13-5-2016. Πάει αυτό.

Εάν δεν εκδώσετε εγκύκλιο, θα συνεχίσει να υπάρχει σύγχυση,
διότι µετατρέπεστε σε αυτό που κατηγορείτε. Πώς το είπατε;
Fake news. Εκδώστε µια εγκύκλιο, όπως ακριβώς κάνατε στις 20
του µήνα, στις 20 Απριλίου, για τους αγρότες.

Πάµε στο θέµα του πλαφόν. Το 2012 µε νοµοθετική ρύθµιση
οι 15.000 έγιναν 20.000, για τον ΟΓΑ 4.000. Είχαµε τρία χρόνια
κρίσης τότε. Σήµερα έχουµε 2017. Έχουν συσσωρευθεί οφειλές.
Είναι συν τέσσερα χρόνια γεµάτα και κάτι παραπάνω. Αυτό που
ζητάµε είναι συγκεκριµένο. Τα 4.000 να τα αυξήσετε. Δεν θέλετε
να τα πάτε 15.000, 2000; Διπλασιάστε τα στα 8. Είναι, όµως, δι-
πλάσια τα χρόνια της κρίσης. Δώστε και µια αύξηση 50%στο
20.000 να πάει 30. Δώστε και περιθώριο στους δύο µήνες έναν
ακόµη να γίνουν τρεις. Μέχρι να συγκεντρώσει τα παραπάνω
χρήµατα ο άνθρωπος, ο οποίος οφείλει ληξιπρόθεσµες οφειλές
και να σας καταβάλει 20.000, θα πρέπει να µαζέψει άλλα 15, 10,
5 έστω και αυτό το κάνει εκ των ενόντων. Όµως, ακόµη κι η τρά-
πεζα να του έδινε, οι διαδικασίες είναι περισσότερο χρονοβόρες
από το δίµηνο, το οποίο παλιότερα µπορεί να αρκούσε. Τώρα
δεν αρκεί. Πρέπει να γίνει τρίµηνο.

Δεν σας ζητάµε, όπως παρουσιάζετε, κάποια αλλόκοτα πράγ-
µατα µε κριτήρια που δεν µπορούν να ισχύσουν. Εδώ έχω δύο
ερωτήσεις Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ. Τη µια την υπογράφουν εξή-
ντα τέσσερις και την άλλη εξήντα πέντε και λένε ακριβώς τα ίδια
πράγµατα µε µένα. Αλλόκοτα πράγµατα λένε και αυτοί; Δεν είναι
κανόνες που πρέπει να τους λάβετε υπ’ όψιν σας και να βγάλετε
µια υπουργική απόφαση;

Οι ερωτήσεις είναι -για να µην τις καταθέσω στα Πρακτικά,
καθώς είναι πολυσέλιδες- η 4389/22-3 και η 4128/13-3.

Πάρτε, επιτέλους, µια πρωτοβουλία. Βγάλτε την εγκύκλιο και
προχωρήστε και στην αύξηση αυτών των ποσών που σας ζητάµε.
Δεν είναι τίποτα, το οποίο χρειάζεται διαπραγµάτευση µε την
τρόικα. Είναι δικό µας θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς. Ευχαρι-
στούµε, κύριε Κεγκέρογλου.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Την Πέµπτη νοµίζω µε έχετε ρωτήσει να απαντήσω σχετικά µε
την εφαρµογή του ν.4469. Θα κάνουµε κι εκεί µια αναλυτικότερη
συζήτηση για να γίνει αντιληπτό και από τον ελληνικό λαό και
τους οφειλέτες εισφορών προς την κοινωνική ασφάλιση οι δυ-
νατότητες που παρέχονται µέσα απ’ αυτές τις διατάξεις για τη
διευθέτηση των οφειλών τους.

Φυσικά, η υπουργική απόφαση που απαιτείται θα εκδοθεί εγ-
καίρως µέσα στο επόµενο διάστηµα. Θα προηγηθούν διαβουλεύ-
σεις µε τους ενδιαφερόµενους φορείς -το είπα και σήµερα µε
µια ευκαιρία συζήτησης σε σχετικό συνέδριο- για να κάνουµε µε
τον καλύτερο τρόπο τη δουλειά µας και για να πετύχουµε το κα-
λύτερο αποτέλεσµα στην είσπραξη των οφειλών και για τους
ασφαλισµένους και για το σύστηµα της κοινωνικής ασφάλισης.

Εποµένως, κύριε Κεγκέρογλου, το ζήτηµα που θέτετε, θα απο-
τελέσει θέµα που θα παρέλκει να το εξετάσουµε, διότι µε τον
ν.4469 διαφαίνονται σοβαρές δυνατότητες καλύτερης αντιµετώ-
πισης αυτών των οφειλών και µέσα από την υπουργική απόφαση
που θα διαµορφωθεί, θα δώσουµε ακόµα καλύτερες λύσεις από
αυτές που υπήρχαν στο παρελθόν για όλους τους ασφαλισµέ-
νους. 

Πάντως, σε κάθε περίπτωση, η αρχή της υποχρεωτικότητας
και της καθολικότητας στην κοινωνική ασφάλιση θα πρέπει να
διασφαλίζεται, γιατί είναι µια βασική, θεµελιακή αρχή για την
ύπαρξή της και νοµίζω ότι κανείς δεν θα έχει αντίρρηση στο να
σεβόµαστε αυτούς τους θεµελιώδεις κανόνες. 

Στο πλαίσιο αυτό θα ληφθούν και σχετικές πρωτοβουλίες ως
προς τη θεσµική θωράκιση αυτής της δυνατότητας. Εκεί θα
δούµε πιο συγκεκριµένα τα πράγµατα και δεν έχω καµµία αντίρ-
ρηση στη συζήτηση που θα γίνει µε τους φορείς να έχουµε και
τις δικές σας προτάσεις, οι οποίες θα τεθούν άλλωστε και στους
κοινωνικούς φορείς, για την αξιοποίηση αυτής της δυνατότητας,
που η Κυβέρνηση έδωσε µε έναν τρόπο που θεωρώ πράγµατι
αποτελεσµατικό. Πρέπει να στηριχθεί αυτή η προσπάθεια. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

Υφυπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης κ. Πετρόπουλο.

Πριν προχωρήσουµε στη συζήτηση της επίκαιρης επερώτησης
δεκατεσσάρων Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας, να αναφέρω
τις επίκαιρες ερωτήσεις που δεν θα συζητηθούν.

Δεν θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 783/2-5-2017 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου, του Βουλευτή Φλώρινας της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Ιωάννη Αντωνιάδη προς τον Υπουργό Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, σχετικά µε τη συνολική και όχι τµηµατική
µετεγκατάσταση της κοινότητας Αχλάδας Νοµού Φλώρινας,
λόγω κωλύµατος του ερωτώµενου Υπουργού.

Δεν θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 782/2-5-2017 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου, του Βουλευτή Αττικής της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Γεωργίου Βλάχου προς τον Υπουργό Οικονοµικών,
σχετικά µε τις προτάσεις – αιτήµατα των Δήµων των Μεσογείων
εν όψει της διαβούλευσης για την ανανέωση της σύµβασης του
Διεθνούς Αερολιµένα Αθηνών «Ελευθέριος Βενιζέλος» µε το ελ-
ληνικό δηµόσιο για την περίοδο 2025-2055, λόγω κωλύµατος του
ερωτώµενου Υπουργού.

Δεν θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 659/27-3-2017 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου, του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Λαϊκού
Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Ηλία Παναγιώταρου προς τον Υ-
πουργό Εσωτερικών, σχετικά µε την «ανθελληνική δράση Τούρ-
κων πρακτόρων και εκπροσώπων τους στη Θράκη», λόγω κωλύ-
µατος του ερωτώµενου Υπουργού.

Δεν θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 596/13-3-2017 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου, της Βουλευτού Β’ Αθηνών του Λαϊ-
κού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Ελένης Ζαρούλια προς τον Υ-
πουργό Εξωτερικών µε θέµα «η Παγκόσµια Τράπεζα “χαρίζει” το
Αιγαίο στην Τουρκία», λόγω κωλύµατος του ερωτώµενου Υπουρ-
γού.

Δεν συζητείται η πέµπτη µε αριθµό 479/14-2-2017 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου, του Βουλευτή Ευβοίας του Λαϊκού
Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου Μίχου προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε την επιβάρυνση θα-
λάσσιων οικοσυστηµάτων της Μεσογείου µε ραδιενεργά από-
βλητα, λόγω κωλύµατος του ερωτώµενου Υπουργού.

Οµοίως, δεν συζητείται η έκτη µε αριθµό 568/6-3-2017 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου, της Βουλευτού Β’ Αθηνών του
Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Ελένης Ζαρούλια προς τον
Υπουργό Εσωτερικών µε θέµα: «Ο Δήµος Καβάλας νοµιµοποιεί
το ψευδοκράτος σε τουριστική έκθεση στην Κωνσταντινούπολη»,
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λόγω κωλύµατος του ερωτώµενου Υπουργού.
ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ναι, κυρία Ζαρού-

λια, σας ακούω.
ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή οι δηµοκρατικές

δυνάµεις ενίκησαν τον φασισµό, απολαµβάνουµε τα αγαθά της
δηµοκρατίας! Εδώ και δύο µήνες δεν έρχονται οι δηµοκράτες
Υπουργοί της συγκυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ να απαντήσουν
σε δύο ερωτήµατα, αυτά τα οποία διαβάσατε πριν από λίγο, που
άπτονται των εθνικών µας θεµάτων. Ο ένας δε είναι εδώ κοντά
µας απόψε και εντελώς δηµοκρατικά ο λόγος που µας έδωσε
είναι ότι «δεν συζητείται». «Αποφασίζουµε και διατάζουµε». Αυτή
είναι η δηµοκρατία σας. 

Επειδή γι’ αυτό το θέµα του Δήµου Καβάλας έχω τοποθετηθεί
εδώ και δύο µήνες, θα ήθελα να µου δώσετε λίγο χρόνο για να
αναφερθώ στον χάρτη της Παγκόσµιας Τράπεζας που δείχνει τα
νησιά του Αιγαίου στην τουρκική επικράτεια. Παραχωρεί, δη-
λαδή, a priori στους Τούρκους τα νησιά µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σας δίνω δύο λεπ-
τά, κυρία Ζαρούλια.

ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Ευχαριστώ πάρα πολύ.
Η απεικόνιση αυτή είναι κατάφωρα προκλητική και ευνοεί την

επιθετική επεκτατική πολιτική της Τουρκίας. 
Επίσης, έχουµε να παρατηρήσουµε ότι, όσο αυξάνεται η επι-

θετικότητα της Τουρκίας και οι προκλήσεις του Ερντογάν, τόσο
πιο δουλική είναι η συµπεριφορά της ελληνικής συγκυβερνή-
σεως και το ΥΠΕΞ µας δεν αντιδρά και ούτε καν υπερασπίζεται
τα κεκτηµένα. 

Η Χρυσή Αυγή δεν περιµένει από µία εθνοµηδενιστική συγκυ-
βέρνηση να υπερασπιστεί τα δίκαια των Ελλήνων. Δεν περιµένει
τίποτα διαφορετικό από µία συγκυβέρνηση, η οποία τιµά τους

καταδικασµένους για κατασκοπία, όπως είχε καταδικαστεί ο
Μπελογιάννης µε τελεσίδικη απόφαση δικαστηρίου.

Και καλό θα ήταν ο ελληνικός λαός να ψάξει να µάθει την αλή-
θεια και όχι να αρκείται στα ψέµατα των αριστερών ταγών και
στην ένοχη σιωπή των ψευτοδεξιών.

Οι µόνοι που απάντησαν στην ύβρη κατά του έθνους και της
ιστορίας µε το Μουσείο Μπελογιάννη ήµασταν εµείς οι χρυσαυ-
γίτες και µια ηµέρα µετά δεχθήκαµε επίθεση µε τσεκούρια και
βόµβες κατά των γραφείων µας. Και η Αστυνοµία του µαρξιστι-
κού κράτους δεν συνέλαβε ούτε έναν. Και φυσικά, πώς να συλ-
λάβει;

Ο ελληνικός λαός, λοιπόν, το καλύτερο που έχει να κάνει είναι
να στείλει αυτή τη συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ το συντοµό-
τερο δυνατόν στο χρονοντούλαπο της ιστορίας. Πρέπει να αντι-
δράσει. Θα είναι πολύ καλό για την πατρίδα µας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και
οκτώ εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από τα Δηµοτικά Σχολεία Αρ-
κάσας και Διαφανίου Καρπάθου, καθώς και από το 11ο Δηµοτικό
Σχολείο Μυτιλήνης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επικαίρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη των

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η υπ’ αριθµόν 18/15/5-4-2017 επίκαιρη επερώ-
τηση των Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας κ.κ. Μαυρουδή Βο-
ρίδη, Μάξιµου Χαρακόπουλου, Κωνσταντίνου Γκιουλέκα, Κων-
σταντίνου Τσιάρα, Άννας – Μισέλ Ασηµακοπούλου, Μιλτιάδη
Βαρβιτσιώτη, Σοφίας Βούλτεψη, Γεωργίου Γεωργαντά, Κωνσταν-
τίνου Καραγκούνη, Γεωργίου Καρασµάνη, Δηµητρίου Κυριαζίδη,
Νικολάου Παναγιωτόπουλου, Κωνσταντίνου Τζαβάρα και Ιάσονα
Φωτήλα προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Η αυτοδιοί-
κηση στο στόχαστρο της Κυβέρνησης».

Τον λόγο έχει ο πρώτος επερωτών Βουλευτής της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Μάκης Βορίδης, για δέκα λεπτά.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω ακούσει από το Βήµα της

Βουλής τον κύριο Υπουργό να επιτιµά την παράταξή µας γιατί
δεν έχουµε συνδεθεί, έτσι όπως είπε, µε καµµιά µεγάλη τοµή
στον χώρο της αυτοδιοίκησης. 

Θα περίµενε, λοιπόν, κάποιος, εις αντίστιξιν αυτής της κριτι-
κής, να υπάρχει κάποια µεγάλη τοµή ή παρέµβαση στον χώρο
της αυτοδιοίκησης από την πλευρά της Κυβέρνησης. Και όχι
µόνο δεν υπάρχει τέτοια –δυόµισι χρόνια πέρασαν- αλλά εδώ
στην πραγµατικότητα δεν ασκούνται ούτε στοιχειωδώς αυτά που
πρέπει να ασκηθούν, ώστε οι σχέσεις µεταξύ της κεντρικής κυ-
βέρνησης και της τοπικής αυτοδιοίκησης να είναι λειτουργική και
ρυθµισµένη προς όφελος των πολιτών. 

Και εξηγούµαι. Ποια είναι η µεγάλη συζήτηση που έχει επιλέξει
να ανοίξει σήµερα η Κυβέρνηση για τα ζητήµατα της τοπικής αυ-
τοδιοίκησης; Το περίφηµο ζήτηµα της κυβερνησιµότητας και ει-
δικότερα, το θέµα του εκλογικού συστήµατος. 

Λες και το πρόβληµα σήµερα των πολιτών σε σχέση µε την αυ-
τοδιοίκηση είναι το εκλογικό σύστηµα! Αυτό ήταν ο καηµός τους!
Με αυτό ξυπνούν και κοιµούνται οι πολίτες! Αυτό είναι που τους
απασχολεί! Αυτό είναι, υποτίθεται, το µεγάλο θέµα που πρέπει
να επιλυθεί!

Αλλά και ως προς αυτό, τι έρχεται και λέει η Κυβέρνηση; Λέει
ο Γενικός Γραµµατέας κ. Πουλάκης, σε τοποθετήσεις του σε όλα
τα σχετικά αυτοδιοικητικά συνέδρια, ΚΕΔΕ, ΕΝΠΕ, αλλά και όπου
αλλού βρεθεί: «Εµείς θα νοµοθετήσουµε την απλή αναλογική». 

Κι επειδή, βεβαίως, αυτό δηµιουργεί τεράστιο ζήτηµα, έρχεται
µε δήλωσή του –εδώ είναι να µας το διευκρινίσει το ακριβές πε-
ριεχόµενο της δηλώσεως - και λέει ο κ. Σκουρλέτης: «Ναι, µεν
την απλή αναλογική, αλλά θα έχει στοιχεία πλειοψηφικού».

Δεν θεωρώ και δεν θεωρούµε ότι το µείζον είναι να συζητή-
σουµε το εκλογικό σύστηµα. Νοµίζω ότι υπάρχουν µια σειρά από
τεράστια λειτουργικά θέµατα τα οποία έχουν διαφανεί, αλλά και
σε αυτό ακόµη, η θέση της Κυβέρνησης δεν είναι ξεκάθαρη. 

Παρουσιάζεται ένα πόρισµα ως προϊόν εργασίας µιας επιτρο-
πής υπηρεσιακών παραγόντων, στην οποία συµµετείχαν στις ερ-
γασίες της, µέχρις ενός σηµείου, η ΚΕΔΕ και η ΕΝΠΕ. Και το
πόρισµα αυτό έχει µέσα διάφορες σκέψεις ανάµεσα στις οποίες
ενσωµατώνει ουσιαστικά λαϊκοδηµοκρατικά στοιχεία: Λαϊκές συ-
νελεύσεις µε αποφασιστικές αρµοδιότητες που αφαιρούν αρµο-
διότητες από τους δηµάρχους.

Ξέρω την απάντηση του κ. Σκουρλέτη. Δηλαδή ότι αυτό είναι
προς διαβούλευση ή ότι είναι σκέψεις της επιτροπής που δεν δε-
σµεύουν την Κυβέρνηση και επιφυλάσσεται η Κυβέρνηση να πα-
ρουσιάσει τις θέσεις της, αφού όµως ακούσει το περιεχόµενο
ενός τέτοιου σχεδίου επί του οποίου ήδη έχει ανοίξει µία συγκε-
κριµένη τέτοια συζήτηση. Εν τω µεταξύ, όµως, έχει τορπιλιστεί
ήδη ο διάλογος µε τους θεσµικούς φορείς, µε την ΚΕΔΕ. 

Αντιλαµβάνοµαι ότι προφανώς η πλειοψηφία της ΚΕΔΕ δεν
είναι της πολιτικής προτιµήσεως της Κυβέρνησης. Το καταλα-
βαίνω. Όµως, αυτό δεν είναι λόγος προκειµένου να µη σέβεται
κανείς τη θεσµική διαδικασία, να πηγαίνει σε µία συνάντηση ο
Υπουργός µε σαράντα δηµάρχους, να θέλουν σαράντα δήµαρχοι
– είναι δήµαρχοι, είναι εκλεγµένοι, είναι αυτοδιοικητικοί παρά-
γοντες, δεν είναι τυχαίοι- να συνοµιλήσουν µε τον Υπουργό και

ο Υπουργός να αποχωρεί απαξιωτικά. Το πρόσχηµα ήταν ότι κάτι
έγινε µε τα κινητά τηλέφωνα, κάποιος έπαιρνε φωτογραφίες, δεν
τα έκλεισαν, δεν τα άνοιξαν –δεν ξέρω- λες και ήταν τώρα ση-
µαντικό το θέµα των κινητών τηλεφώνων µπροστά στον διάλογο
ο οποίος έπρεπε να γίνει!

Ήταν υπονοµευµένος, λοιπόν, ο διάλογος µε τα θεσµικά όρ-
γανα, ο οποίος αντικαθίσταται από τις επισκέψεις του γενικού
γραµµατέα, αλλά και του κυρίου Υπουργού, σε κοµµατικές ορ-
γανώσεις στις οποίες καλούνται αιρετοί, φίλα προσκείµενοι στον
ΣΥΡΙΖΑ! Έτσι θα γίνει ο θεσµικός διάλογος µε την αυτοδιοίκηση;
Θα φωνάζουµε τους δικούς µας να ανταλλάσσουµε τις απόψεις
που ήδη έχουµε; Μα, δεν είναι αυτοί οι εκπρόσωποι της αυτοδι-
οίκησης. 

Θα αναφερθώ, όµως, τώρα και σε θέµατα τα οποία έχουν ανα-
κύψει µε πολύ µεγάλη οξύτητα, στα οποία θα αναφερθούν µεν
εκτενέστατα οι συνάδελφοί µου, αλλά εγώ θα τα πω επιγραµµα-
τικά. 

Καλά, τη µεγάλη τοµή για την αυτοδιοίκηση δεν την έχουµε,
τη µεγάλη φασαρία όµως για τα δήθεν ζητήµατα της κυβερνησι-
µότητας την έχουµε. Ο διάλογος έχει υπονοµευθεί, αλλά εδώ δεν
τακτοποιούνται και τα βασικά λειτουργικά θέµατα. Για παρά-
δειγµα, η δική µας κακή Κυβέρνηση –αυτοί οι οποίοι ήταν οι γνω-
στοί µνηµονιακοί, οι ανάλγητοι, οι εχθρικοί απέναντι στον λαό-
είχε ρυθµίσει τα ζητήµατα των παρακρατηθέντων για τους δή-
µους και µέσα στην οικονοµική στενότητα είχαν βρεθεί τα χρή-
µατα που έπρεπε να αποδοθούν. Και αποδίδονταν όχι µε τον
τρόπο προφανώς που ορίζει ο νόµος, γιατί έχουν µείνει οφειλές
του κεντρικού κράτους προς την αυτοδιοίκηση, αλλά είχαν ρυθ-
µιστεί. 

Εποµένως, µέχρι και πέρυσι στον προϋπολογισµό ήταν γραµ-
µένα ποσά τα οποία ακριβώς ικανοποιούσαν αυτές τις ανάγκες
των δήµων που –το τονίζω- δεν τις εφηύραν οι δήµοι, δεν είναι
δικές τους, αλλά είναι νοµοθετηµένες και επειδή δεν έχουν «ξε-
νοµοθετηθεί», ισχύουν. Από το 2009 και εντεύθεν έχει δηµιουρ-
γηθεί νέα γενιά παρακρατηθέντων, αλλά αυτή η Κυβέρνηση, η
ευαίσθητη και αριστερή –και όλα τα σχετικά καλά πράγµατα που
έχουν αυτοί οι σηµερινοί- αυτά τα ποσά για να λειτουργήσει η
τοπική αυτοδιοίκηση δεν τα έχει φροντίσει. Ουσιαστικά, µάλιστα,
κόπηκαν, χωρίς να υπάρχει και δέσµευση ότι θα δοθούν.

Θα αναφερθώ, επίσης, σε ένα θέµα της κατ’ εξοχήν –οιονεί,
υποτιθέµενης- αριστερής ευαισθησίας, που αφορά τις δοµές
φτώχειας. Οι δοµές φτώχειας στους δήµους λειτουργούσαν. Κά-
ποια κοινωνικά παντοπωλεία ή κοινωνικά φαρµακεία εξυπηρετού-
σαν κάποιους ανθρώπους, οι οποίοι βρίσκονταν σε έσχατη
ένδεια και σε µεγάλη ανάγκη. Επί του σηµείου, εκεί, στο συγκε-
κριµένο θέµα απασχολούσαν κάποιους εργαζόµενους, που χρη-
µατοδοτούνταν από το ΕΣΠΑ. Θα καλυφθούν –λέει τώρα- από τα
καινούργια προγράµµατα που περιµένουµε να ανοίξουν από τις
περιφέρειες. Μάλιστα. Με τη µέριµνα, τί έχει γίνει εν τω µεταξύ;
Όχι, αυτοί οι άνθρωποι δεν έχουν δυνατότητα να πληρωθούν.
Άρα, στην πραγµατικότητα υπάρχει µία τεράστια εκκρεµότητα,
γιατί υπάρχει καθυστέρηση. Δεν το ήξεραν ότι θα λήξουν τα προ-
γράµµατα ΕΣΠΑ; Το ήξεραν. Γιατί δεν ενήργησαν και τώρα πε-
ριµένουν;

Έρχοµαι σε ένα τεράστιο θέµα, το οποίο έχει δηµιουργηθεί,
µε απόλυτη ευθύνη της Κυβέρνησης. Θα το αναπτύξει εκτενέ-
στερα ο συνάδελφός µου κ. Γεωργαντάς. Το ξέρετε αυτό το θέ-
µα. Σε δήµους υπήρξαν συµβασιούχοι ορισµένου χρόνου, γιατί
κυρίως ο µεγαλύτερος αριθµός αυτών εργάζονταν σε υπηρεσίες
καθαριότητος. Γιατί; Είτε γιατί είναι τουριστικοί δήµοι και το κα-
λοκαίρι έχουν αυξηµένες τέτοιες ανάγκες είτε γιατί είναι δήµοι,
οι οποίοι έχουν παραθεριστική κατοικία και έχουν µεγάλη διαφο-
ροποίηση στον πληθυσµό τους από το χειµερινό διάστηµα στο
θερινό. Αυτά καλύπτονται µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου.

Έρχεται η Κυβέρνηση, η οποία λέει: «Όχι, καλύπτουν πάγιες
και διαρκείς» και δεν λέει αυτό, αλλά λέει ότι «θα παρατείνω εγώ
τον χρόνο των συµβάσεων, τις συµβάσεις ορισµένου χρόνου θα
τις παρατείνω µέχρι το 2016». Και έρχεται το 2016 και δίνει νέα
παράταση µέχρι το 2017.

Λένε οι δήµαρχοι: «Μα, δεν έχουµε αυτά τα λεφτά να τα πλη-
ρώσουµε. Δεν µπορούµε να τους πληρώσουµε. Εµείς τους θέ-
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λουµε για µια συγκεκριµένη δουλειά, άρα δεν θέλουµε αυτή την
παράταση». «Δεν µας ενδιαφέρει, είναι ψηφισµένος ο νόµος».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
«Είναι ψηφισµένος ο νόµος. Δεν µας ενδιαφέρει».
Έρχονται κλιµάκια του Ελεγκτικού Συνεδρίου και λένε: «Μα,

αυτές οι δύο παρατάσεις πάσχουν από συνταγµατικής πλευράς.
Δεν πρέπει να καταβληθούν οι δαπάνες». Έρχεται η Κυβέρνηση,
πιάνει τους δηµάρχους από το αυτί και τους λέει: «Όχι, άµα δεν
κάνετε τις παρατάσεις των συµβάσεων, κάνετε παράβαση καθή-
κοντος και σας στέλνω στην περιφέρεια να απολογηθείτε γι’
αυτή την παράβαση καθήκοντος που κάνετε, η οποία σας ελέγχει
και πειθαρχικά».

Έρχονται τα κλιµάκια του Ελεγκτικού Συνεδρίου και λένε: «Μα,
πώς θα πληρώσετε; Δεν εγκρίνω τη δαπάνη, γιατί αυτή η δαπάνη
προέρχεται από τη συνταγµατικότητα». Προσφεύγουν σε ορι-
σµένα δικαστήρια οι εργαζόµενοι, χάνουν την υπόθεση των πα-
ρατάσεων. Ήδη έχουν αρχίσει και βγαίνουν αρνητικές αποφά-
σεις.

Με συγχωρείτε, αλλά τέτοιο ανακάτεµα µόνο ο ΣΥΡΙΖΑ µπο-
ρούσε να το κάνει, τη στιγµή µάλιστα που έχει προειδοποιηθεί
για όλα αυτά.

Προσέξτε ζήτηµα, το οποίο έρχεται τώρα: Θέµα χρήσης των
παραλιών. Δεν σας άρεσε, υποτίθεται, το προηγούµενο θεσµικό
πλαίσιο. Φέρατε µια διάταξη µε την οποία αλλάξατε το προηγού-
µενο θεσµικό πλαίσιο τώρα στο νοµοσχέδιο για τους δασικούς
χάρτες. Κάνετε πιο βαριά τη διαδικασία, προσθέτοντας προϋπο-
θέσεις για την έκδοση της κοινής υπουργικής αποφάσεως και η
κοινή υπουργική απόφαση µέχρι σήµερα δεν έχει εκδοθεί.

Είµαστε στις αρχές Μαΐου, µπαίνουµε σε τουριστική περίοδο
και συζητάµε ακόµα για το τι πρόκειται να γίνει µε τις παραλίες.
Συζητάµε ακόµα -και προσέξτε µε ποιον κίνδυνο- µε τον κίνδυνο
δε, να υπάρξει λόγω της ηλεκτρονικής πλατφόρµας δηµοπρατή-
σεως -γιατί κάτι τέτοια λέει το καινούριο σχήµα- τεράστια καθυ-
στέρηση.

Αφήνω δε, που νοµοθετείτε στους δήµους µια κινητικότητα, η
οποία είναι πρωτοφανής, κινητικότητα εκούσια µεν σε ό,τι αφορά
τη διάθεση του υπαλλήλου να µετακινηθεί προς όπου, αλλά όπου
ο δήµος από τον οποίο µετακινείται δεν ερωτάται. Είναι δυνατόν
ο προϊστάµενος να µην ερωτάται ποτέ και πουθενά για το αν θα
µετακινηθεί κάπου ένας υπάλληλός του;

Το επόµενο ερώτηµα είναι: Αυτό δεν θίγει την αυτοδιοίκηση;
Δεν την θίγει ευθέως; Δεν θίγει το δικαίωµα της να διοικήσει σε
τελευταία ανάλυση τους υπαλλήλους της, παρά µόνο µε συνεν-
νόηση υπαλλήλων και διαµεσολάβηση εγκρίσεως Υπουργού
στην πραγµατικότητα να γίνεται αυτή η κινητικότητα;

Εδώ λοιπόν, όχι ως προς τα µεγάλα, όχι ως προς τη µεγάλη
ιδέα της αυτοδιοίκησης, όχι ως προς τις µεγάλες τοµές, αλλά
ούτε καν ως προς αυτά που ορίζει το Σύνταγµα, που καθορίζει
τα πλαίσια της σχέσης τοπικής αυτοδιοίκησης και κεντρικού κρά-
τους -δηλαδή, τι;- εποπτεία, ρύθµιση, νοµιµότητα, ούτε ως προς
αυτά δεν µπορείτε να λειτουργήσετε αποτελεσµατικά, δηµιουρ-
γώντας τεράστια ζητήµατα που φυσικά καταλήγουν...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κλείστε µε αυτό,
σας παρακαλώ.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Έκλεισα.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε πο-
λύ.

Στη συνέχεια, τον λόγο έχει ο κ. Μιλτιάδης Βαρβιτσιώτης, Βου-
λευτής Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας, για πέντε λεπτά.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
αν θέλουµε να παραδεχθούµε κάτι µε ειλικρίνεια, είναι ότι από
τους λίγους θεσµούς που λειτουργούν στη χώρα, είναι ο θεσµός
της τοπικής αυτοδιοίκησης, µε όλες τις παρεµβάσεις που έγιναν
τα τελευταία χρόνια, παρεµβάσεις στις οποίες µπορεί να είχαµε
και αντιρρήσεις, είτε λεγόταν «ΚΑΠΟΔΙΣΤΡΙΑΣ» είτε λεγόταν
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ».

Είναι σίγουρο, όµως, ότι µε όλες τις αλλαγές που έγιναν, σή-
µερα δεν έχουµε υπερχρεωµένους δήµους. Έχουµε δήµους, που

ανταποκρίνονται στα καθήκοντά τους, που προσφέρουν σοβαρό
κοινωνικό έργο και που δηµιούργησαν δοµές-αντίβαρο στην κοι-
νωνική πίεση που υπήρχε στο πλαίσιο της κρίσης. Έφτιαξαν δε,
πρωτότυπες δοµές για την αντιµετώπιση της ανθρωπιστικής κρί-
σης, τις οποίες συγχρηµατοδότησαν µε προγράµµατα του Υ-
πουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, µέσα από το
ΕΣΠΑ του 2007–2013. Αυτές οι δοµές κατάφεραν να εξυπηρετή-
σουν πάνω από εκατόν είκοσι χιλιάδες ανθρώπους. Λειτουργούν
σε εξήντα έξι δήµους στη χώρα και αφορούν κοινωνικά παντο-
πωλεία, φαρµακεία, δοµές παροχής συσσιτίων, γραφεία διαµε-
σολάβησης, κέντρα ηµερήσιας υποδοχής αστέγων, υπνωτήρια.

Σε αυτά τα προγράµµατα συµµετέχουν ενεργά σαράντα επτά
κοινωνικά σχήµατα και πενήντα µία µη κυβερνητικές οργανώσεις.
Είναι µια εξελιγµένη µορφή κοινωνικής προστασίας, την οποία
όµως σήµερα η Κυβέρνηση σταµατά να χρηµατοδοτεί. Η ίδια Κυ-
βέρνηση λέει ότι είναι ευαίσθητη απέναντι σε αυτούς που πένον-
ται, σε αυτούς που θίγονται από την οικονοµική κρίση. Όµως,
δεν κάνει τίποτα για να τους ενισχύσει. Προσπαθεί να φτιάξει πα-
ράλληλες δοµές, ενώ υπάρχουν. Βέβαια, συνεχίζει και κάτι άλλο.
Αντί να ενισχύσει αυτές τις δοµές και να αξιοποιήσει αυτή την
εµπειρία για την αντιµετώπιση και του µεταναστευτικού ζητήµα-
τος, ουσιαστικά αγνοεί ότι υπάρχουν και θέλει να φτιάξει από την
αρχή καινούργιες δοµές. 

Εγώ πραγµατικά, δεν το καταλαβαίνω, κύριε Υπουργέ. Δεν κα-
ταλαβαίνω την εχθρότητα, την οποία δείχνετε απέναντι στην το-
πική αυτοδιοίκηση. Αγνοείτε λειτουργικά τους θέµατα. Αγνοείτε
την επίλυση χρόνιων προβληµάτων. Αγνοείτε τις επιτυχίες της.
Και σήµερα, το µόνο που θέλετε να κάνετε, είναι να αναµορφώ-
σετε το εκλογικό τους σύστηµα, έτσι όπως το παρουσίασε ο
Μάκης Βορίδης πριν από λίγο, µέσα από µια λογική πως ό,τι δεν
ελέγχουµε ας το διαλύσουµε, να φτιάξουµε κάτι άλλο, για να
µπορέσουµε να έχουµε συµµετοχή στις δοµές της τοπικής αυ-
τοδιοίκησης, τουλάχιστον στην εξουσία.

Εγώ πραγµατικά, έχω υπηρετήσει την τοπική αυτοδιοίκηση και
έχω απόλυτο σεβασµό στους ανθρώπους από όλα τα κόµµατα,
που την υπηρετούν. Γιατί τελικά, στην τοπική αυτοδιοίκης, αυτό
που έχει µεγαλύτερη σηµασία δεν είναι η σηµαία µε την οποία
εκλέγεσαι και δεν είναι η σηµαία του κόµµατος το οποίο υποστη-
ρίζεις, αλλά είναι η αποτελεσµατικότητα της πρότασης και η δου-
λειά που κάνεις στη διαχείριση των προβληµάτων των πολιτών.

Μη νοµίζετε ότι οι πολίτες πλέον ψηφίζουν µε τόσο κοµµατικά
κριτήρια στην τοπική αυτοδιοίκηση, για να γράψετε κάποια
στιγµή µια υποθήκη ότι ενδεχοµένως θα έχετε κάποια στιγµή ένα
σηµαντικό ποσοστό δήµων, στους οποίους οι δήµαρχοι θα προ-
έρχονται από τον ΣΥΡΙΖΑ. Αδιάφορο είναι για τους πολίτες. Αδιά-
φορο είναι. Ενδιαφέρον έχει πώς θα συνεχίσουν οι επιτυχίες της
αυτοδιοίκησης, πώς η περιουσία θα συνεχίζει να αξιοποιείται και
πώς θα δοθούν στους δήµους οι δυνατότητες, οι θεσµικές θω-
ρακίσεις και οι θεσµικές λειτουργίες για να προσφέρουν αυτά,
τα οποία πρέπει να προσφέρουν.

Κύριε Υπουργέ, θέλω και εγώ µε τη σειρά µου να σας ρωτήσω:
Γιατί δεν κάνετε µια τοµή σε ό,τι αφορά τις παραλίες; Όντως, επί
πενήντα χρόνια το ελληνικό κράτος δεν έχει καταφέρει να φτιάξει
ένα θεσµικό πλαίσιο σχετικά µε το σε ποιόν ανήκουν οι παραλίες,
πώς µπορούν να αξιοποιούνται και πώς µπορούν τελικά να δια-
τηρείται και ο δηµόσιος χαρακτήρας τους, αλλά να διατηρείται
και µια ευταξία και να υπάρχουν και έσοδα και εξυπηρέτηση
όλων των εκατοµµυρίων επισκεπτών, που θα έχουµε φέτος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, να κάνω χρήση και της
δευτερολογίας µου.

Τριάντα εκατοµµύρια τουρίστες περιµένουµε φέτος. Έρχονται
για τις παραλίες µας, οι πιο πολλοί. Περιµένουµε τριάντα εκα-
τοµµύρια τουρίστες και ακόµα, Μάιο µήνα, δεν έχετε ρυθµίσει
τον τρόπο µε τον οποίο θα λειτουργήσουν οι παραλίες φέτος.

Κάντε µια τοµή επιτέλους! Παραδώστε τις παραλίες στους δή-
µους, σταµατήστε τον έλεγχο του Υπουργείου Οικονοµικών, ό-
που αυτός υπάρχει και να είµαστε µαζί σας. Βάλτε σωστούς κα-
νόνες, οι οποίοι να ισχύουν στο διηνεκές, κάντε αυτό που απέτυ-
χαν οι προηγούµενοι να κάνουν. Εσείς, όχι µόνο δεν κάνετε την
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τοµή, εσείς δεν έχετε καταφέρει ούτε το αποτυχηµένο παλαιό
µοντέλο να το κάνετε έγκαιρα, να έχουν βγει σε δηµοπρασία οι
παραλίες τον Ιανουάριο, τον Φεβρουάριο, ώστε σήµερα να έχουν
εγκατασταθεί οι επιχειρηµατίες, να έχουν βάλει τις οµπρέλες
τους, τις ξαπλώστρες τους, τα snack bar τους, ό,τι βάζει ο καθέ-
νας. Γιατί δεν το κάνετε; 

Για αυτό σας λέω ότι αισθάνοµαι ότι έχετε µια αλλεργία, την
οποία δεν είχε παραδοσιακά η Αριστερά απέναντι στους θε-
σµούς της τοπικής αυτοδιοίκησης. Δεν είναι τα δηµοτικά συµ-
βούλια, κύριε Υπουργέ, για να βγάζουν ψηφίσµατα συµπαρά-
στασης στον λαό της Νικαράγουας, όπως γινόταν στη δεκαετία
του ’80. Άλλωστε, σήµερα θα έπρεπε να βγάζουν ψηφίσµατα
συµπαράστασης στον λαό της Βενεζουέλας, ο οποίος θίγεται
από την αυταρχική πολιτική του Μαδούρο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Για τον Μαδούρο;
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Συµπαράσταση στον λαό. Τον

λαό καταπιέζει ο κ. Μαδούρο, κύριε Τζαβάρα. Τον λαό καταπιέ-
ζει. Αυτούς τους διαδηλωτές, του λαού, είναι που δολοφονεί
στους δρόµους.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Α, εντάξει.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Αλλά η ουσία της αυτοδιοίκησης

είναι να στηρίξει τους πολίτες. Υπάρχουν µέσα στην επερώτησή
µας σοβαρές προτάσεις. Προτάσεις καταθέτουµε σήµερα, προ-
τάσεις για την αξιοποίηση καλύτερα του στελεχιακού δυναµικού
κάθε δηµοτικού συµβουλίου, µέσα από τις ρυθµίσεις που προ-
τείνουµε. Προτάσεις για την αύξηση της χρηµατοδότησης και
την επιστροφή των οφειλουµένων. Και αυτές τις προτάσεις κα-
λείστε να τις βάλετε στο διάλογο. 

Και µην αγνοείτε τους θεσµικούς φορείς και τους εκπροσώ-
πους τους, γιατί όταν θα σταµατήσει ο θεσµοθετηµένος διάλο-
γος στην κοινωνία, όταν σταµατήσει η πολιτική ηγεσία ενός Υ-
πουργείου να µιλάει µε τους θεσµικούς εκπροσώπους του κάθε
κλάδου, τότε ξέρετε τι συµβαίνει; Δεν αλλάζουν οι θεσµικοί εκ-
πρόσωποι του κλάδου, συνήθως αλλάζει ο Υπουργός. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Προχωρούµε µε τον

κ. Γεώργιο Γεωργαντά, Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας του
Νοµού Κιλκίς.

Ορίστε, κύριε Γεωργαντά, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, αν παρακολουθήσει κανείς το νοµοθετικό

έργο και τις παρεµβάσεις του Υπουργείου Εσωτερικών τους τε-
λευταίους µήνες, θα δει ότι το µεγάλο ζήτηµα για τη χώρα είναι
οι υπηρεσίες καθαριότητας, είναι το ζήτηµα των συµβασιούχων
στους δήµους, είναι ο τρόπος µε τον οποίο, σύµφωνα µε δηλώ-
σεις Υπουργών της Κυβερνήσεως, θα έχουµε τριάντα χιλιάδες
νέους δηµοσίους υπαλλήλους.

Μερικά πράγµατα είναι απολύτως ξεκάθαρα. Και θα ήθελα να
πιστεύω ότι το δρόµο αυτόν, τον οποίο ξεκίνησε ο προκάτοχος
Υπουργός, εσείς θα τον σταµατούσατε. 

Είναι ξεκάθαρα τα άρθρα 102 και 103 του Συντάγµατος -και
µάλιστα έτσι τυχαίνει να είναι και δίπλα το ένα στο άλλο- ότι οι
οργανισµοί τοπικής αυτοδιοίκησης έχουν οικονοµική και διοικη-
τική αυτοτέλεια και βεβαίως, το δικαίωµα και την υποχρέωση να
καθορίζουν µόνοι τους τις υπηρεσίες ανταποδοτικού χαρακτήρα,
όπως είναι οι υπηρεσίες καθαριότητας. Με βάση το ισχύον νο-
µοθετικό πλαίσιο, έχουν τη δυνατότητα να επιλέγουν είτε συµ-
βασιούχους ορισµένου χρόνου είτε αορίστου είτε και µόνιµο
προσωπικό, χωρίς καµµία απαγόρευση στις υπηρεσίες ανταπο-
δοτικού χαρακτήρα. Αυτό είναι µε διάταξη από τον Μάιο του
2016, καθώς την ευθύνη για τις υπηρεσίες αυτές και τελικά το
κόστος, το οποίο είναι στους πολίτες, το αναλαµβάνει το δηµο-
τικό συµβούλιο και ο δήµαρχος. Αν αποφασίσει ένας δήµαρχος
και ένα δηµοτικό συµβούλιο ότι θέλει µόνιµο προσωπικό κάπου
-χωρίς καµµία απαγόρευση, γιατί είναι εξαίρεση από τις απαγο-
ρεύσεις που υπάρχουν οι συγκεκριµένες προσλήψεις- µπορεί να
τις πραγµατοποιήσει, χωρίς κανένας να του το απαγορεύσει.

Χωρίς, λοιπόν, να υπάρχει κάποια ανάγκη, κάποιο αίτηµα, κά-
ποια παρέµβαση στην Κυβέρνηση, για να λυθεί ένα ζήτηµα, το
οποίο λειτουργούσε από τους ίδιους τους οργανισµούς τοπικής
αυτοδιοίκησης, έρχεστε και παρεµβαίνετε µε συνεχείς πρωτο-

βουλίες σας και παρατείνετε τον χρόνο κάποιων συµβασιούχων
µέχρι το τέλος του 2017.

Σας επισηµάναµε σε αυτή εδώ την Αίθουσα πολλές φορές ότι
µια τέτοια πρωτοβουλία σας είναι τελείως αντισυνταγµατική, θα
δηµιουργήσει πολλά ζητήµατα, θα εγκλωβίσει τους εργαζόµε-
νους σε µια προσδοκία µονιµοποιήσεως, η οποία όµως, µε βάση
το συνταγµατικό πλαίσιο, δεν µπορεί να υπηρετηθεί. Θα δηµι-
ουργήσει ζητήµατα σε δήµους, οι οποίοι θα κληθούν να πληρώ-
σουν πολλά χρήµατα στις υπηρεσίες ανταποδοτικού χαρακτήρα
και να αυξήσουν τα δηµοτικά τέλη, όπως και πράξανε. Θα δηµι-
ουργήσει ένα αίσθηµα αδικίας απέναντι στους εργαζόµενους, οι
οποίοι έτυχε, τη στιγµή της παρατάσεως, να µην είναι αυτοί οι
οποίοι ήταν οι συµβασιούχοι, που παρείχαν τις υπηρεσίες τους. 

Και θα δηµιουργηθεί το αντιφατικό, να έχουµε να καλύπτουµε
δήθεν ανάγκες σε δήµους, οι οποίες δεν ζητήθηκαν ποτέ και οι
οποίες έχουν έναν εποχικό, πραγµατικά χαρακτήρα και µπο-
ρούµε να το κατανοήσουµε αυτό στους νησιωτικούς δήµους ή
οπουδήποτε αλλού, όπου άλλες είναι οι ανάγκες το καλοκαίρι
και άλλες είναι οι ανάγκες το χειµώνα.

Έρχονται τα κλιµάκια του Ελεγκτικού Συνεδρίου και λένε το
αυτονόητο, ότι δεν µπορεί αυτές οι δαπάνες να δικαιολογηθούν
και να πληρωθούν. Έρχονται τα πολιτικά δικαστήρια. Λένε επίσης
το αυτονόητο, ότι η τήρηση των συνταγµατικών δεσµεύσεων
είναι υπεράνω οποιασδήποτε νοµοθετικής δικιάς σας πρωτοβου-
λίας, οποιουδήποτε νόµου, που ούτως ή άλλως µέσα στο ίδιο το
περιεχόµενο και στο κείµενό του αναφέρεται ότι είναι κατά πα-
ρέκκλιση κάθε γενικής και ειδικής διάταξης. Είναι ο αγαπηµένος
τρόπος, µε τον οποίο θέλετε να νοµοθετείτε. Και εσείς επιµένετε
σε αυτό.

Τη διάταξη, η οποία λέει ότι οι συµβάσεις ορισµένου χρόνου
απαγορεύεται να µετατραπούν σε αορίστου, δεν τη γνωρίζετε;
Πραγµατικά, οι δήµαρχοι πρέπει να τυγχάνουν έναν σεβασµό
από όλους µας, καθώς είναι συνταγµατικά κατοχυρωµένος ο
ρόλος, η ιδιότητά τους και η λειτουργία τους και να µην έχουµε
την περίπτωση, όπως τώρα, να καλούνται σε πειθαρχικά συµβού-
λια δήµαρχοι, οι οποίοι τηρούν το Σύνταγµα, το Σύνταγµα που
είναι υποχρεωµένοι να το τηρήσουν, το Σύνταγµα που είναι υπο-
χρεωµένοι να τηρήσουν ακόµα και οι δικαστές, µε συγκεκριµένη
διάταξη του άρθρου του Συντάγµατος, η οποία αναφέρει ότι
όταν διάταξη νόµου είναι αντίθετη µε το Σύνταγµα, δεν υποχρε-
ούνται να συµµορφώνονται µε αυτήν.

Δεν µπορώ να καταλάβω πραγµατικά, την επιµονή αυτή, την
εµµονή αυτή, παρά µόνο µε µία απάντηση. Η απάντηση είναι ότ,ι
επειδή δεν υπάρχει άλλο απόθεµα λαϊκισµού, άλλο απόθεµα αρι-
στεροφροσύνης, θεωρείτε ότι µε αυτόν τον τρόπο διχάζετε τους
εργαζόµενους για να µιλήσετε για την καλή Αριστερά και την
κακή Δεξιά. Τελικά, οι εργαζόµενοι, που δεν µπορούν να πληρω-
θούν, σε δικές σας πρωτοβουλίες και σε δικές σας ευθύνες είναι
αυτή η εµπλοκή την οποία έχουν. Επίσης, έχουµε και δηµοτικά
συµβούλια τελευταία, στα οποία έχουν καταλογιστεί τα ποσά,
που παρανόµως µετά από τις πιέσεις σας και παρατύπως απο-
φάσισαν να πληρωθούν. Τελικά, επειδή τα εντάλµατα δεν θεω-
ρήθηκαν, έχουν καταλογιστεί όλα αυτά τα ποσά στα µέλη των
δηµοτικών συµβουλίων.

Κύριε Υπουργέ, αν θέλετε πράγµατι να καλύψετε κάποιες
ανάγκες, οι οποίες έχουν µια διάρκεια όχι ορισµένου χρόνου, αλ-
λά να καλυφθούν πάγιες και διαρκείς ανάγκες, προκηρύξτε µό-
νιµες θέσεις, όπως προβλέπεται από τους σχετικούς νόµους,
από τις σχετικές διατάξεις µέσω του ΑΣΕΠ, έτσι ώστε να µπο-
ρούν να συµµετέχουν όλοι όσοι εργαζόµενοι βρίσκονται σήµερα
ως συµβασιούχοι και όλοι όσοι πολίτες µας θα ήθελαν να συµ-
µετάσχουν σε έναν τέτοιον διαγωνισµό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κ. Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Άλλως, πραγµατικά, επανειληµµένως αυτή η εµµονή σας στην

παραβίαση του Συντάγµατος και των σχετικών διατάξεων σάς
καθιστά υπόλογο, όχι απλά απέναντι στην κοινωνία και στους Έλ-
ληνες πολίτες, αλλά και απέναντι στους ίδιους τελικά τους ερ-
γαζόµενους, τους οποίους έχετε εγκλωβίσει.

Ευχαριστώ πολύ.

7808 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Γεωργαντά.
Τον λόγο έχει τώρα η κ. Άννα - Μισέλ Ασηµακοπούλου, Βου-

λευτής Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας, για πέντε λεπτά.
ΑΝΝΑ - ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Σκουρ-

λέτη, ως Εκπρόσωπος Τύπου του ΣΥΡΙΖΑ επί ηµερών αντιπολί-
τευσης του ΣΥΡΙΖΑ ήσασταν η πρώτη φωνή, η οποία υπερα-
σπίστηκε το όλο επικοινωνιακό αφήγηµα του «Η ελπίδα έρχεται»,
το «Πρόγραµµα Θεσσαλονίκης», τις υποσχέσεις για 12 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ παροχές. Ξέρουµε όλοι το αποτέλεσµα όλης
αυτής της ρητορικής. Μετά την επιλογή του ελληνικού λαού, που
βρισκόταν σε απελπισία, το αποτέλεσµα είναι ότι καταφέρατε να
διαλύσετε την ελληνική οικονοµία.

Αντί για 12 δισεκατοµµύρια ευρώ παροχές, έχουµε 12,6 δισε-
κατοµµύρια ευρώ νέα µέτρα, οκτώµισι φορές παραπάνω από το
«e-mail Χαρδούβελη», το οποίο τόσο πολύ κριτικάρατε επί ηµε-
ρών αντιπολιτεύσεως, ένα τρίτο µνηµόνιο που κόστισε 100 δισε-
κατοµµύρια στη χώρα και τώρα ένα τέταρτο µνηµόνιο, το οποίο
έχει 3,6 δισεκατοµµύρια ευρώ νέα µέτρα, περικοπές συντάξεων,
µείωση του αφορολόγητου και καθόλου χρήµατα για την ελλη-
νική οικονοµία.

Αλλά φαίνεται ότι ο ρόλος σας ως Υπουργός είναι πλέον -είστε
επιφορτισµένος πλέον, είναι προφανές- να διαλύσετε την τοπική
αυτοδιοίκηση, γιατί αυτό κάνετε συστηµατικά. Και µάλιστα, την
έχετε βάλει στο στόχαστρο και χτυπάτε σε τρία πράγµατα. Της
παίρνετε τα χρήµατα, της παίρνετε το προσωπικό και της παίρ-
νετε τις αρµοδιότητες. Δηλαδή, τι µένει όρθιο; Τίποτα.

Ξεκινάω και εµβαθύνω και συγκεκριµενοποιώ, όσον αφορά στα
οικονοµικά. Βέβαια, δεν ξεκινήσατε εσείς αυτήν την προσπάθεια,
το οµολογώ. Αυτή η προσπάθεια ξεκίνησε, µε την περίφηµη -και
νοµίζω πρώτη ή δεύτερη- πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου -κάτι
που δεν θα κάνατε ποτέ και µιλάω για τις ηµέρες της «Βαρουφα-
κιάδας»- όταν σκουπίσατε τα ταµειακά διαθέσιµα όλου του ελ-
ληνικού δηµοσίου και επιτεθήκατε λυσσαλέα. Πήρατε και τα
ταµειακά διαθέσιµα των δήµων, για να παρατείνετε µια διαπραγ-
µάτευση, την πρώτη «ηρωική» διαπραγµάτευση, όπου ο κ. Βα-
ρουφάκης τεστάρισε τη θεωρία των παιγνίων και µας κατέληξε
στο χείλος του γκρεµού, πριν από ένα Grexit. Μας οδήγησε στο
να έχουµε κλειστές τράπεζες και capital controls, «που θα έφευ-
γαν µετά από δύο µέρες» και σηµειώνω ότι τα έχουµε για δύο
χρόνια, χωρίς καµµία προοπτική. Τους πήρατε, λοιπόν, τα χρή-
µατα, αφού σκουπίσατε τα ταµειακά διαθέσιµα. Κοιτάζει κανείς
τον προϋπολογισµό του 2017 και βλέπει βεβαίως, ότι είναι ο χα-
µηλότερος των τελευταίων ετών. Δεν υπάρχει καµµία συζήτηση
για τα νέα παρακρατηθέντα και το πότε αυτά θα αποδοθούν. 

Όπως είπε ο βασικός εισηγητής κ. Βορίδης, έχετε διαλύσει τις
δοµές, οι οποίες δοµές εξυπηρετούσαν ακριβώς αυτούς που
εσείς υπερασπίζεστε, τους αδύναµους, αυτούς δηλαδή που θα
πληγούν και από την περικοπή των συντάξεων και τη µείωση του
αφορολόγητου, που θα ψηφίσετε οσονούπω. Και αν µπορούσαν
οι δήµοι να βρουν χρήµατα από κάπου αλλού, όπως παραδείγ-
µατος χάριν από την εκµετάλλευση των παραλιών, τους το δια-
λύετε και αυτό, διότι στο νοµοσχέδιο µε τους δασικούς χάρτες
έχετε τροποποιήσει τον τρόπο µε τον οποίο γίνεται αυτή η διαδι-
κασία, έχετε προβλέψει µια κοινή υπουργική απόφαση, η οποία
θέλει κι άλλο ένα Υπουργείο και γίνεται πιο βαριά. 

Τίποτα δεν έχει γίνει κι εδώ γελάω, γιατί εγώ ήλθα σήµερα
προετοιµασµένη να µιλήσω και σε επίπεδο προτάσεων, για πα-
ράδειγµα για τις έξυπνες πόλεις και το πώς θα µπορούσαν τα
συστήµατα πληροφορικής να βοηθήσουν τους δήµους, να προ-
άγουν τη δηµοκρατία και διάφορα τέτοια µεγαλεπήβολα σχέδια.
Κι εσείς έχετε ανακοινώσει ότι θα υπάρξει ένα ηλεκτρονικό σύ-
στηµα για τη δηµοπράτηση σε σχέση µε τις παραλίες. 

Εντωµεταξύ, έχετε χάσει τόσο πολύ την επαφή µε την πραγ-
µατικότητα, που δεν ξέρετε ότι είναι µέσα Μαΐου. Πότε δηλαδή
θα γίνουν όλα αυτά και οι διαγωνισµοί; Το ηλεκτρονικό σύστηµα
του αναπτυξιακού νόµου δεν έχει γίνει ακόµα. Αυτό το οποίο
εξαγγείλατε για τον εξωδικαστικό συµβιβασµό; Ποιος θα τα φτιά-

ξει όλα αυτά τα συστήµατα; 
Να σας πω και κάτι; Άντε και φτιάχτηκαν.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας της κυρίας Βουλευτού)
Θα πάρω κι εγώ το χρόνο της δευτερολογίας µου, κύριε Πρό-

εδρε.
Άντε και φτιάχτηκαν τα συστήµατα αυτά. Ποιος θα τα λειτουρ-

γήσει; Γιατί όπως είπα και πρ,ιν δεν διαλύσατε µόνο τα οικονο-
µικά των δήµων, διαλύετε και το θέµα του προσωπικού. Ποιος θα
τα λειτουργήσει αυτά; 

Είχα επισκεφτεί προσφάτως -το χειµώνα- για κοµµατικούς λό-
γους, το Δήµο Μυκόνου. Μου έλεγε ο εξαιρετικός Δήµαρχος Μυ-
κόνου ότι είχε έναν άνθρωπο πληροφορικάριο, τον οποίο ο κ.
Παππάς, ο αρµόδιος Υπουργός, αποφάσισε να τον αποσπάσει
και να τον πάρει στο γραφείο του. 

Με το νέο καθεστώς, λοιπόν, κινητικότητας, το οποίο έχετε εγ-
καινιάσει, παίρνετε όποιον θέλετε και δεν ερωτάται καν ο δήµαρ-
χος -εφόσον υπάρχει ένα συγκεκριµένο κριτήριο θέσεων που
εκπληρώνονται- για τις ανάγκες που έχει. Γιατί; Γιατί, όπως είπαν
οι συνάδελφοι, απαξιώνετε τελείως την τοπική αυτοδιοίκηση και
τους υπηρετούντες σε αυτήν και όσον αφορά στο καθεστώς των
προσωπικών τους αµοιβών και όσον αφορά στον τρόπο, µε τον
οποίο τους συµπεριφέρεστε. 

Στην τοπική αυτοδιοίκηση, την οποία είχα τη µεγάλη τιµή να
υπηρετήσω ως αντιδήµαρχος της πόλης των Ιωαννίνων, γιατί
λένε νοµίζετε «τα παράπονα στον δήµαρχο»; Γιατί είναι οι πιο
κοντινοί άνθρωποι, που εξυπηρετούν τα θέµατα της καθηµερινό-
τητας των πολιτών. Οι άνθρωποι, τους οποίους βλέπεις, θα σου
λύσουν τα προβλήµατα. Και εσείς θέλετε να ακούσετε µόνο ό-
σους από αυτούς τους ανθρώπους πιστεύετε ότι συµφωνούν
µαζί σας ιδεολογικά, πολιτικά ή προέρχονται από τον δικό σας
κοµµατικό µηχανισµό.

Έχω πει πολλές φορές ότι η καταστροφή και η διάλυση, που
προκαλείτε σε όλους τους τοµείς -δεν είστε µοναδικός σε αυτό
στην Κυβέρνηση, κύριε Υπουργέ, όλοι οι Υπουργοί σας το κά-
νουν αυτό συστηµατικά, όπως στην παιδεία, στην υγεία, εσείς
έχετε αυτόν τον τοµέα- οφείλεται στην ιδεοληψία και στην ανι-
κανότητα σας.

Αυτό το πόρισµα της επιτροπής, το οποίο είδε το φως της δη-
µοσιότητας δηµιούργησε µια τρικυµία στην τοπική αυτοδιοίκηση
και ειλικρινά, ανυποµονώ να ακούσω να µας συγκεκριµενοποι-
ήσετε τι ακριβώς θα κάνετε, σε σχέση µε αυτό. Γιατί η ιδεοληψία
και η ανικανότητά σας, έχει σταθερά το ίδιο αποτέλεσµα. Το απο-
τέλεσµα είναι η καταστροφή σε οποιονδήποτε τοµέα αγγίζετε.
Και αυτό το οποίο ειλικρινά µε εξοργίζει ορισµένες φορές είναι
η αιτιολόγηση που προβάλλετε.

Είστε έτοιµοι να ψηφίσετε τώρα το τέταρτο µνηµόνιο, τις πε-
ρικοπές συντάξεων, τη µείωση του αφορολόγητου. Έχει κατα-
πατηθεί κάθε κόκκινη γραµµή, που είχε προβάλει ο οποιοσδή-
ποτε. 

Έχω κατηγοριοποιήσει τις αιτιολογήσεις που δίνετε στον
εαυτό σας, αλλά και δηµόσια, για το ότι θα ψηφίσετε «ναι» σε
όλα αυτά σε λίγες µέρες. Υπάρχουν τρία σενάρια. Το ένα είναι η
άρνηση. «Όχι, δεν είναι έτσι. Είναι ωµά ψέµατα. Δεν είναι έτσι».
Απλά αρνείστε ότι συµβαίνει αυτό, το οποίο συµβαίνει. Αυτό είναι
το ένα σενάριο.

Το άλλο σενάριο είναι το απόλυτα γελοίο. Αυτό πρέπει να σας
οµολογήσω ότι το άκουσα χθες σε µία δηµόσια συζήτηση, που
είχα µε τη Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Καρακώστα, η οποία, όταν
της είπαµε ότι έχει καταπατηθεί κάθε κόκκινη γραµµή, για παρά-
δειγµα του κ. Τσακαλώτου που έλεγε για το αφορολόγητο –στον
οποίο κι εσείς ασκήσατε κριτική, κύριε Υπουργέ- έφερε το εξής
παράδειγµα: «Αν ένα παιδάκι πάει στο σχολείο και δώσει ένα δια-
γώνισµα και δεν γράψει καλά και γυρίσει στο σπίτι και σας πει
«εγώ δεν θα ξαναπάω στο σχολείο, γιατί δεν έγραψα καλά στο
διαγώνισµα», τι θα κάνετε; Θα το βγάλετε από το σχολείο;». Αυτό
απάντησε όταν τη ρωτήσαµε αν πρέπει να παραιτηθεί ο Υπουρ-
γός, επειδή µειώνεται το αφορολόγητο. «Όχι» -λέει- «να τον αφή-
σουµε να ξαναπροσπαθήσει». Ποιος πληρώνει τον λογαριασµό
της αποτυχίας; Ο ελληνικός λαός. Αυτή ήταν η κατηγορία του
γελοίου. Ψέµα, άρνηση, γελοίο.
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Βέβαια, υπάρχει και η τρίτη κατηγορία: Κουνάτε το δάχτυλο.
«Φταίνε οι προηγούµενοι ή φταίει κάποιος άλλος». Αυτήν την τα-
κτική την έχετε χρησιµοποιήσει κι εσείς, κύριε Υπουργέ. Έφται-
γαν οι δανειστές –συγγνώµη, οι θεσµοί- που ήταν τα «βαποράκια»
των συµφερόντων, αλλά τελικά συνοµολογήσατε σε όλα όσα σας
έβαλαν στο τραπέζι οι θεσµοί και όλα αυτά θα ψηφιστούν οσο-
νούπω. 

Περιµένω, λοιπόν, µε ανυποµονησία να δω µήπως αλλάξατε
κατηγορία στην αιτιολόγησή σας και σε κάθε περίπτωση να δώ-
σετε ορισµένες συγκεκριµένες απαντήσεις για να επέλθει µια
ηρεµία και µια σταθερότητα και µια σοβαρότητα και πάλι σ’ αυ-
τόν τον πολύ σηµαντικό χώρο της τοπικής αυτοδιοίκησης, ο ο-
ποίος είναι ο πιο κοντινός στον άνθρωπο και τον οποίον οφεί-
λουµε όλοι απ’ όλα τα κόµµατα και όλες τις παρατάξεις να σε-
βόµαστε και να τιµούµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Ασηµακοπούλου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, τριάντα δύο µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί
εκπαιδευτικοί από τα Γυµνάσια Γλαύκης και Σµίνθης Ξάνθης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Να πούµε στους µαθητές ότι παρακολουθούν διαδικασία κοι-
νοβουλευτικού ελέγχου. Είναι µία από τις δύο λειτουργίες που
έχει η Βουλή. Η µία είναι να ψηφίζει νόµους -αφού τους έχει συ-
ζητήσει προηγουµένως- και η δεύτερη είναι να ασκείται ένας
έλεγχος από τους Βουλευτές στην Κυβέρνηση. 

Σήµερα συζητούµε µία επίκαιρη επερώτηση της Νέας Δηµο-
κρατίας γύρω από το ζήτηµα της τοπικής αυτοδιοίκησης. Την επί-
καιρη επερώτηση αναπτύσσουν στην αρχή οι Βουλευτές που
επερωτούν, εν προκειµένω από τη Νέα Δηµοκρατία.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Κωνσταντίνος Καραγκούνης, Βουλευ-
τής Αιτωλοακαρνανίας της Νέας Δηµοκρατίας, για πέντε λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. Θα κάνω χρήση και της δευτερολογίας µου.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την αίσθη-
ση ότι η επίκαιρη επερώτηση της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά και
οι πολύ καλές τοποθετήσεις όλων των συναδέλφων, αναδεικνύ-
ουν µε τον πλέον εύγλωττο τρόπο τη γύµνια της πολιτικής σας
στον χώρο της αυτοδιοίκησης, τον τρόπο µε τον οποίον αντιλαµ-
βάνεστε τη λειτουργία και κυρίως την απαξίωση προς τον θεσµό,
την οποία επιδεικνύετε µε κάθε νοµοθετική σας πρωτοβουλία και
κάθε σας πράξη. 

Δυστυχώς, µε την πολιτική σας και µε τις αποφάσεις σας έχετε
καταντήσει τους δήµους να είναι επαίτες και ικέτες της κεντρικής
κυβέρνησης. Στόχος σας θα έπρεπε να ήταν οι δήµοι και οι πε-
ριφέρειες να έχουν κίνητρα να φέρουν επενδύσεις στην περιοχή
τους και όχι να τους παρεµποδίζετε, όπως συµβαίνει τώρα, και
να προσελκύουν µόνιµο πληθυσµό στις περιοχές τους, ώστε να
µπορούν να αυξήσουν και τους πόρους τους και τη βιωσιµότητά
τους. Τώρα, βέβαια, ποιον µόνιµο πληθυσµό; Έχω την αίσθηση
ότι µε την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ ο µόνος νέος που τελικά θα µείνει
στη χώρα θα είναι ο κ. Τσίπρας. 

Κύριε Υπουργέ, αντί να δείτε την τοπική αυτοδιοίκηση ως
µοχλό ανάπτυξης για τη χώρα και για την οικονοµία, βάζετε τόσα
εµπόδια και προσκόµµατα που δυστυχώς την έχετε καταντήσει
τροχοπέδη.

Οι αξιότιµοι συνάδελφοι σάς έθεσαν πολύ συγκεκριµένα ερω-
τήµατα τα οποία καταδεικνύουν ποιες είναι οι πραγµατικές σας
προθέσεις για την τοπική αυτοδιοίκηση. Διότι στον διάλογο που
έχετε ξεκινήσει µε τους δήµους για τα νοµοθετήµατα που θέλετε
να φέρετε, κάνετε αυτό που κάνατε πάντα: προωθείτε µόνο αυτά
που συµφέρουν και εξυπηρετούν την κυβερνητική σας πολιτική
και τις µικροκοµµατικές σας σκοπιµότητες και τα µεγάλα, τα
πραγµατικά προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι δήµοι δεν σας

ενδιαφέρουν και ούτε ασχολείστε. Και αυτό είναι κάτι που σας
είπε νωρίτερα ο εισηγητής µας, ο Μάκης Βορίδης. 

Η ΚΕΔΕ σάς έχει θέσει µια σειρά από ζητήµατα. Και αντί να
µπείτε ουσιαστικά στην κουβέντα, το µόνο που σας ενδιαφέρει
είναι η αλλαγή του εκλογικού νόµου, µήπως και περισώσετε ό,τι
µπορείτε στις επόµενες αυτοδιοικητικές εκλογές. Το κάνατε πέ-
ρυσι και µε τον εκλογικό νόµο. Η ΚΕΔΕ σάς κατέθεσε συγκεκρι-
µένες προτάσεις και όχι µόνο δεν τις εξετάσατε, αλλά και επι-
δεικτικά τις αγνοήσατε. Και όντως, σας ενδιαφέρει µόνο εάν στην
Αίθουσα υπήρχαν κινητά ή όχι. 

Έχετε εξαγγείλει την αλλαγή του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» χωρίς να
πείτε τι ακριβώς θέλετε να κάνετε και κυρίως χωρίς να ενηµερώ-
νετε τους καθ’ ύλην θεσµικά αρµόδιους. Περιφέρεστε στους δια-
φόρους φιλικούς σας δήµους για να κάνετε διάλογο και προβά-
λετε γενικότητες. Πότε θα ενηµερώσετε τους δήµους θεσµικά
και συγκεκριµένα; Καλέστε τους να τους ενηµερώσετε και κυ-
ρίως να τους πείτε –γιατί αυτό είναι το πολύ βασικό- πόσο κοστί-
ζει αυτή η µεταρρύθµιση. 

Διότι ξέρετε, κύριε Υπουργέ, ότι οποιαδήποτε µεταρρύθµιση
έχει από πίσω και ένα κόστος. Πόσο κοστίζει και τι θέλετε ακρι-
βώς να κάνετε; Εκτός εάν πιστεύετε ότι τα προβλήµατα των δή-
µων συµπυκνώνονται και εξαντλούνται µόνο στο ζήτηµα της
απλής αναλογικής. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥ-
ΛΟΥ) 

Το µόνο που κάνετε είναι εκεί που σας βολεύει να µεταφέρετε
υποχρεώσεις και αρµοδιότητες στους ΟΤΑ, που αδυνατείτε βε-
βαίως εσείς ως κεντρική διοίκηση να εκπληρώσετε, χωρίς να δί-
νετε αντίστοιχους πόρους και αντίστοιχο προσωπικό. Πού είναι
οι οικονοµικοί πόροι που είχατε υποσχεθεί; 

Πέρυσι -εάν δεν κάνω λάθος, να µας το επιβεβαιώσετε- κό-
ψατε 214 εκατοµµύρια ευρώ από την τοπική αυτοδιοίκηση. Βέ-
βαια δεν συζητάω για τα 500 εκατοµµύρια ευρώ του ΠΔΕ. Αυτά
έχουν εξαφανιστεί για να πάνε στο περίφηµο πλεόνασµα. 

Σας το λέµε ξεκάθαρα ως Νέα Δηµοκρατία: Δώστε πίσω τα
χρήµατα που παρακρατήσατε όλο αυτό το διάστηµα τα οποία τα
δικαιούνται οι δήµοι, αλλά πάνω από όλα η ίδια η αγορά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα κάνω χρήση και της δευτερολογίας µου, κυρία Πρόεδρε. 
Σας ρωτήσαµε και σας ρωτάµε –το είπε ο εισηγητής και όλοι

οι προηγούµενοι συνάδελφοι- για τους παρακρατηθέντες πό-
ρους που είναι ζωτικής σηµασίας για τους δήµους και που µέχρι
πέρυσι µε µία ρύθµιση αποδίδονταν. Πείτε µας συγκεκριµένα:
Θα τους αποδώσετε και πότε; Εσείς δεν φωνάζατε όταν η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση –το ανέφερε ο κ. Βορίδης- καθυστερούσε
έστω και για λίγο την πληρωµή ενός επιδόµατος; Εσείς δεν κραυ-
γάζατε παντού, στη Βουλή, στον δηµόσιο διάλογο; 

Για να καταλάβετε, σε έναν δικό µου δήµο της περιφέρειάς
µου, που είναι ένας από τους µεγαλύτερους δήµους, στον Δήµο
Αγρινίου, χρωστάτε από πέρυσι 2 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτά είναι
απαραίτητα χρήµατα για να είναι βιώσιµος ο δήµος και να καλύ-
ψει υποχρεώσεις. Θα πρέπει, λοιπόν, να µας απαντήσετε τι θα
κάνετε συγκεκριµένα µε την απόδοση των πόρων.

Θα σας αναφέρω ένα παράδειγµα το οποίο βεβαίως έχει δει
και το φως της δηµοσιότητας και αφορά το Σικιαρίδειο Ίδρυµα,
αφορά άτοµα µε ειδικές ανάγκες, που είναι πιο ευαίσθητη κοι-
νωνική οµάδα. Το προσωπικό, εάν δεν κάνω λάθος, από το Πάσ-
χα είναι σε επίσχεση εργασίας. Δεν τους πληρώνετε, κύριε Υ-
πουργέ –και δεν αφορά µόνον εσάς, αλλά και την κ. Φωτίου-,
γιατί απλά µαζεύετε –όπως σας έχουµε πει- πλεόνασµα υποκρι-
σίας και τίποτα άλλο. Και µην µου πείτε ότι αυτό θα το καλύψει
η περιφέρεια, που όντως κάνει κάποιες φιλότιµες προσπάθειες,
αλλά αφορά µόνο είκοσι τέσσερα άτοµα, ενώ εκεί είναι διακόσιοι
εργαζόµενοι. Να δούµε, λοιπόν, ποια είναι η ευαισθησία σας.
Δείξτε το. 

Ένα άλλο ουσιαστικό ζήτηµα που έθιξαν και οι προηγούµενοι
έχει να κάνει µε το θεσµικό πλαίσιο της δηµοπράτησης των
έργων. Πήγατε πέρυσι µε µια νοµοθετική ρύθµιση, µέσα στον Δε-
καπενταύγουστο και χωρίς καµµία διαβούλευση, χωρίς κανέναν
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διάλογο, αιφνιδιάσατε τους πάντες και κυρίως τους εργαζοµέ-
νους στους δήµους. Αλλάξατε όλο το θεσµικό πλαίσιο, φτιάξατε
ένα δαιδαλώδες γραφειοκρατικό σύστηµα, δυσκολέψατε τις δια-
δικασίες και καταστήσατε, δυστυχώς, τη δηµοπράτηση των
έργων σχεδόν αδύνατη. 

Είχατε πει ότι θα έχετε έτοιµη την ηλεκτρονική πλατφόρµα την
1η του Μάη. Δεν έχετε τίποτα έτοιµο και στην ουσία είναι πρα-
κτικά αδύνατο να προχωρήσει το οποιοδήποτε έργο. Το σηµαν-
τικότερο είναι ότι δεν προχωρούν και οι µελέτες, για να µπορέ-
σουν να ωριµάσουν τα έργα του ΕΣΠΑ, που πρέπει να απορρο-
φηθούν από το ΕΣΠΑ. Διαφορετικά δεν µπορεί να γίνει καµµία
ωρίµανση εάν δεν προχωρήσουν οι µελέτες. Βεβαίως οι µελέτες
δεν προχωρούν, γιατί δεν έχετε τίποτα έτοιµο. Υπάρχει αλαλούµ
και ανυπαρξία και δεν µπορεί να «τρέξει» και κανένα έργο ΕΣΠΑ. 

Όταν εµείς για τόσο διάστηµα σας κατηγορούσαµε και σας
καλούσαµε να κλείσετε την αξιολόγηση, κύριε Υπουργέ, ήταν
ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο. Διότι οι καθυστερήσεις είχαν και αρ-
νητικές επιπτώσεις γενικά στην οικονοµία και στα κοινοτικά κον-
δύλια που θα έπρεπε να είχαν ήδη παρθεί και τώρα θα τα συ-
ζητήσουµε από Σεπτέµβρη και βλέπουµε. Να δούµε τι θα γίνει. 

Τελικά, στην ουσία, τι κάνατε; Κάνατε µια τρύπα στο νερό. Μας
φορτώσατε άλλο ένα µνηµόνιο και όλα έχουν πάει πίσω. Έχετε
µπλοκάρει τους δήµους και επαίρεστε για δήθεν επιτεύγµατά
σας στο ΕΣΠΑ. Και για ποιο ΕΣΠΑ µιλάτε; Αφού δεν έχετε χρή-
µατα ούτε να χρηµατοδοτήσετε τα τρέχοντα έργα ούτε βεβαίως
να κάνετε και τα έργα-γέφυρες, ώστε να µην χαθούν και τα προ-
ηγούµενα. 

Το ξέρετε, κύριε Υπουργέ -και αν δεν το ξέρετε, να σας ενη-
µερώσουµε- ότι παντού στην Ελλάδα όλοι οι εργολάβοι έχουν
διακόψει τις εργασίες τους, γιατί δεν υπάρχει χρηµατοδότηση.
Και µετά µιλάµε για ανάπτυξη και επιτάχυνση του ΕΣΠΑ. 

Καθυστερήσατε τρία χρόνια, το πρόγραµµα πήγε πίσω, υπο-
νοµεύσατε -όπως σας είπα- τις διαδικασίες ωρίµανσης των µε-
λετών, αιφνιδιάσατε τις υπηρεσίες που θα κληθούν να εφαρµό-
σουν αυτές τις νέες διαδικασίες και τίποτα δεν είναι έτοιµο και
τίποτα δεν συµβαίνει και τίποτα δεν ισχύει. 

Αφήστε δε που έχετε νοµοθετήσει τέτοιους όρους για τη συµ-
µετοχή στις επιτροπές διαγωνισµού, που κάνουν ανέφικτη τη
συγκρότησή τους. Πηγαίνετε σε ένα νησί, ζητάτε να υπάρχουν
πέντε, έξι µηχανικοί για τη συγκρότηση της διαγωνιστικής επι-
τροπής και στο νησί δεν υπάρχει ούτε ένας. Άντε να υπάρχει
µετά βίας ένας µηχανικός! Και λέµε τώρα ότι µπορεί να γίνει δια-
γωνισµός. 

Ένα άλλο ζήτηµα που αναδείξαµε είναι το ζήτηµα των δοµών
φτώχειας -το είπε ο Μάκης Βορίδης νωρίτερα- το οποίο αφορά
οκτακόσιους και πλέον απλήρωτους εργαζοµένους και βεβαίως
ένα δικαίωµα που χάνεται για εκατόν δεκαοκτώ χιλιάδες ωφε-
λούµενους. Περιµένουµε να δούµε πότε θα χρηµατοδοτηθεί από
το ΠΕΠ, αλλά δεν πήρατε καµµία πρόνοια για τη «γέφυρα», ώστε
αυτοί οι άνθρωποι να παίρνουν, να επωφελούνται, αλλά και οι ερ-
γαζόµενοι να µην χάσουν τη δουλειά τους. 

Βεβαίως, υπάρχει και το ζήτηµα µε την αβελτηρία αυτής της
διάταξης που φέρατε πέρυσι και απαγορεύσατε σε έναν αιρετό
συνταξιούχο να καταλαµβάνει θέση ευθύνης, έστω και αµισθί.
Δηλαδή ένας τέτοιος αιρετός µπορεί να οριστεί αντιδήµαρχος
και θα πρέπει να διακόψει την απολαβή της σύνταξης, έστω και
αν θέλει να προσφέρει τις υπηρεσίες του αµισθί, όπως ορίζεται.
Λοιπόν, αυτά είναι αδιανόητα πράγµατα και απορώ γιατί δεν τα
επιλύετε. Πείτε µας πότε θα τα επιλύσετε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελευταίο ζήτηµα είναι το θέµα της κινητικότητας των υπαλ-
λήλων των ΟΤΑ. Το είπαν και οι προηγούµενοι συνάδελφοι. Προ-
κειµένου να εξυπηρετήσετε δικούς σας ανθρώπους –γιατί αυτό
γίνεται στην ουσία-, δίνετε τη δυνατότητα να µετακινούνται οι
υπάλληλοι από τους δήµους, χωρίς την έγκριση και χωρίς τη
σύµφωνη γνώµη του δήµου. Και καλά να µιλάµε τώρα για έναν
δήµο που έχει και πεντακόσιους εργαζοµένους. Όµως, σε δή-
µους ορεινούς, νησιωτικούς, όπου είναι ελάχιστοι οι εργαζόµε-
νοι, το να φεύγουν οι υπάλληλοι χωρίς να γνωρίζει τίποτα ο δή-
µαρχος και να βγαίνουν διάφοροι δήµαρχοι από ακριτικά νησιά

και να λένε ότι είµαι µόνος ή είµαι µόνη –η δήµαρχος- για να κά-
νουν τη δουλειά όλων, καταλαβαίνετε ότι αυτό δίνει την εικόνα
µιας τριτοκοσµικής χώρας. Λοιπόν, λήξτε το αυτό το θέµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ολο-
κληρώστε, κύριε Καραγκούνη. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Συνοψίζω, κυρία Πρόεδρε.
Έκανα χρήση και της δευτερολογίας µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τελεί-

ωσε και ο χρόνος της δευτερολογίας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Και στον χώρο της αυτο-

διοίκησης, όπως και παντού, κύριε Υπουργέ, πολιτεύεστε και νο-
µοθετείτε µε βάση τα δικά σας µικρά ή µεγάλα συµφέροντα. Δεν
σας ενδιαφέρει η λειτουργία των δήµων. Δεν σας ενδιαφέρει να
στηρίξετε τους δήµους. Το µόνο που σας νοιάζει είναι πώς θα
στηρίξετε το κοµµατικό σας κράτος και τους δικούς σας ανθρώ-
πους. Γι’ αυτό και η τοπική αυτοδιοίκηση κάνει αυτό που κάνει
και η συντριπτική πλειοψηφία των πολιτών, απλά σας γυρνάει την
πλάτη.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο τώρα έχει η κ. Βούλτεψη για τρία λεπτά για την πρωτολογία
και άλλα δύο για τη δευτερολογία της. Θα κάνετε χρήση της δευ-
τερολογίας σας, κυρία Βούλτεψη;

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ναι, κυρία Πρόεδρε. Θα κάνω χρήση της
δευτερολογίας µου. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την ίδια την επίκαιρη επε-

ρώτηση που έχουµε καταθέσει µε τα υποθέµατα που περιλαµ-
βάνει, αλλά και από όσα ανέφεραν οι προλαλήσαντες συνάδελ-
φοι, στο θέµα της τοπικής αυτοδιοίκησης, των δήµων, δηλαδή
των τοπικών κοινωνιών, δηλαδή της Ελλάδας, υπάρχουν ένα
σωρό προβλήµατα, τα οποία εντοπίζονται και περιµένουµε, βέ-
βαια, κάποιες απαντήσεις. 

Ωστόσο, εδώ, υπάρχει ένα ζήτηµα, κύριε Υπουργέ. Πρέπει να
κάνετε µιας πεντάρας δουλειά! Πρέπει να δείτε πώς θα λυθούν
αυτά τα θέµατα. Διότι το γεγονός ότι σας πήραν το προηγούµενο
«παιχνιδάκι» σας, δηλαδή τη ΔΕΗ -και είστε δυσαρεστηµένος-
δεν σηµαίνει ότι θα εγκαταλείψετε στη µοίρα της την τοπική αυ-
τοδιοίκηση και τους δήµους. 

Αν δεν σας αρέσει το καινούργιο παιχνιδάκι, µπορείτε να το
πείτε. Μπορείτε να το κάνετε και αυτό. Μπορείτε να πάτε στον
Πρωθυπουργό και να του πείτε «ξέρεις, δεν µου αρέσει το και-
νούργιο παιχνίδι που µου έδωσες, µου είχες δώσει πριν το Υ-
πουργείο Εργασίας, είπα ότι θα πάω τον βασικό µισθό 751 ευρώ,
δεν µε άφησες, µου το πήρες εκείνο το παιχνίδι. Μετά µου έδω-
σες τη ΔΕΗ, είπες ότι θα την κρατήσεις υπό δηµόσιο έλεγχο, έρ-
χεται τώρα και πουλάει το 17% το ΤΑΙΠΕΔ, θα µείνει το 34%, πάει
και η ΔΕΗ».

Ε, δεν γίνεται έτσι. Έτσι θα εξαφανιστούν όλοι οι δήµοι, όλη η
χώρα. Και αντ’ αυτού, κυκλοφορείτε σε όλη την Ελλάδα και πε-
ριοδεύετε και προχθές από την Κέρκυρα βρίζατε την Αντιπολί-
τευση και τον Αρχηγό της. Δεν κάνετε κάτι άλλο! Δηλαδή αντί να
καθίσετε εδώ και να λύσετε αυτά τα προβλήµατα, πάτε εκεί και
λέτε ότι στερούµεθα στοιχειώδους οικονοµικής παιδείας. Εσείς
που ξέρετε καλή αριθµητική, αν πουληθεί το 17% της ΔΕΗ από
το ΤΑΙΠΕΔ πόσο θα µείνει στο κράτος. Για να δούµε, πόσο θα
µείνει; Θα µείνει πάνω από 34%;

Άρα, πάει και αυτό. Και επειδή πριν µαλώνατε και καθυβρίζατε
τον κ. Πιτσιόρλα, τώρα σας ενηµερώνω ότι έχει καινούρια διοί-
κηση το ΤΑΙΠΕΔ. Θα βρίζετε και αυτούς; Δεν ξέρουµε περιµέ-
νουµε να δούµε, γιατί έχει βγει προκήρυξη για τη ΔΕΗ.

Βρίζετε και αποκαλέσατε τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης «χυδαίο λαϊκιστή». Δεν µου λέτε: Ποιος είναι χυδαίος
λαϊκιστής; Αυτός ο οποίος λέει τις απόψεις του κάθε φορά και
αυτές συµβαδίζουν µε την πραγµατικότητα ή αυτός που έλεγε
τα δικά σας ψέµατα πριν από τις εκλογές του 2015; Θυµάστε τι
λέγατε εσείς προσωπικά, εκπρόσωπος ήσασταν, το είπε και ο συ-
νάδελφος: θα καταργηθεί άµεσα ο ΕΝΦΙΑ, ο µισθός θα γίνει 751
ευρώ.

Εσείς λέγατε σε µια εκποµπή το 2015 ότι αν δεν µεσολαβούσε
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το Πάσχα του 2015, θα είχατε φέρει και τον νόµο, αλλά µεσολά-
βησε το έρηµο του Πάσχα του 2015 -και από τότε έχουν έρθει
άλλα δύο Πάσχα- και δεν έχετε φέρει ούτε τον νόµο για τον
µισθό των 751 ευρώ ούτε για τη συλλογικές συµβάσεις. Πόσα
Πάσχα θα περάσουν;

Άρα, πρέπει να είστε πολύ πιο προσεκτικός όταν µιλάτε, διότι
εδώ υπάρχουν τα πεπραγµένα σας. Σας θυµίζω ότι εσείς λέγατε:
«Τη Δευτέρα 20 Απριλίου 2015 θα κατατεθεί νοµοθετική ρύθµιση
για την επαναφορά του κατώτατου µισθού...» Συγγνώµη, ποιος
είναι χυδαίος λαϊκιστής; Δεν πρέπει να προσέχετε τα λόγια σας
πάνω σε αυτά τα θέµατα; Δεν ορκιζόσασταν ότι θα διατηρηθεί ο
δηµόσιος χαρακτήρας της ΔΕΗ; Είχατε υπογράψει το ΦΕΚ τον
Μάϊο του 2016, όταν λέγατε ότι αυτές οι ιδιωτικοποιήσεις δεν έ-
χουν νόηµα, δεν είναι µέσα στους σχεδιασµούς της Κυβέρνησης
και άλλα τέτοια ωραία.

Κοιτάξτε να δείτε, εσείς ο οποίος έχετε πει όλα αυτά τα πράγ-
µατα φαίνεται ότι δεν µπορείτε πλέον και έχετε πρόβληµα να δια-
χειριστείτε την τοπική αυτοδιοίκηση. Βρίσκεστε σε αντιπαλότητα
µε τους δήµους και την ΚΕΔΕ και βεβαίως και σε αυτό το θέµα –
επειδή δεν προλαβαίνω- σας έχω πει ότι θα ασχοληθεί κάποτε ο
ιστορικός του µέλλοντος για το πώς στήθηκε αυτή η παγίδα θα-
νάτου για τον ελληνικό λαό µε όλα αυτά τα ψέµατα.

Παρακαλώ τη γραµµατεία να παραλάβει «τοµίδιο» µε τα ψέ-
µατά σας. Είναι και απάνθισµα, δεν µπορούµε να τα καταγρά-
ψουµε όλα.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Σοφία Βούλτεψη καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όσον αφορά για τον τρόπο µε τον οποίον αντιµετωπίζετε την
τοπική αυτοδιοίκηση, µήπως θυµάστε τι λέγατε στο περίφηµο
πρόγραµµα της Θεσσαλονίκης, που ο κ. Τσίπρας έλεγε για αυ-
τοδιοίκηση µε αρµοδιότητες και πόρους και φώναζε ότι πήραν
τα χρήµατα από την αυτοδιοίκηση, αλλά την καταργήσανε, άρα
οι δήµαρχοι έχουν γίνει υπάλληλοι του κ. Φούχτελ; Πού είναι
τώρα ο κ. Φούχτελ; Κυκλοφορεί; Τον συναντάτε; Πού είναι; Εί-
χατε πει δε ότι θα φτιάχνατε και µια αναπτυξιακή τράπεζα για
τους δήµους που θα τους δίνατε χαµηλότοκη δανειοδότηση και
θα εκδίδατε και ειδικά οµόλογα έργου για την αυτοδιοίκηση.

Κοιτάξτε να δείτε, επειδή τώρα την 1η Δεκεµβρίου 2016, την
τελευταία φορά που πήγατε στην ΚΕΔΕ, είπατε ότι θα είναι αυτή
η τελευταία χρονιά µε µείωση δαπανών για την τοπική αυτοδιοί-
κηση και επειδή όλες οι κόκκινες γραµµές σας είναι πλέον ανύ-
παρκτες και επειδή αυτά τα λέγατε και το 2014 και τα είπατε και
το 2016, καταλαβαίνουµε όλοι ότι τελικά η µόνη κόκκινη γραµµή
σας είναι ότι δεν υπάρχουν κόκκινες γραµµές.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Φωτήλας.
Ελάτε, κύριε Φωτήλα, έχετε και εσείς τον λόγο για τρία λεπτά

και δύο για τη δευτερολογία σας. Θα κάνετε χρήση;
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Θα συµπτύξω τις δύο τοποθετήσεις,

κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και στον τοµέα της τοπικής αυ-

τοδιοίκησης η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ περισσότερα προβλή-
µατα δηµιούργησε παρά έλυσε. Ακόµα µεγαλύτερη µείωση της
χρηµατοδότησης, ακόµα λιγότερες αρµοδιότητες στους δήµους
και στις περιφέρειες, ακόµα περισσότερους συµβασιούχους και
ακόµα περισσότερες διατάξεις αντισυνταγµατικού χαρακτήρα
προσπαθεί να περάσει για να βολέψει δικά της παιδιά φέρνοντας
σε δύσκολη θέση ειδικά τους δηµάρχους. Και βέβαια όλα αυτά
µε ελλιπή διάλογο µε τα θεσµοθετηµένα όργανα της τοπικής αυ-
τοδιοίκησης. Ειδικά στην περίπτωση των δηµάρχων, που αποτε-
λούν επιλογή του ελληνικού λαού, επιδείξατε πρωτοφανή απα-
ξίωση να συζητήσετε µαζί τους.

Αποκορύφωµα του κοντόφθαλµου της πολιτικής σας είναι και
η διάταξη περί απλής αναλογικής στην τοπική αυτοδιοίκηση που
θέλετε να ψηφίσετε, όπως διαρρέετε, λες και τα όποια προβλή-
µατα της αυτοδιοίκησης εστιάζονται στο εκλογικό σύστηµα και

αν το αλλάξουµε θα λυθούν τα προβλήµατα αυτόµατα. 
Το θέµα προφανώς είναι ότι γνωρίζετε πως δεν θα καταφέρετε

να εκλέξετε δικούς σας δηµάρχους και περιφερειάρχες. Και πώς
αλλιώς να γίνει άλλωστε µε την τραγική πολιτική περικοπών που
εφαρµόζετε; Οπότε σκεφτήκατε να κάνετε απλή αναλογική, ώστε
να αναγκάζετε τους δηµάρχους να συνεργάζονται µαζί σας και
έτσι να τους ελέγχετε χωρίς µάλιστα να έχετε την πλειοψηφία.
Αυτή είναι η δήθεν δηµοκρατία σας. Τόσο σας κόβει, τόσο εύρος
σχεδιασµού έχετε! 

Στην πραγµατικότητα, όµως, το µόνο που θα καταφέρετε είναι
να βραχυκυκλώσετε ακόµα περισσότερο τον χώρο της αυτοδι-
οίκησης. Νοµοθετείτε και κυβερνάτε µε µόνο κριτήριο την παρα-
µονή σας στην εξουσία µε κάθε κόστος και «γαία πυρί µιχθήτω»
από εκεί και πέρα.

Θέλω να επιµείνω σε δύο ειδικά θέµατα όπου αποτυπώνεται
ανάγλυφα η αδιέξοδη πολιτική σας και στην τοπική αυτοδιοί-
κηση. Το πρώτο έχει να κάνει µε τα προβλήµατα που έχουν προ-
κύψει από την ψήφιση τον Αύγουστο του 2016 του ν.4412 για τις
δηµόσιες συµβάσεις έργων, προµηθειών και υπηρεσιών. Το σύ-
νολο των δήµων προχώρησαν τις διαδικασίες προκειµένου να
εφαρµόσουν, ως όφειλαν, τις διατάξεις που έχουν άµεση εφαρ-
µογή. 

Γνωρίζετε, όµως, πολύ καλά ότι η πλειονότητα των δήµων δεν
είναι σε θέση να προχωρήσουν τις διαδικασίες, διότι ο συγκεκρι-
µένος νόµος είναι δυσνόητος µε υπεράριθµες παραποµπές. Δη-
µιουργεί σύγχυση στα άρθρα που εφαρµόζονται στις συµβάσεις
και υπάρχουν υπερβολές, όπως στις περιπτώσεις των απευθείας
αναθέσεων, που αντί να βελτιώνεται και να διευκολύνεται η δια-
δικασία, δηµιουργεί δαιδαλώδεις και χρονοβόρες καταστάσεις,
µε αποτέλεσµα να παραλύουν κυριολεκτικά οι υπηρεσίες των
δήµων και να µην µπορούν να συνεχίσουν αναθέσεις που είναι
ήδη σε εξέλιξη.

Η πλέον ανεφάρµοστη πρόβλεψη του νόµου για τους µικρούς
δήµους είναι στο άρθρο 221 παράγραφος 8, όπου ορίζεται ότι
οι δηµοπρασίες έργων µε κριτήριο ανάθεσης την πλέον συµφέ-
ρουσα τιµή, δηλαδή συνοπτικοί και ανοικτοί διαγωνισµοί µέχρι
ένα εκατοµµύριο, διενεργούνται από τρεις τεχνικούς υπαλλή-
λους της Αναθέτουσας Αρχής. Προφανώς κανένας δεν ρώτησε
αν όλες οι Αναθέτουσες Αρχές διαθέτουν τρεις τεχνικούς υπαλ-
λήλους και τρεις αναπληρωµατικούς για τη συγκρότηση του ορ-
γάνου διενέργειας της δηµοπρασίας. Κλασσική περίπτωση νο-
µοθέτησης από τον καναπέ!

Υπάρχουν δήµοι που διαθέτουν µόνο ένα τεχνικό µηχανικό,
ένα µηχανικό ΤΕ, και σε µερικές περιπτώσεις ακόµα και αυτόν
τον έναν θέλετε να τον δώσετε µε απόσπαση σε άλλες υπηρε-
σίες. Και αναρωτιέµαι πώς θα κάνει τις δηµοπρασίες των έργων
του ο δήµος: Θα ζητήσει µηχανικούς από τις περιφέρειες ή θα
κάνει δέηση για να το πετύχει;

Εάν οι προθέσεις σας ήταν να δηµιουργηθεί ένα οµοιογενές
νοµοθετικό πλαίσιο που θα µείωνε τους χρόνους, τα έγγραφα
και συγχρόνως θα αναδείκνυε την πλήρη διαφάνεια, θα ήµασταν
στο πλευρό σας, ώστε να επιτευχθεί η προσπάθειά σας µε τον
καλύτερο τρόπο. Οι υπηρεσίες, όµως, των αρµοδίων Υπουργεί-
ων, αλλά και οι υπηρεσίες των δήµων δεν έχουν αυτήν τη στιγµή
την ετοιµότητα και την απαραίτητη τεχνογνωσία προκειµένου να
συντονιστούν και να εφαρµόσουν τις διατάξεις του ν.4412.

Ποιες ενέργειες και ποιες αλλαγές, λοιπόν, κάνατε ώστε να
ενηµερωθούν επαρκώς οι υπηρεσίες των δήµων, αλλά και των
Υπουργείων και η εφαρµογή του συγκεκριµένου νόµου να λύσει
τα προβλήµατα των ΟΤΑ και να επιφέρει τα επιθυµητά αποτελέ-
σµατα;

Ένα σηµείο επιπλέον που θα ήθελα να ζητήσω διευκρινήσεις
αφορά στους δηµοτικούς παιδικούς σταθµούς. Φιλοξενούν σή-
µερα χιλιάδες παιδιά προνηπιακής ηλικίας, τα οποία παρακολου-
θούν παιδαγωγικά προγράµµατα υπό την επίβλεψη εξειδικευµέ-
νου επιστηµονικού προσωπικού. 

Πληροφορούµαστε ότι ο Υπουργός Παιδείας, ο κ. Γαβρόγλου,
θέλει να υπάρξει υποχρεωτική ένταξη των προνήπιων στα δηµό-
σια νηπιαγωγεία, χωρίς κάποιον διάλογο ούτε µε τους εργαζό-
µενους, αλλά ούτε και συνολικά µε την τοπική αυτοδιοίκηση.

Επειδή ο θεσµός των δηµοτικών παιδικών σταθµών κατά γε-
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νική παραδοχή αποτελεί µια επιτυχηµένη δοµή της τοπικής αυ-
τοδιοίκησης εστιασµένης στο παιδί και την ψυχοσωµατική του
εξέλιξη, θα θέλαµε να έχουµε τη θέση της Κυβέρνησης σχετικά
µε τις προθέσεις της όσον αφορά στις εκπαιδευτικές δοµές των
δήµων.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε και για τον χρόνο, κ. Φωτήλα. 

Κύριε Υπουργέ, θέλετε να µιλήσετε τώρα;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Μάλιστα, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θα κά-

νετε χρήση και των είκοσι λεπτών που είναι η πρωτολογία; 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Πόση ώρα έχω; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Η πρω-

τολογία είναι είκοσι λεπτά, η δευτερολογία είναι δέκα λεπτά και
µετά είναι πέντε λεπτά. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Την πρωτοµιλία µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-
γο έχει ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Πάνος Σκουρλέτης.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ειλικρινά πιο πολύ απ’ όλα
µε συγκίνησε η αναφορά των κυρίων από την Νέα Δηµοκρατία
στην εποχή που ήµουν εκπρόσωπος Τύπου κι έτσι µου θύµισε
παλιές µέρες. Να είστε καλά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: «Πού είσαι νιότη που ’δειχνες
πως θα γινόµουν άλλος»!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναφερθήκατε -κι εσείς ιδι-
αίτερα, κύριε Βορίδη- στη νέα γενιά παρακρατηθέντων. Αυτή η
νέα γενιά παρακρατηθέντων ξέρετε ότι έχει το όνοµά σας, της
Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ; Μην φοβάστε, δεν έχετε όλοι
το βάρος των ευθυνών. Δεν ξέρω αν ήσασταν τότε κιόλας στη
Νέα Δηµοκρατία. Σε άλλο κόµµα ήσασταν, µετά πήγατε. 

Αυτή, λοιπόν, που ονοµάζετε νέα γενιά παρακρατηθέντων είναι
ακριβώς το 60% των περικοπών που έγινε, µε βάση τις δικές σας
ηµέρες, µε βάση τη δική σας νοµοθεσία. 

Μιλήσατε, λοιπόν, τώρα για κάτι το οποίο ήταν ήδη γνωστό,
ότι µέχρι και πέρσι θα δινόταν η όγδοη και τελευταία δόση της
πρώτης γενιάς παρακρατηθέντων, όπως κι έγινε. Δεν υπήρξε
καµµιά άλλη περικοπή δαπανών από την Κυβέρνησή µας προς
τους ΟΤΑ και το γνωρίζετε καλά. 

Αποκρύπτετε δε και το εξής: ότι έχουν εγκριθεί ακριβώς, ώστε
να διευκολυνθούν οι δήµοι στην απόδοση ληξιπρόθεσµων χρεών
που έχουν. Έχει εγκριθεί το ποσό των 326 εκατοµµυρίων. Και
ήδη αρκετά από αυτά έχουν αρχίσει και απορροφώνται. 

Επιπλέον, επειδή αυτές οι δαπάνες είχαν συγκεκριµένο χρο-
νικό ορόσηµο, που ήταν το τέλος Απριλίου της προηγούµενης
χρονιάς, ψηφίσαµε και µάλιστα το είχαµε –και νοµίζω εσείς ήσα-
σταν Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος- σε προηγούµενο νοµοσχέ-
διο του Υπουργείου Εσωτερικών για την αξιοποίηση των χρηµά-
των του προγράµµατος «ΑΞΙΑ» κι ενός µικρού ποσού 30 εκατοµ-
µυρίων, αθροιστικά 94 εν τω συνόλω, πάλι για την εξόφληση λη-
ξιπρόθεσµων υποχρεώσεων, που έχουν προκύψει από δικαστικές
τελεσίδικες αποφάσεις σε βάρος των δήµων. 

Αυτά δεν είναι ποσά; Δεν είναι ποσά τα 2,2 δισεκατοµµύρια
που έχουν δροµολογηθεί από το ΕΣΠΑ και αφορούν υλοποίηση
έργων στους δήµους; Αυτά είναι εκτός ύλης, εκτός ατζέντας; Εν
πάση περιπτώσει, γνωρίζετε πολύ καλά ότι τα χρήµατα που κό-
ψατε από την αυτοδιοίκηση προέρχονται από τους δικούς σας
µνηµονιακούς νόµους κι από το δικό σας µεσοπρόθεσµο. Άρα,
θα περίµενα, όταν βγαίνετε και αναφέρεστε, τουλάχιστον, να συ-
νοδεύεται από µια στοιχειώδη αυτοκριτική. Φαίνεται, όµως, ότι
είµαι αφελής σε αυτό. 

Αναφερθήκατε στα θέµατα της κινητικότητας. Ακούστε, κύριοι
συνάδελφοι, ο νέος νόµος για την κινητικότητα δεν έχει εφαρµο-
στεί. Δεν έχει εφαρµοστεί και το γνωρίζετε καλά. Αναφέρεστε
και κάνετε κριτική, µιλάτε για παραδείγµατα κινητικότητας, χωρίς

να έχει εφαρµοστεί διότι αυτός έχει κάποιες προϋποθέσεις. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δηλαδή, δεν θα εφαρµοστεί; 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Έχει κάποιες προϋποθέσεις. Πρώτα απ’ όλα να φτιαχτεί η
αντίστοιχη ηλεκτρονική πλατφόρµα και κυρίως να καταθέσουν
Υπουργεία, δηµόσιοι οργανισµοί και δήµοι τα νέα οργανογράµ-
µατά τους. Και ακριβώς στη βάση της κατάθεσης αυτών των ορ-
γανογραµµάτων που θα αποτυπώνει τις νέες ανάγκες, να υπάρ-
ξει µια αδιάβλητη διαδικασία, η οποία δεν θα είναι µε βάση τις
γνωριµίες του καθενός και θα αντιµετωπίζει το θέµα της κινητι-
κότητας. 

Έτσι µέσα απ’ αυτόν τον ορθολογικό τρόπο θα δοθεί η ανά-
γκη, µέσα από την κατάθεση των νέων οργανογραµµάτων, να
δούµε ποιες είναι οι νέες ανάγκες και να µπορέσουµε πλέον να
αντιµετωπίσουµε και το θέµα της υποστελέχωσης των δήµων. Σε
αυτόν δε τον νόµο σας θυµίζω ότι προβλέπονται και ασφαλιστι-
κές δικλείδες. Εάν για παράδειγµα σε µια συγκεκριµένη υπηρε-
σία δεν καλύπτονται κατά 60% -αν δεν κάνω λάθος- οι οργανικές
θέσεις…

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Είναι 65% στους µικρούς .
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ναι είναι 65%. Εάν, λοιπόν, δεν καλύπτονται κατά 65% οι
οργανικές θέσεις, δεν πρόκειται να εφαρµοστεί αυτός ο νόµος.
Υπάρχει κι αυτή η ασφαλιστική δικλίδα. 

Επειδή µιλήσατε για τους µικρούς δήµους, σας αναφέρω και
σας θυµίζω ότι µόλις πριν από τρεις ηµέρες εγκρίναµε την πρόσ-
ληψη ογδόντα δύο µόνιµων υπαλλήλων για µικρούς νησιωτικούς
δήµους. 

Αντίθετα, ξέρετε τι είχατε δροµολογήσει εσείς; Αυτή τη στιγµή
µας έρχονται τα αποτελέσµατα νόµου του ΑΣΕΠ για την αυτοδι-
οίκηση του 2009 και αν κοιτάξετε πού προορίζονται αυτοί οι άν-
θρωποι, θα καταλάβετε γιατί σήµερα τρεις από τους Βουλευτές
είναι από τη Β’ Αθήνας. Είναι στους δήµους της Β’ Αθήνας, αγνο-
ώντας οποιεσδήποτε ανάγκες και εξυπηρετώντας καθαρά πελα-
τειακές σχέσεις των υποψηφίων σας µε συγκεκριµένους δήµους.
Αυτή ήταν, λοιπόν, η χαρτογράφηση των πραγµατικών αναγκών.
Όµως, µε αυτό τον τρόπο είχατε µάθει να αντιµετωπίζετε τις ζω-
τικές ανάγκες της τοπικής αυτοδιοίκησης. 

Αναφερθήκατε στα ζητήµατα των παραλιών. Δεν γνωρίζετε ότι
στις 11 Απριλίου ψηφίστηκε η συγκεκριµένη τροπολογία, που για
τρία χρόνια δίνει τη δυνατότητα στους δήµους να κάνουν εκείνοι
τις δηµοπρασίες και ότι από µέρα σε µέρα -ελπίζω µέσα στην
εβδοµάδα- θα βγει η αντίστοιχη ΚΥΑ; Για τρία χρόνια, όχι κάθε
χρόνο, όπως το κάνατε εσείς. Άρα, ξεκαθαρίζει το τοπίο. Παρ’
όλα αυτά, κριτική. Εντάξει. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όµως, η ΚΥΑ δεν έχει βγει µέχρι τα
µέσα Μάϊου. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Αφήστε τα τώρα αυτά! Εσείς δεν την βγάζατε την ΚΥΑ και
περνούσε το τέλος Μάϊου και πήγαινε και τα έκανε τότε το
Υπουργείο Οικονοµικών. Αφήστε τα αυτά. 

Μιλήστε µε τους ανθρώπους της τοπικής αυτοδιοίκησης. Ενη-
µερωθείτε γι’ αυτά τα ζητήµατα, πριν έρθετε να κάνετε εδώ πέρα
µια κριτική η οποία είναι ανέξοδη. Και δεν φορολογείται. Δεν
υπάρχει αφορολόγητο, όπως ξέρετε. Είναι ελεύθερο. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Φορολογηθήκατε εσείς για τα ψέµατα;
Πληρώσατε εσείς για τα ψέµατα; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Εν πάση περιπτώσει. 

Μιλάτε για το νέο σύστηµα συµβάσεων. Σας ενδιαφέρει να
υπάρχει ένας διαφανής και αδιάβλητος τρόπος ή θέλετε να πάµε
στον παλιό τρόπο ανάθεσης των δηµόσιων συµβάσεων, όπου
υπήρξε διασπάθιση του δηµόσιου χρήµατος και κατασπατάλησή
του; Ή δεν υπήρχαν τέτοια φαινόµενα στους δήµους; Τα ακούτε
για πρώτη φορά. Όλα ήταν καλώς καµωµένα. Και στη συνείδηση
του κόσµου οι δήµοι λειτουργούσαν κατά άψογο τρόπο. Αυτά τα
ανακαλύπτουµε τώρα για πρώτη φορά; Τα ακούτε για πρώτη
φορά από εµένα; Γιατί τέθηκε και ένα ερώτηµα για το ποιος ζει
και πού. 

Είπατε και για τις δοµές φτώχειας. Γνωρίζετε, πολύ καλά, ότι
δόθηκαν τέσσερις παρατάσεις και εξασφαλίστηκε η χρηµατοδό-
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τηση από εθνικούς πόρους έως ότου µπούµε -και αυτό έχει δρο-
µολογηθεί αυτή τη στιγµή- στη νέα περίοδο του ΕΣΠΑ. Είναι ή
δεν είναι έτσι; 

Μια και αναφερθήκατε στο ΕΣΠΑ και ασκείτε κριτική, σας θυ-
µίζω ότι -τι να κάνουµε;- επί των δικών µας ηµερών η Ελλάδα ή-
ταν πρώτη σε απορροφητικότητα και δεν έχει υπάρξει προηγού-
µενο. Ναι ή όχι; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Όχι, βέβαια. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ναι. Πρώτη ήταν. 
Και αυτό το αµφισβητείτε; Εσείς οι φιλοευρωπαίοι δεν διαβά-

ζετε τις ανακοινώσεις της Κοµισιόν; Τι γίνεται, βρε παιδιά; Πού
µένετε; Ευρώπη µένετε; Ελλάδα µένετε; Βαλκάνια µένετε; Πού
µένετε πια; Έλεος! 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Εσάς σας αγαπάνε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Θα σας πω και γι’ αυτά. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Σας έδωσαν το υπερταµείο και τώρα σας

αγαπάνε. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Κυρία Βούλτεψη, µια και αναφερθήκατε σε «παιχνίδια» πριν
από λίγο, ξέρετε τι είναι βαθιά αντικοινωνικό; Βαθιά αντικοινω-
νικό είναι µε ένα νόµο να καταργείς µέσα σε µια ηµέρα, σε ένα
νοµοσχέδιο, τον κατώτατο µισθό. Αυτό κάνατε. Εγκληµατήσατε. 

Αυτό, λοιπόν, που κάνατε εις βάρος της ελληνικής κοινωνίας
το θυµάται ο ελληνικός λαός. Το θυµάται ο ελληνικός λαός, 25%
από το Ακαθάριστο Εθνικό Προϊόν αυτής της χώρας το πήρατε
µέσα από τσέπη του. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Φέρτε το εσείς πίσω. Γιατί δεν το κάνετε
εσείς αυτό; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Εκτινάξατε την ανεργία, κλείσατε επιχειρήσεις και έρχεστε
να µας κουνάτε το δάχτυλο για την ΔΕΗ, διότι όπως χρεοκοπή-
σατε τη χώρα, χρεώσατε και στη ΔΕΗ 5 δισεκατοµµύρια. 

Για ποιο λόγο 5 δισεκατοµµύρια δάνεια; Για τα κέφια ποιανού;
Για να µην υπάρχει διασύνδεση της Κρήτης µε την ηπειρωτική
Ελλάδα και να πληρώνουµε αυτά τα ποσά τώρα στα ΥΚΩ; Για να
µην έχει αναπτυχθεί στις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας; Για να
έχει πάει φάκελος στην κ. Ράικου για το εργοστάσιο φυσικού αε-
ρίου στη Μεγαλόπολη, το οποίο ήταν υπερτιµολογηµένο; 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Άσε τα παραµύθια!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Αυτά, λοιπόν, δεν τα ξεχνάει ο κόσµος. Τα θυµάται. 
Ας επανέλθουµε, όµως, στα θέµατα της τοπικής αυτοδιοίκη-

σης. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Άσε το δάχτυλο και κράτα τη ΔΕΗ σε δη-

µόσιο έλεγχο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Είστε φασαριόζα, απ’ ό,τι διαπιστώνω. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Γιατί δεν τοποθετείτε τον κατώτατο µισθό

και κουνάτε το δάχτυλο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τώρα

θα κάνουµε διάλογο µε τον Υπουργό; Πώς το βλέπετε αυτό; Να
σταµατήσει να µιλάει; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Αφήστε µε να σας απαντήσω. Θα µου στερήσετε αυτό το
δικαίωµα; Μα, που ζείτε πλέον, στη Βόρεια Κορέα; Δεν θέλετε
στο ελληνικό Κοινοβούλιο να κάνουµε διάλογο; Πού ζείτε πλέον;
Αµάν πια!

(Χειροκροτήµατα)
Εν πάση περιπτώσει, αναφερθήκατε, αρκετά ενοχληµένοι, και

το καταλαβαίνω, στην πρότασή µας για απλή αναλογική. Το αν-
τιλαµβάνοµαι απόλυτα. Εχθρεύεστε ένα σύστηµα το οποίο είναι
βαθιά αντιπροσωπευτικό, είναι γνήσια δηµοκρατικό και ξεβολεύει
το αυτοδιοικητικό κατεστηµένο. Δεν θέλετε, λοιπόν, να υπάρχει
µια γνήσια αντιπροσώπευση των τοπικών συσχετισµών. Θέλετε
να λειτουργεί ένα τέτοιο παραµορφωτικό εκλογικό σύστηµα, που
δεν υπάρχει πουθενά στην Ευρώπη. Στο όνοµα ποιας διακυβέρ-
νησης και ποιας δηµοκρατικής αντιπροσώπευσης πρέπει το 18%,
το 20%, το 22% της πρώτης Κυριακής να παίρνει τα δύο τρίτα
του δηµοτικού συµβουλίου; Δεν το αντιλαµβάνοµαι αυτό. 

Και αφού, λοιπόν, κύριε Βαρβιτσιώτη, λέτε ότι η τοπική αυτο-
διοίκηση δεν έχει χρώµατα –πολύ σωστά- τα προβλήµατα και η
τοπικότητά τους δεν είναι το πιο κατάλληλο έδαφος για να υπάρ-
χουν συναινέσεις, για να υπάρχουν συνθέσεις και συνεργασίες;
Άρα, η τοπική αυτοδιοίκηση δεν µπορεί, πράγµατι, να λειτουρ-
γήσει µε την απλή αναλογική; Από πού κι ως πού δηλαδή; Πού
το ανακαλύψατε αυτό το πράγµα; Ποια παραδοσιακή αντίληψη;
Βεβαίως, γιατί –κι αυτό ήταν το µόνο ειλικρινές και αυτοκριτικό
στοιχείο που ακούστηκε σήµερα εδώ από µεριάς σας- ποτέ, ως
παράταξη, δεν συνδέατε το όνοµά σας µε οποιαδήποτε αλλαγή.
Πάντοτε υπερασπιστήκατε τις πίσω γραµµές, την συντηρητική
κατάσταση, να µείνουν τα πράγµατα έτσι όπως είναι. Αυτό θέ-
λατε πάντοτε στην τοπική αυτοδιοίκηση. Αυτό θέλετε και τώρα. 

Σας θυµίζω, λοιπόν, ότι ο διάλογος αυτός που αναφερθήκατε
δεν έχει προηγούµενο. Διότι από τα µέσα του προηγούµενου
έτους συµµετείχαν και η ΚΕΔΕ και η ΕΛΠΕ και επιστηµονικοί φο-
ρείς σε µία διαδικασία που, πράγµατι, δεν την έχουµε ξαναδεί.
Κι αντί να το εκτιµήσετε αυτό, έρχεστε και µας λέτε: «Μα, τι θα
γίνει, θα κάνουµε συνέχεια διάλογο;». Σας ενοχλεί; Τι θέλετε, να
τον σταµατήσουµε; 

Και κάποια στιγµή, λοιπόν, βάλατε τον κ. Πατούλη. Εµένα, ει-
λικρινά, µου είναι τελείως αδιάφοροι οι προσωπικοί του σχεδια-
σµοί και φιλοδοξίες. Θα τα λύσετε εσείς όταν έρθετε και πάτε να
βγάλετε τον υποψήφιο για την Περιφέρεια της Αττικής ή τον υπο-
ψήφιο δήµαρχο της Αθήνας, µιας και ο ίδιος λέει ότι ενδιαφέρε-
ται. Δικό σας είναι το πρόβληµα. Κάντε τον, να τον χαίρεστε
κιόλας και να είναι το πρόσωπό σας στην αυτοδιοίκηση. Το θέλει
πολύ ο άνθρωπος. Γιατί, όµως, ταλαιπωρεί την αυτοδιοίκηση;
Γιατί δεν στέκεται στο ύψος του θεσµικού ρόλου του Προέδρου
της ΚΕΔΕ;

Διότι ο διάλογος στην πρώτη φάση ολοκληρώθηκε, βγήκε ένα
πόρισµα το οποίο αποτελεί µια βάση για συζήτηση και αντί αυτό
να το επαινέσετε και να πείτε ότι ναι, εδώ µας δίνεται η δυνατό-
τητα να κάνουµε µια συγκεκριµένη βάση, µία κουβέντα, έρχεστε
και να εγκαλείτε και λέτε: «Πότε θα το κλείσουµε αυτό το πράγ-
µα; Τι θα γίνει;».  Τι θέλετε, δηλαδή; Θέλετε µία αντιπαράθεση
άρον άρον; 

Σας ενδιαφέρει η τοπική αυτοδιοίκηση µε βάση την εµπειρία
εφαρµογής του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» να αποκτήσει έναν νέο βηµατι-
σµό; Σας ενδιαφέρει η ευρωπαϊκή εµπειρία; Σας ενδιαφέρει να
δούµε στις δύσκολες, πράγµατι, δηµοσιονοµικές συνθήκες τι
µπορούµε να κάνουµε περισσότερο, ποιος µπορεί να είναι ο ρό-
λος της στον αποκεντρωµένο περιφερειακό σχεδιασµό; Σας εν-
διαφέρει το θέµα των αρµοδιοτήτων ή κινείστε σε αυτή τη λογική
προηγούµενα του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», που ενώ θεσµοθέτησε την αι-
ρετή περιφέρεια, έδωσε αρµοδιότητες στην αποκεντρωµένη, οι
οποίες ουσιαστικά τις αφαιρούσαν από την αιρετή αυτοδιοίκηση;

Αυτά δεν είναι ζητήµατα; Θα µιλήσουµε κατηγοριοποιώντας
τις διάφορες περιπτώσεις των δήµων και τις ανάγκες τους και
να δούµε πώς θα τις υποστηρίξουµε; Ίδια είναι η περίπτωση του
δήµου της Β’ Αθήνας και ίδια είναι η περίπτωση ενός νησιωτικού
ή ορεινού δήµου ή ενός αγροτικού δήµου; Μπορούν όλοι να τα
παρέχουν όλα; Πώς θα στηρίξουµε, µε δεδοµένη την υποστελέ-
χωση που υπάρχει και µε τους γνωστούς περιορισµούς, το έργο
της τοπικής αυτοδιοίκησης;

Εκεί πάνω, λοιπόν, πρέπει να γίνει δουλειά. Εκεί χρειάζονται
προτάσεις. Όλα  αυτά, όµως, τα προσπερνάτε κι ερχόσαστε εδώ
πέρα και µας λέτε ότι αρνηθήκαµε να δούµε τους εκπροσώπους
της ΚΕΔΕ, όταν ήρθαν εβδοµήντα άνθρωποι αλαλάζοντας στο
Υπουργείο, εκ των οποίων οι τριάντα ήταν δήµαρχοι στενά του
χώρου σας, µαζί µε τους παρατρεχάµενούς τους, οι οποίοι ήθε-
λαν ο καθένας να κινηµατογραφήσει τον δικό του λόγο για να
πάει στον δήµο του να τον δείξει. 

Έτσι κάνετε εσείς διάλογο; Εγώ τους δέχθηκα στο γραφείο.
Αλήθεια έτσι κάνετε; Αυτό είναι show.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Μπορεί και έτσι. Δεν είναι τροµερό!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): To show γίνεται αλλού. Καταθέσαµε και προτάσεις για
τους ανθρώπους που συµµετέχουν και κάνουν show. 

Και εν πάση περιπτώσει ο διάλογος συνεχίζεται. Περιµένουµε
εµπεριστατωµένες προτάσεις και όχι γενικές διακηρύξεις, και
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από την ένωση περιφερειών, η οποία έχει µια διαφορετική στάση.
Συναντήθηκαν προχθές και µε τον Πρωθυπουργό. Η συζήτηση
κράτησε τρεις ώρες. Ήταν εποικοδοµητική, ειλικρινής. Αναδείχ-
θηκαν προβλήµατα. Δεν τα έκρυψε κανείς. Δεν συµφωνήσαµε σε
όλα.

Όλοι, όµως, καταλάβαµε ότι, εάν θέλει να προχωρήσει αυτό,
που ονοµάζουµε παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας, δεν
µπορούµε να κρατάµε µία στείρα άρνηση σε όλα ούτε άλλα µπο-
ρεί να λέµε στο πρώτο εδάφιο της ανακοίνωσης, να τα αλλά-
ζουµε στο δεύτερο και στο τρίτο εδάφιο να µην καταλαβαίνουµε
τι λέµε, όπως το κάνουν πολλές φορές άλλοι φορείς της αυτοδι-
οίκησης.

Και υπάρχει µια διαφορά ανάµεσα στην ένωση περιφερειών
και την ΚΕΔΕ. Σας το λέω γιατί φαντάζοµαι ότι µιλάτε µε ανθρώ-
πους και από τη µία ένωση και από την άλλη. Άρα, λοιπόν, εάν
περνάει η γνώµη σας, πείτε κάτι γι’ αυτούς όλους, έτσι ώστε να
µπορέσουµε να εκµεταλλευτούµε το επόµενο διάστηµα αυτή τη
συζήτηση η οποία έχει ανοίξει, η οποία, πράγµατι, µπορεί να µας
εισαγάγει σε µια νέα εποχή, µια µεταρρυθµιστική περίοδο η ο-
ποία δεν θα κλείσει ούτε µπορεί να κλείσει αυτή τη στιγµή. Δεν
υπάρχουν οι αντικειµενικές προϋποθέσεις, για να ξαναχαρά-
ξουµε τον χάρτη της τοπικής αυτοδιοίκησης. 

Και γι’ αυτό όπως είδατε, εµείς δεν ανοίγουµε το θέµα της χω-
ροθεσίας, το χωροταξικό. Θα προϋπέθετε, πράγµατι, να έχουµε
µια άνεση πόρων, την οποία δεν διαθέτουµε. Και µόνο ως εξαί-
ρεση µπορούµε να το δούµε σε κάποιες πολύ, πολύ λίγες περι-
πτώσεις και κάποια στιγµή. Υπάρχουν, όµως, άλλα θεσµικά ζητή-
µατα τα οποία πρέπει να τα αντιµετωπίσουµε. 

Άκουσα που µιλήσατε µε απέχθεια λέγοντας για λαϊκόδηµο-
κρατική αντίληψη. Τι εννοείτε; Εννοείτε τη λαϊκή συµµετοχή; 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Να σας το διευκρινίσω. Εννοούµε
τους κοµµουνιστικούς θεσµούς.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Η τοπική αυτοδιοίκηση, δηλαδή, δεν είναι ο κατ’ εξοχήν
χώρος που πρέπει να εκφράζεται αυτό που λέµε «λαϊκή συµµε-
τοχή»; Σας ενοχλεί; Τι θέλετε; Πώς αντιλαµβάνεστε τον ρόλο της
τοπικής αυτοδιοίκησης; Ότι είναι ένας εκτελεστικός ιµάντας κά-
ποιων αποφάσεων ενός υδροκεφαλικού µοντέλου διακυβέρνη-
σης; Να είναι, δηλαδή, το κράτος εδώ στην Αθήνα, στο Υπουρ-
γικό Συµβούλιο και όλοι οι άλλοι να εκτελούν; Αυτό θέλετε; Δεν
το είδαµε αυτό; Δεν έφτασε τα όριά του; Δεν πρέπει σε επίπεδο
περιφέρειας να ανακαλύψουµε -κάτι το οποίο ποτέ δεν το κά-
ναµε- την έννοια του περιφερειακού δηµοκρατικού σχεδιασµού;
Δεν θα συµβάλλει αυτό; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Μάλιστα.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Πιστεύω το «µάλιστα» να σηµαίνει και συµφωνία. Εάν ήδη
έχω «σπάσει» ήδη έναν από εσάς από κάτω, σηµαίνει ότι πάµε
καλά! Σηµαίνει ότι εξασφαλίζουµε συναινέσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πάνω σε αυτά τα ζητήµατα πρέ-
πει να κουβεντιάσουµε και όχι να προσπαθούµε να δηµιουργή-
σουµε προβλήµατα και να παίζουµε µε τις αγωνίες ανθρώπων.
Αναφέροµαι στους συµβασιούχους. Είναι οι δήµαρχοι αυτοί οι
οποίοι θα κρίνουν τη συνταγµατικότητα ενός νόµου; Γιατί και αυ-
τό ακούστηκε πριν. Μιλάω για τους δηµάρχους. Δεν έχει δι-
καίωµα, µε βάση την ισχύουσα νοµοθεσία, η αποκεντρωµένη δι-
οίκηση να εγκαλεί έναν δήµαρχο, όταν παραβιάζει τη νοµοθεσία; 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι, βέβαια.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Το έχει.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Τώρα είστε αποκαλυπτικός!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Όχι. Είστε µαδουριστής τώρα!

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Μην απαν-

τάτε όλοι µαζί. Ένας, ένας θα πάρετε τον λόγο µετά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Είναι τελείως διαφορετικό να επικαλείστε κάποιες αποφά-
σεις επιτρόπων. Εκεί, όµως, εγώ θα σας απαντήσω ότι γιατί εκεί
οι περισσότεροι έχουν µια διαφορετική αντιµετώπιση; Και άρα,
όπως ξέρετε, το θέµα κάποια στιγµή πρέπει να κριθεί στην ολο-
µέλεια του Ελεγκτικού Συνεδρίου και αυτό πρέπει να γίνει από-

λυτα σεβαστό.
Όχι, όµως, να επικαλείστε τώρα διάφορους ανθρώπους οι ο-

ποίοι είναι «ταλιµπάν» του κόµµατός σας και το µόνο που θέλουν
να κάνουν είναι αντιπολίτευση στην Κυβέρνηση και δεν τιµούν
πρώτα απ’ όλα τον αυτοδιοικητικό τους ρόλο.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Δεν είναι ταλιµπάν ο καηµένος!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Βλέπω ότι µπορούµε και συνεννοούµαστε.
Εν πάση περιπτώσει, θα πρέπει σε αυτά τα θέµατα, που αφο-

ρούν ανθρώπους και τις αµοιβές τους, να είµαστε πολύ προσε-
κτικοί και να µην παίζουµε µε τις πραγµατικές ανάγκες του
κόσµου. Και αυτό, όπως γνωρίζετε και έχουµε πει και άλλη φορά,
είµαστε διατεθειµένοι να κάνουµε συνολικά για το θέµα των συµ-
βασιούχων, αν και δεν είναι το θέµα µας σήµερα.

Πρόκειται για ένα θέµα το οποίο το δηµιουργήσατε, συµβά-
λατε στη δηµιουργία του. Το µέγεθος των συµβασιούχων που
σήµερα απασχολούνται στο δηµόσιο, σε νοσοκοµεία, στους ΟΤΑ
κ.λπ. αποτελεί µια ελληνική πρωτοτυπία. Παραβιάζοντας τι; Και
την ίδια την ευρωπαϊκή νοµοθεσία, η οποία µιλάει για την κατά-
χρηση της έννοιας της σύµβασης. Άρα, θα πρέπει να κάνουµε
µία τέτοια συζήτηση, η οποία πρώτα απ’ όλα δεν προσφέρεται
σε καµµία περίπτωση για φθηνό κοµµατικό εντυπωσιασµό. Μι-
λάµε για εργαζόµενους, µιλάµε για ανάγκες, µιλάµε για ανθρώ-
πινες ζωές.

Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας και νοµίζω ότι θα τα
πούµε και στη συνέχεια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε, κύριε Υπουργέ.

Έχει συνεννοηθεί, λέει, ο κ. Γρηγοράκος να ξεκινήσει, γιατί
έχει κάποιο κώλυµα. 

Κύριε Τζαβάρα, συµφωνείτε; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Βεβαίως, αφού έχει κώλυµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα
ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία σαράντα τρεις φοιτήτριες και φοιτητές και ένας συνοδός
καθηγητής από τη Νοµική Σχολή του Πανεπιστηµίου Αθηνών.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Να πω µόνο στα παιδιά, επειδή είναι από τη Νοµική Σχολή Αθή-
νας, στην οποία πολλοί έχουµε σπουδάσει, ότι εδώ είναι µία δια-
δικασία κοινοβουλευτικού ελέγχου. Ένα κόµµα έχει υποβάλει
επίκαιρη επερώτηση για το θέµα της τοπικής αυτοδιοίκησης, δε-
κατέσσερις Βουλευτές από το κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας
προς τον Υπουργό Εσωτερικών κ. Σκουρλέτη και έτσι µιλούν οι
δεκατέσσερις ερωτώντες, µετά ο Υπουργός και τώρα αρχίζουν
οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Ο κ. Γρηγοράκος είναι Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης.

Έχετε τον λόγο, κύριε Γρηγοράκο, για έξι λεπτά ακριβώς, γιατί
βιάζεστε εξάλλου.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Επειδή ζήτησα διευκόλυνση, θα
πάρω όλον τον χρόνο. Δεν έχω δευτερολογία.

Βεβαίως βιάζοµαι και δεν θα τον παραβιάσω, κυρία Πρόεδρε.
Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας µπούµε α-

πευθείας στο ψητό.
Κύριε Σκουρλέτη, εµείς έχουµε κάνει την αυτοκριτική µας και

την κάνουµε την αυτοκριτική µας. Και έχουµε πάρα πολύ προ-
σπαθήσει να σας βάλουµε και εσάς τα δύο τελευταία χρόνια να
κάνετε την αυτοκριτική σας, αλλά όταν πάµε να πούµε κάτι «διορ-
θώστε το, δεν µας αρέσει, δεν είναι καλό, να το συζητήσουµε»
αµέσως πίσω από αυτήν την πρότασή µας κρύβονται πολιτικά κί-
νητρα. Αυτή είναι η διαφορά. Ότι δεν δέχεστε ότι υπάρχουν και
καλόπιστοι συνοµιλητές, οι οποίοι θέλουν να βοηθήσουν προς
τη σωστή κατεύθυνση.

Όταν, λοιπόν, είδα την επερώτηση των συναδέλφων της Νέας
Δηµοκρατίας είπα ότι είναι αρκετά επώδυνο, γιατί έχω υπηρετή-
σει και εγώ στο Υπουργείο σας, στο Υπουργείο Εσωτερικών, για
το ΠΑΣΟΚ ιδιαίτερα, που έχει πραγµατικά φέρει µεγάλες τοµές
στη δηµόσια διοίκηση, αλλά και στην τοπική αυτοδιοίκηση και
στην Περιφερειακή Αυτοδιοίκηση, να έρθει σήµερα εδώ να συ-
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ζητήσει στη Βουλή των Ελλήνων µαζί σας καθ’ ην στιγµήν δεν
υπάρχει µια συγκεκριµένη στρατηγική για το τι θα κάνετε στην
τοπική αυτοδιοίκηση. Αποσπασµατικά σήµερα είπατε πολλά, που
από αυτά που είπατε εδώ συµφωνώ σε πάρα πολλά. Από εκεί και
πέρα, όµως, τα κρατάτε για να τα λέτε εδώ. Στην πράξη, κύριε
Υπουργέ, κάνετε άλλα. 

Μάλιστα λέτε ότι αυτές τις ηµέρες, και το έχετε βάλει και στο
διαδίκτυο, θα φέρετε να δείτε τι θα κάνουµε µε τους νέους θε-
σµούς του αποκεντρωµένου κράτους. Εγώ ξέρετε, είµαι υπέρ
της αποκέντρωσης. Και όταν ήµουνα στο Υπουργείο Εσωτερικών
επί Κυβέρνησης Νέας Δηµοκρατίας-ΠΑΣΟΚ, αυτών των επάρα-
των Σαµαροβενιζέληδων, να ξέρετε ότι δώσαµε πολύ µεγάλες
µάχες για τη διαφάνεια, κάναµε πολύ µεγάλες τοµές για έρθετε
σήµερα εσείς και να βρείτε ένα πάρα πολύ εύκολο έργο και να
κυβερνήσετε πιο εύκολα από εµάς. Εµείς ήµασταν υποχρεωµένοι
τότε να κάνουµε τοµές, µεταρρυθµίσεις, οι οποίες ήθελαν πολλά
χρόνια να γίνουν. Τις κάναµε, όµως, και πληρώσαµε γι’ αυτό που
κάναµε. Βέβαια, εσείς µιλάτε για ανάπτυξη. Την ακούµε την ανά-
πτυξη εδώ και πολύ καιρό, ας ελπίσουµε ότι θα έρθει κάποια
στιγµή και στην Ελλάδα.

Κύριε Σκουρλέτη, πριν από λίγο τα βάλατε µε τους συναδέλ-
φους της Νέας Δηµοκρατίας για τις προσλήψεις, για τις τριάντα
χιλιάδες προσλήψεις που εξαγγείλατε εσείς. Το θεωρείτε σωστό
κάποιοι, χωρίς να µπουν σε διαδικασία ΑΣΕΠ, να προσληφθούν
χωρίς τίποτα, χωρίς κανένα κριτήριο, και να αφήσουµε όλους
τους άλλους απ’ έξω; Καµµία αντίρρηση, να προκηρύξουµε τριά-
ντα χιλιάδες θέσεις µε συγκεκριµένο πλάνο, µε συγκεκριµένα
κριτήρια, προσόντα και µέσω του ΑΣΕΠ να τους πάρουµε. 

Ξέρετε ότι, όταν ήµαστε στο Υπουργείο Εσωτερικών µε τον
Γιάννη τον Μιχελάκη, είχαµε ψάξει –δεν ξέρω αν το έχετε ψάξει
εσείς ακόµη, να µας το πείτε αν µπορέσετε στη δευτερολογία
σας, θα είµαι εδώ βέβαια- πόσους υπαλλήλους έχει η τοπική αυ-
τοδιοίκηση. Να µας πείτε, αν τους ξέρετε. Γιατί οφείλω να οµο-
λογήσω και να κάνω την αυτοκριτική µου ότι προσπαθήσαµε
πάρα πολύ να βρούµε όλους αυτούς τους οργανισµούς της το-
πικής αυτοδιοίκησης, αλλά δυστυχώς είχαµε βρει την αντίδραση
τη δική σας και δεν µπορέσαµε να προχωρήσουµε γρήγορα στις
µεταρρυθµίσεις για την τοπική αυτοδιοίκηση. 

Εγώ λοιπόν πιστεύω, κύριε Υπουργέ –γιατί προηγουµένως εί-
πατε, και κουνήσατε το χέρι, για τους τριάντα χιλιάδες συµβασι-
ούχους- ότι δεν θα µπείτε στη διαδικασία αυτή που έκανε η Νέα
Δηµοκρατία το 2004-2009 και φόρτωσε το δηµόσιο µε οκτακόσι-
ους εβδοµήντα πέντε χιλιάδες υπαλλήλους µε τον κ. Παυλό-
πουλο. Ναι, οκτακόσιες εβδοµήντα πέντε χιλιάδες προσλήψεις
έγιναν σε πέντε χρόνια. Αυτά τα είπε το Υπουργείο Εσωτερικών
επί υπουργίας Μιχελάκη-Γρηγοράκου. Εσείς, όµως, τώρα, κύριε
Υπουργέ, εδώ πέρα, προσπαθείτε να οδηγήσετε τους ΟΤΑ σε
κρίση, γιατί ποντάρετε –και φαίνεται από αυτά που κάνετε- σε
ένα ωµό πελατειακό κράτος, γιατί δεν σας αρέσει. Είστε κρατι-
στές, θέλετε να µεγαλώσετε κι άλλο το κράτος. Μα το κράτος –
και ξέρω ότι εσείς είστε κι ένας ιδεολόγος µαρξιστής- ότι το
κράτος είναι αντιπαραγωγικό. Σε µια Ευρώπη η οποία ταλανίζεται
από την οικονοµική κρίση προσπαθούµε να βάλουµε κι άλλους
µέσα στο κράτος, δηλαδή, να δώσουµε τη δυνατότητα σε κάποι-
ους, που δεν παράγουν και να µειώσουµε τις πηγές από τις
οποίες το κράτος µπορεί να πάρει έσοδα, ούτως ώστε να κατα-
φέρει να καταπολεµήσει την ανεργία και το ασφαλιστικό σύ-
στηµα. Εσείς, όµως, αυτή τη στιγµή, ακολουθείτε µια πολιτική µε
βαρύγδουπες δηλώσεις, ότι θα φέρετε νοµοθετικές πρωτοβου-
λίες, που ακόµη δεν τις έχουµε δει. 

Εµείς στο ΠΑΣΟΚ και στη Δηµοκρατική Συµπαράταξη έχουµε
αγωνιστεί όσο ποτέ και όσο κανείς άλλος για την αποκεντρωµένη
αυτοδιοίκηση, Α’ και Β’ βαθµού. Εµείς θέλουµε µια αυτοδιοίκηση
που να µην είναι το µεγάλο χέρι του κεντρικού κράτους και να
παρεµβαίνει στις τοπικές κοινωνίες. Διότι οι τοπικές κοινωνίες
έχουν αποδεχθεί τον ρόλο της τοπικής αυτοδιοίκησης ότι είναι
προς τη θετική κατεύθυνση. Ναι, πρέπει να γίνουν κι άλλα βή-
µατα και πρέπει να δώσουµε περισσότερες αρµοδιότητες στην
τοπική αυτοδιοίκηση και στην Περιφερειακή Αυτοδιοίκηση. Αλλά
δεν µπορούµε να στερούµε τώρα πια, σε αυτήν την εποχή που
βρισκόµαστε, από την τοπική αυτοδιοίκηση να έχει τον πρώτο

λόγο στην περιοχή ο κάθε δήµαρχος και οι κάθε άµεσα εκλεγµέ-
νοι εκπρόσωποι του λαού. Εµείς λοιπόν αυτό επιθυµούµε, επιθυ-
µούµε µια καλύτερη, µια πιο δηµοκρατική τοπική αυτοδιοίκηση.
Γιατί έτσι θα γλυτώσει από την αγχόνη του πελατειακού κράτους
και του κράτους της συντήρησης, το οποίο δεν αφήνει ποτέ ελεύ-
θερες τις τοπικές δοµές και τις τοπικές κοινωνίες να αναπτυχ-
θούν. 

Εγώ πιστεύω λοιπόν ότι, αντίθετα µε ό,τι λέτε, αντιστρατεύε-
στε ό,τι πάει να γίνει και δεν έχετε κάνει το παραµικρό βήµα τα
δύο τελευταία χρόνια προς τη θετική κατεύθυνση και να δούµε
ένα µεταρρυθµιστικό πρόγραµµα για τους δήµους και τις περι-
φέρειες. Εµείς δώσαµε ζωή και ανάσα σε ένα µαραµένο θεσµό
της τοπικής αυτοδιοίκησης, όταν τον παραλάβαµε και κάναµε
δύο µεγάλες τοµές, δύο µεγάλες µεταρρυθµίσεις, τον «ΚΑΠΟ-
ΔΙΣΤΡΙΑ» και τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». Και επειδή, κύριε Υπουργέ,
υπάρχουν κάποιες συζητήσεις πως υπάρχει περίπτωση να κάνετε
κάποια καινούρια χαρτογράφηση, να αλλάξετε πιθανόν γεωγρα-
φικά όρια δήµων στον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», να ξέρετε ότι αυτό θα
µπορούσε να γίνει, κύριε Υπουργέ, αλλά θα µπορούσε να γίνει
µε πολύ µεγάλη συναίνεση. Είναι σίγουρο ότι δεν έγιναν όλα σω-
στά. Ήταν ένα πρόγραµµα το οποίο εφαρµόστηκε, είναι πολύ
νέο, είναι πολύ φρέσκο το πρόγραµµα «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» για την
Ελλάδα. Ναι, να το συζητήσουµε µε όλες τις πολιτικές δυνάµεις
και εφόσον συµφωνούµε πρέπει να κάνουµε αυτές τις απαραί-
τητες µεταβολές του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», οι οποίες πρέπει να είναι
προς τη θετική κατεύθυνση. 

Τελειώνοντας, θέλω να πω το εξής, ότι στους «Νόµους» του
Πλάτωνα υπάρχει µία εξαιρετική ρήση, κύριε Υπουργέ, που λέει
ότι σε όποια πόλη ο νόµος υποτάσσεται και ακυρώνεται από τους
άρχοντες, βλέπω πολύ γρήγορα την καταστροφή της πόλης.
Μην είστε, λοιπόν, ένας από αυτούς, που θα βάλει το χέρι του
να καταστρέψει ό,τι υπήρχε στην τοπική αυτοδιοίκηση.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Επα-

νερχόµαστε στη σειρά των κοµµάτων.
Ο κ. Τζαβάρας, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας

Δηµοκρατίας έχει τον λόγο.
Κύριε Τζαβάρα, έχετε δώδεκα λεπτά και έξι λεπτά. Θα κάνετε

χρήση και της δευτερολογίας σας;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Μάλλον.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θα βά-

λω δεκαοκτώ λεπτά.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε. 
Θα µου επιτρέψετε να συγχαρώ το Προεδρείο για τους λό-

γους, που αφιέρωσε στην έναρξη της σηµερινής συνεδρίασης
το επετειακό νόηµα της ηµέρας, γιατί πράγµατι αυτή η ηµέρα γί-
νεται εύσηµη, όταν αναφερόµαστε στη µεγάλη νίκη των δυνά-
µεων του φωτός, των δυνάµεων της Δηµοκρατίας, των δυνάµεων
της αλήθειας εναντίον των δυνάµεων του φασισµού και του να-
ζισµού, που εκπροσωπούν, βεβαίως, το ψέµα και το βαθύ σκο-
τάδι. 

Όµως, κύριε Υπουργέ, πράγµατι το µεγάλο ερώτηµα, που τί-
θεται σήµερα, είναι το εξής: Έχουµε ξεµπερδέψει µε τον φασι-
σµό; Σήµερα µπορούµε να το πούµε τόσα χρόνια µετά, στο διάβα
της ιστορίας, που της έλαχε µάλιστα χθες να πανηγυρίσει και µία
άλλη νίκη εναντίον των ακραίων πολιτικών θέσεων, µια νίκη αξιών
του Διαφωτισµού εναντίον εκείνου ακριβώς του περιθωρίου της
πολιτικής ζωής, που τροφοδοτείται από το ψέµα και την απάτη;

Όµως, έχουµε και εδώ στην Ελλάδα τελειώσει µε τον φασισµό;
Ή µήπως θα πρέπει να εντείνουµε όλοι τις προσπάθειές µας για
να διαπιστώσουµε και να αντιληφθούµε ότι η ιστορία, όπως λένε
οι σοφοί, δεν είναι τίποτε άλλο από µια αέναη επιστροφή του
ίδιου µε άλλη µορφή; Ποιος µπορεί, λοιπόν, να αρνηθεί σήµερα
ότι το σηµερινό πρόσωπο του φασισµού είναι ο λαϊκισµός; 

Αυτόν τον λαϊκισµό, λοιπόν, όσοι τον υπηρετούν δεν προσφέ-
ρουν χρήσιµη υπηρεσία στη Δηµοκρατία ούτε στην κοινωνία ούτε
στην αλήθεια ούτε στην προκοπή αυτού του τόπου. Όσοι προ-
σπαθούν µε ψέµατα να δηµιουργούν καταστάσεις ελκυστικές για
να υφαρπάζουν ψήφους και να δηµιουργούν την εντύπωση ότι
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ήρθαν για να σώσουν αυτόν τον τόπο, πράγµατι δεν υπηρετούν
την Δηµοκρατία. 

Άλλωστε είναι γνωστή η διαστρέβλωση του βασικού αξιώµα-
τος των αρχαίων Ρωµαίων «salus patriae suprema lex esto», ο
υπέρτατος νόµος να είναι η σωτηρία της πατρίδας. Αυτό ακριβώς
το σύνθηµα ο Μουσολίνι, αριστερής καταγωγής το µετέτρεψε
και το είπε «salus populi suprema lex esto». 

Άρα ο φασισµός και ο λαϊκισµός και στη ρίζα τους, αλλά και
στη λειτουργία τους και στο µήνυµα, που δίνουν, και κυρίως στον
τρόπο, µε τον οποίο διαβρώνουν τους δηµοκρατικούς θεσµούς,
έχουν µια απόλυτη ταύτιση και µια υποδόρια σχέση. 

Γι’ αυτό ακριβώς -θα µου επιτρέψετε τώρα για να έρθω σε
εσάς- όταν σας άκουσα να λέτε ότι συγκινηθήκατε που σας υπέ-
µνησε τη θέση σας ως Εκπροσώπου Τύπου του κόµµατός σας
τότε που ήταν αντιπολίτευση, ειλικρινά θέλω να σας πω ότι συ-
ναισθάνθηκα αυτή τη συγκίνηση. Ξέρετε γιατί; Γιατί µου ήρθαν
στο µυαλό οι στίχοι του ποιητή «Που είσαι, νιότη, που έδειχνες,
πως θα γινόµουν άλλος». Γιατί µη µου πείτε ότι εσείς, ο σηµερι-
νός Υπουργός αυτής της Κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ αισθάνεστε
άνετα µέσα στο κοστούµι του Υπουργού, όταν προσπαθείτε να
θυµηθείτε τι λέγατε στον ελληνικό λαό εκείνες τις όµορφες, αγω-
νιστικές στιγµές, που έζησε το κόµµα σας, προσπαθώντας να
πάρει την εξουσία και που τελικά το κατάφερε µε την παραπλά-
νηση του ελληνικού λαού, γιατί όλοι σήµερα σε ποσοστό τουλά-
χιστον 90%, από ό,τι δείχνουν οι δηµοσκοπήσεις, σας έχουν
καταδικάσει και όλοι λένε ότι τους εξαπατήσατε.

Πώς, λοιπόν, έρχεστε εδώ απαντώντας την επερώτησή µας και
µας λέτε µε αυτό το ύφος ότι «κύριοι δεν καταλαβαίνω σε ποια
τοπική αυτοδιοίκηση απευθύνεστε, για ποιους δήµους µιλάτε
εσείς»; Κι αναφέρεστε σε εµάς που δεν κάνουµε τίποτε άλλο από
το να σας υπενθυµίζουµε αυτό που έλεγε από του Βήµατος τού-
του ο Πρωθυπουργός, απευθυνόµενος ως αρχηγός της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης στο Κοινοβούλιο. «Είµαστε», έλεγε, «κάθε
λέξη από το Σύνταγµα αυτής της χώρας». Εµείς δεν κάναµε τί-
ποτε άλλο σήµερα από το να σας πούµε -θα το έχετε βέβαια λη-
σµονήσει ή τουλάχιστον δεν θα το έχετε προσέξει µπροστά στην
πολύ µεγάλη πληρότητα και αυτάρκεια που αισθάνεστε όντας
κάτοχοι της εξουσίας- ότι θα έχετε τουλάχιστον παραγνωρίσει
την αξία -θα το έλεγα πιο ευπρεπώς- της διάταξης του άρθρου
102 του Συντάγµατος.

Σε αυτό αναφερόµαστε, στο ότι δηλαδή η τοπική αυτοδιοί-
κηση, που έχει το τεκµήριο της διοίκησης των τοπικών υποθέ-
σεων, δικαιούται διοικητικής και οικονοµικής αυτοτέλειας. Αυτή
είναι η τοπική αυτοδιοίκηση στην οποία αναφερόµαστε και υπέρ
αυτής σήµερα απευθύνουµε αυτόν τον λόγο της επερώτησης και
όχι της ερώτησης, όπως έλεγε ο προηγούµενος Προεδρεύων,
στην κυβέρνησή σας. Γιατί ακριβώς είστε υποχρεωµένοι µε βάση
το Σύνταγµα να εξασφαλίζετε τους πόρους, αλλά και τα νοµοθε-
τικά, κανονιστικά και δηµοσιονοµικά µέσα που είναι αναγκαία, για
να εκπληρώνει η τοπική αυτοδιοίκηση, οι δήµοι δηλαδή της
χώρας, την αποστολή της και τις αρµοδιότητες που προβλέπει ο
νόµος και το Σύνταγµα.

Και εσείς τώρα πέστε µας, είστε υπερήφανος στα δυόµισι
αυτά χρόνια που η Κυβέρνησή σας διοικεί αυτόν τον τόπο, ασκεί
την εποπτεία νοµιµότητας, όπως µας είπατε προηγουµένως
στους δήµους; Είστε ικανοποιηµένος για το έργο που έχετε κάνει
προς αυτή την κατεύθυνση; Δηλαδή, έχετε εξασφαλίσει στους
δήµους όλους τους πόρους που είναι αναγκαίοι, για να µπορούν
σήµερα οι δήµαρχοι να κάνουν την δουλειά τους, να ανταποκρί-
νονται στα καθήκοντά τους, να εκπληρώνουν την αποστολή τους;
Ε, όχι, αυτό δεν µπορείτε να το ισχυριστείτε. Εδώ ακριβώς είναι
καλόπιστη και ευπρεπής η κριτική µας, γιατί αναφερόµαστε σε
έναν κοινό τόπο που το ξέρουν όλοι. Το ξέρουν εκείνοι οι άνθρω-
ποι οι ανήµποροι και οι ξωµάχοι που περιµένουν µάτην στην
πόρτα του σπιτιού τους να έρθει ο υπάλληλος του δήµου, για να
εκπληρώσει το πρόγραµµα «Βοήθεια στο σπίτι». Αυτούς δεν τους
εντάξατε σε µία γέφυρα για να έχουν τη χρηµατοδότηση που
απαιτείται. Και αυτούς βεβαίως τους άλλους, εκείνους που περι-
µένουν να εκπληρωθούν άλλου είδους αποστολές και υποχρεώ-
σεις και αρµοδιότητες της τοπικής αυτοδιοίκησης, όπως είναι η
ύδρευση, όπως είναι η αποκοµιδή των απορριµµάτων. Τεράστια

προβλήµατα υπάρχουν την Κέρκυρα, τεράστια προβλήµατα
υπάρχουν στα Ιόνια νησιά, τεράστια προβλήµατα είχαµε και ε-
µείς στον Πύργο της Ηλείας και δυστυχώς µέχρι σήµερα δεν
έχουµε δει µία αποφασιστική παρέµβασή σας. Αντιθέτως, αυτό
που βλέπουµε είναι να έρχεστε εδώ στο Βήµα της Βουλής και σε
όποιο άλλο βήµα σας φιλοξενεί και να ζητάτε προτάσεις. Μα,
προς Θεού, από ποιο Σύνταγµα -του οποίου κάθε λέξη είστε,
όπως λέγατε- της Ελλάδας προκύπτει ότι η Κυβέρνηση κάνει
συλλογή προτάσεων και µετά αφού τις συγκρίνει εφαρµόζει την
καλύτερη; 

Η Κυβέρνηση δεν δέχεται τις προτάσεις άλλων. Η Κυβέρνηση
πήρε εντολή -και αυτό είναι το περιεχόµενο της εντολής που πή-
ρατε από τον ελληνικό λαό- να εφαρµόσετε το πρόγραµµα µε το
οποίο εκλεχθήκατε και µε το οποίο πήρατε την εξουσία. Γι’ αυτό
να µας µιλήσετε. Τις προτάσεις τις δικές µας αφήστε τες. Αυτή
είναι άλλη δουλειά. Αυτή αφορά εµάς και τη σχέση που έχουµε
µε τον λαό, δεν αφορά τη σχέση που έχουµε κοινοβουλευτικά
µαζί σας µε την Κυβέρνηση. Αυτό είναι το νόηµα της κοινοβου-
λευτικής δηµοκρατίας. Και γι’ αυτό επιµένω και θα επιµένω να
σας λέω, µεταξύ της Νέας Δηµοκρατίας και υµών είτε ως ΣΥ-
ΡΙΖΑ, είτε ως Κυβέρνηση, δεν µπορεί να υπάρξει συνεννόηση,
γιατί δεν δίνουµε το ίδιο περιεχόµενο στις ίδιες λέξεις. 

Το χειρότερο, όµως, είναι ότι δεν νιώθουµε το ίδιο δηµοκρα-
τικά, µε την ίδια ευαισθησία, το Σύνταγµα του 1975. Γιατί εσείς
αυτό το Σύνταγµα το έχετε υπ’ όψιν σας και ασχολείστε µαζί του
σαν να είναι µια διακήρυξη αρχών, µία διακήρυξη ευπρέπειας,
µία διακήρυξη δικαιωµάτων, τα οποία τα έχουµε δει και σε άλλες
αναφορές από τότε που έγινε η Αµερικάνικη Επανάσταση µέχρι
σήµερα. Αυτό, όµως, που σας διαφεύγει είναι ότι αυτές τις δια-
κηρύξεις τις κάναµε Σύνταγµα, για να είναι υποχρεωµένη η εκά-
στοτε κυβέρνηση να τις εφαρµόζει, να προστατεύει τα δικαιώ-
µατα, να υπερασπίζεται τις ατοµικές ελευθερίες. 

Κυρίως, όµως, όπως λέω και επαναλαµβάνω, µε βάση το άρ-
θρο 102 του Συντάγµατος, είστε υποχρεωµένοι να προστατεύετε
τους δήµους. Αυτό δεν το κάνετε. Εάν πράγµατι εµείς κινηθή-
καµε, για να κάνουµε σήµερα αυτήν εδώ την επερώτηση και δεν
την κάναµε απλή ερώτηση, είναι γιατί η ίδια η ΚΕΝΕ, οι άνθρωποι
που εκπροσωπούν τους δήµους µας έχουν παραπονεθεί και όχι
µόνο µία φορά, αλλά και εδώ που εκπροσωπούνται στις συζητή-
σεις, όταν γίνεται ακρόαση φορέων κατά την επεξεργασία στις
επιτροπές των νοµοσχεδίων. Και εδώ ακόµα, λοιπόν, υπάρχουν
τα ίδια παράπονα.

Να σας πω και κάτι πολύ σοβαρό, το οποίο προσπαθήσατε να
το περάσετε µε πολύ επιδερµικό τρόπο. Είπατε ότι ο ν.4440/2016
για την κινητικότητα εντός του δηµοσίου δεν έχει εφαρµοστεί και
αφού δεν έχει εφαρµοστεί, είναι πρόωρη αυτή η επερώτηση που
σας κάνουµε για το ότι στερείτε ορεινούς ή νησιωτικούς δήµους
από το προσωπικό. 

Αυτό, όµως, που προφανώς δεν θα το έχετε λογαριάσει είναι
ότι το άρθρο 6 αυτού του συγκεκριµένου νοµοθετήµατος προ-
βλέπει ότι η απόσπαση και η µετάταξη γίνονται µε την αποκλει-
στική και µόνο απόφαση του φορέα υποδοχής, χωρίς να έχει για
αυτή την µετακίνηση µεταξύ δήµου και οποιουδήποτε άλλου
φορέα του δηµοσίου την παραµικρή γνώµη ή την παραµικρή αρ-
µοδιότητα να φέρει αντίρρηση ο φορέας προέλευσης, που στη
συγκεκριµένη περίπτωση είναι ο δήµος. Άρα λοιπόν, µη µας µέµ-
φεστε γιατί πρόωρα φέρνουµε αυτή τη συγκεκριµένη επερώ-
τηση, γιατί όποτε και να αποφασίσετε εσείς –δεν σας συµφέρει,
γι’ αυτό δεν το κάνετε, γιατί έχετε άλλα προβλήµατα- να εφαρ-
µόσετε αυτό το νοµοθέτηµα στο οποίο ασκήσαµε εντονοτάτη
κριτική, αυτή η διάταξη του άρθρου 6 θα εφαρµοστεί και τότε
ακριβώς θα γίνει αυτό για το οποίο προηγουµένως σας κάναµε
κριτική.

Καταλήγοντας, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να σας πω και το ε-
ξής. Σ’ αυτή τη χώρα δεν υπάρχουν δυο Ελλάδες, σ’ αυτή τη χώ-
ρα δεν υπάρχουν δυο λαοί. Σ’ αυτήν εδώ τη χώρα υπάρχει ένας
κυρίαρχος λαός, ο οποίος κάθε φορά που γίνονται εκλογές κα-
τανέµει ρόλους και αρµοδιότητες και σε εσάς έδωσε το προνό-
µιο της διακυβέρνησης. Και, όπως σας είπα προηγουµένως, δια-
κυβέρνηση σηµαίνει παίρνω αποφάσεις. Μέχρι σήµερα, όµως,
για το µόνο πράγµα που µας έχετε πείσει είναι ότι είστε εντελώς
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ανίκανοι, εντελώς απροετοίµαστοι, εντελώς ανεπαρκείς να παίρ-
νετε σωστές αποφάσεις, αποφάσεις που θα βγάλουν τον λαό
από τη δυσκολία που ζει, τον εµπερίστατο λαό από τη δυσκολία
που ζει και αποφάσεις οι οποίες θα κάνουν αυτή τη Δηµοκρατία
να λειτουργεί, θα δώσουν µία καινούργια πνοή, όπως εσείς το εί-
χατε υποσχεθεί, στους δήµους. 

Αυτό θέλουµε από εσάς να δούµε και αυτό απαιτούµε. Διαφο-
ρετικά, καταλήγοντας, θα συµφωνήσω µε τον καθηγητή, που
πριν από δυο µέρες έγραψε ένα πολύ ενδιαφέρον άρθρο, τον
Μάνο Στεφανίδη, αριστερό, ο οποίος στη συνέντευξη που έδωσε
είπε την πιο χαρακτηριστική αλήθεια που έχω ακούσει τον τελευ-
ταίο καιρό: «Εάν είναι µία φορά που κυβέρνησε τον τόπο αυτή η
αριστερά, ήταν τότε που υπήρξε αντιπολίτευση. Γιατί τώρα είναι
πλήρως, µα εντελώς πλήρως ανίκανη και αδύναµη να κυβερνήσει
τη χώρα». 

Αυτό πρέπει να το λάβετε υπ’ όψιν σας, γιατί φοβάµαι ότι θα
γίνει αιτία πολλών δεινών και για εσάς και για τον τόπο. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχαρι-
στούµε. 

Τώρα τον λόγο έχει για έξι λεπτά ο κ. Μπαλλής, Βουλευτής
Μαγνησίας του ΣΥΡΙΖΑ. 

ΣΥΜΕΩΝ ΜΠΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ δυστυχώς δεν γνωρίζω λα-

τινικά. Έτσι, µε απλά ελληνικά θα µιλήσω και θα πω τις απόψεις
µου. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δεν βλάπτει. Δεν πειράζει. 
ΣΥΜΕΩΝ ΜΠΑΛΛΗΣ: Ίσως να είναι και καλό κάποιες φορές. 
Έτσι, µε απλά ελληνικά θα πω ότι τώρα που φαίνεται ότι η κα-

ραµέλα περί δεξιού και αριστερού φασισµού δεν µπορεί πια να
πουλήσει και να συγκινήσει, έχουµε ανακαλύψει µια καινούρια
καραµέλα: Ό,τι δεν συµφωνεί µαζί µας να το βαφτίζουµε λαϊκι-
σµό, άσχετα από το τι περιλαµβάνει αυτό το οποίο χαρακτηρί-
ζουµε ως λαϊκισµό και από πού προέρχεται. 

Λαϊκισµός είναι η υπεράσπιση των κοινωνικών δικαιωµάτων,
λαϊκισµός είναι το να θες να προσπαθήσεις για την καλύτερη µοί-
ρα των φτωχότερων κοινωνικών στρωµάτων, λαϊκισµός είναι,
όπως είπα και πριν, οτιδήποτε δεν συµφωνεί µε τη δική µας κα-
τευθυντήρια πολιτική σκέψη και άποψη. Δεν είναι όµως έτσι. 

Επειδή έγιναν και αναφορές στο κατά πόσον µπορούµε να
λέµε ότι ξεµπερδέψαµε από τον φασισµό, επιτρέψτε µου µια, επί-
σης, απλή σκέψη. Θα ήθελα να πω ότι µε τον φασισµό µπορούµε
να λέµε ότι θα ξεµπερδέψουµε όταν εκείνοι που έχουν στα χέρια
τους την ευθύνη πορείας των κοινωνιών, θα αντιληφθούν ότι
αυτό που πρέπει να προτάξουµε είναι οι κοινωνικές ανάγκες και
όχι οι ανάγκες κατεστηµένων συµφερόντων. 

Ας πάµε, όµως, στο θέµα της σηµερινής µας συζήτησης. Άκου-
σα επτά οµιλητές από τη Νέα Δηµοκρατία . Παραδόξως από κα-
νέναν οµιλητή δεν άκουσα να επαναλαµβάνεται το µόνιµο αίτηµα
«Κάντε εκλογές και φύγετε». Ίσως διότι έχετε αντιληφθεί πια ότι
µε το κλείσιµο της δεύτερης αξιολόγησης δεν έχει νόηµα αυτό
το αίτηµά σας. Η χώρα θα επιστρέψει στην κανονικότητα σε
όλους τους τοµείς και βεβαίως και στον τοµέα που συζητάµε σή-
µερα, στην οργάνωση και λειτουργία της τοπικής αυτοδιοίκησης. 

Άκουσα, επίσης, από τους οµιλητές της Νέας Δηµοκρατίας –
από τους περισσότερους, όχι από όλους– να λένε ότι δεν είναι
και µείζον πια το εκλογικό σύστηµα στην τοπική αυτοδιοίκηση,
που θέλετε να φέρετε µε τη µεταρρύθµιση σας. Ενώ λέει ότι δεν
είναι µείζον, επιµένει να θέτει αυτό το θέµα και να µένει µόνο σε
αυτό, στήνοντας ένα σκηνικό τέτοιο που περισσότερο µπορεί να
µας πείσει ότι αυτή η συζήτηση για την τοπική αυτοδιοίκηση –
και αν δεν κάνω λάθος γίνεται για δεύτερη φορά σε ενάµισι µήνα
περίπου µε δική σας πρωτοβουλία– είναι κάτι σαν ένα φιλικό
νεύµα προς τις δικές σας φιλικές δυνάµεις της αυτοδιοίκησης
για τους δικούς τους και δικούς σας λόγους. 

Δεν είναι µείζον το εκλογικό σύστηµα. Το έχουµε πει και εµείς.
Υπάρχουν πολλά άλλα θέµατα που έχουν να κάνουν µε τη µεταρ-
ρύθµιση που θέλουµε να προωθήσουµε στην τοπική αυτοδιοί-
κηση και αυτό είναι κυρίως που θέλετε να αποφύγετε. Γι’ αυτό
επιλέγετε να συζητήσουµε για το εκλογικό σύστηµα. Σας ενοχλεί

ίσως να συζητήσουµε για θεσµούς και διαδικασίες που θα φέ-
ρουν τη δηµοκρατία µέσα στον τρόπο που λειτουργεί η αυτοδι-
οίκηση, να συζητήσουµε για τα θέµατα της ενδοδηµοτικής απο-
κέντρωσης, να συζητήσουµε κυρίως για τους θεσµούς που θα
φέρουν τον πολίτη πιο κοντά στη διαδικασία και της λήψης και
της υλοποίησης των αποφάσεων που τον αφορούν. 

Επικεντρώθηκε, επίσης, η Νέα Δηµοκρατία στις οµιλίες των
Βουλευτών της και στα οικονοµικά της τοπικής αυτοδιοίκησης.
Άκουσα και την παραίνεση «Δώστε αρµοδιότητες µε πόρους
στην αυτοδιοίκηση, για να πάει καλά». Ξεχνάτε ότι την περίοδο
2010-2013 µεταφέρθηκαν στους δήµους διακόσιες είκοσι καινού-
ριες αρµοδιότητες, στην περιφερειακή αυτοδιοίκηση τριακόσιες
πενήντα πέντε καινούριες αρµοδιότητες, χωρίς όµως τη µετα-
φορά των αντίστοιχων πόρων. 

Ποιος ευθύνεται, λοιπόν, για την οικονοµική ασφυξία στην
οποίαν έχει οδηγηθεί –όχι τυχαία– η τοπική αυτοδιοίκηση; Οι δι-
κές σας επιλογές, των δικών σας κυβερνήσεων εννοώ, και η δική
σας πολιτική. 

Να υπενθυµίσω επίσης –σας τα είπε αναλυτικά και ο κύριος
Υπουργός- ότι µέσα σε αυτήν τη χρονιά µόνο, αρκετά είναι τα
εκατοµµύρια που δόθηκαν επιπλέον στην τοπική αυτοδιοίκηση:
για διατροφικά επιδόµατα 6.246.000 ευρώ, στην περιφέρεια για
µεταφορά µαθητών 38 εκατοµµύρια, για δαπάνες σχολείων 25
εκατοµµύρια, για εξόφληση υποχρεώσεων 12,5 εκατοµµύρια και
παραπάνω, περίπου 17 εκατοµµύρια για δράσεις πυροπροστα-
σίας, µισθοδοσία για ΚΗΦΗ, κέντρα Ροµά, Κέντρα Διηµέρευσης
ΑΜΕΑ, για ενίσχυση ορεινών και νησιωτικών δήµων 20 εκατοµ-
µύρια, 240.000 ευρώ για αντιµετώπιση προβληµάτων θεοµηνίας
κι ένα σωρό άλλα πράγµατα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Θα τελειώσω σύντοµα, κυρία Πρόεδρε. 
Επίσης, έγινε και µία αναφορά ότι δεν επιτρέπουµε να προ-

σφέρουν κάποια στελέχη της αυτοδιοίκησης αµισθί τις υπηρε-
σίες τους. Εννοούν βεβαίως τους συνταξιούχους που προσφέ-
ρουν αµισθί. Προφανώς, δεν θα σας ενηµέρωσε η ΚΕΔΕ ότι από
τις 4 Μαρτίου έχει τη διαβεβαίωση του αρµόδιου Υπουργού, του
κ. Πετρόπουλου, ότι από αυτά που προβλέπονται στον νόµο εξαι-
ρούνται τα στελέχη της αυτοδιοίκησης που υπηρετούν αµισθί σε
θέσεις ευθύνης. Είναι σαφής η διαβεβαίωση του Υπουργού. Μάλ-
λον δεν θα έχετε ενηµερωθεί. 

Για τα θέµατα της δηµοπράτησης προφανώς σας ενοχλεί το
ότι θέλουµε κι έχουµε καθιερώσει ένα σύστηµα το οποίο θα εξα-
σφαλίσει τη διαφάνεια στη δηµοπράτηση των έργων. Τα αποτε-
λέσµατα δεν θα βγαίνουν στους διαδρόµους των αιθουσών όπου
γίνεται η δηµοπράτηση των έργων. Θα διασφαλίζεται η συνέχιση
και η ολοκλήρωσή τους χωρίς τα υπόλοιπα παρατράγουδα. Εάν
εννοείτε να ενισχυθεί ακόµη περισσότερο η διαφάνεια στις δη-
µοπρατήσεις, καταθέστε προτάσεις να τις κουβεντιάσουµε. Διότι
από το σύνολο της σηµερινής σας επερώτησης, πρόταση δεν
υπάρχει. Υπάρχει προσπάθεια ελέγχου χωρίς όµως περιεχόµενο
και χωρίς αντικείµενο. Θα επανέλθουµε όµως. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε. 

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής
Αυγής κ. Ηλίας Παναγιώταρος. 

ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Να πούµε κι εµείς για την 9η Μαΐου, ηµέρα νίκης κατά του φα-

σισµού -πολύ σωστά- για να βιώνουµε στη σηµερινή εποχή, όχι
τους Γερµανοτσολιάδες, όπως λέγατε κάποιοι νυν κυβερνώντες
πρώην αντιπολιτευόµενοι για τους πρώην κυβερνώντες νυν αν-
τιπολιτευόµενους, αλλά για να ευχαριστιόµαστε όλοι µαζί, κι
εσείς κι όλη η Ελλάδα, τους νέους Μερκελοτσολιάδες µε διαφο-
ρετική αµφίεση και όρεξη για όλα όσα συµβαίνουν στην πατρίδα
µας. 

Για την εν λόγω επίκαιρη επερώτηση της Νέας Δηµοκρατίας
σχετικά µε την αυτοδιοίκηση, µας έρχεται στο νου η έκφραση
του θυµόσοφου ελληνικού λαού «δυο γάιδαροι µαλώνανε σε ξέ-
νο αχυρώνα». Μπορώ να θυµηθώ και µία λατινική ατάκα «Ζουρά-
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ρειο»: «mezeus parlapipus politicus». Η κατάσταση δηλαδή έχει
ξεφύγει από κάθε όριο. 

Είναι εδώ η νυν Αξιωµατική Αντιπολίτευση, η οποία στηλιτεύει,
κατηγορεί τη νυν Κυβέρνηση για την τραγική κατάσταση στην ο-
ποία έχουν περιέλθει οι δήµοι, οι περιφέρειες κοκ. Ακούσαµε εδώ
διαξιφισµούς. Οι περιφερειάρχες είναι καλοί γιατί µιλούν µε τον
Πρωθυπουργό, η ΚΕΔΕ δεν είναι καλή γιατί δεν µιλάει µε τον
Πρωθυπουργό, αναλόγως του χρωµατισµού που έχει ο κάθε δή-
µαρχος ή ο κάθε περιφερειάρχης. 

Βασική αιτία κατάρρευσης της αυτοδιοίκησης είναι τα τρία
µνηµόνια, τα οποία έχετε ψηφίσει όλοι µαζί εσείς του συνταγµα-
τικού τόξου σε δόσεις. Άλλοι ψήφισαν το πρώτο, άλλοι το δεύ-
τερο. Το τρίτο µνηµόνιο το ψηφίσατε όλοι µαζί. Τώρα, οσονούπω
την άλλη εβδοµάδα έρχεται και το τέταρτο µνηµόνιο, όπου θα
δούµε διάφορα ωραία πράγµατα, όπως το να το ψηφίζει η συγ-
κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, αυτοί που έλεγαν ότι ποτέ δεν θα ψη-
φίσουν µνηµόνια και άλλες βαρύγδουπες δηλώσεις, και την Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση να λέει «δεν θα το ψηφίσω». Θα δούµε βέ-
βαια µέχρι τελευταία στιγµή τι θα γίνει, γιατί το παρασκήνιο είναι
πολύ έντονο. 

Ο κ. Μητσοτάκης όµως δηλώνει: «Δεν θα το ψηφίσουµε, αλλά
το κράτος έχει συνέχεια κι όταν και αν έρθουµε στην κυβέρνηση,
στα πράγµατα, το 2018, το 2019, όπως είναι, θα πρέπει να το
εφαρµόσουµε». Αυτή ήταν και µια επίσηµη βεβαίωση από τον Αρ-
χηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης προς τους δανειστές µας,
τους τροϊκανούς, τους θεσµούς –πείτε τους όπως θέλετε- ότι
«εµείς θα είµαστε καλά παιδιά και ότι για λόγους εσωτερικής κα-
τανάλωσης ενδεχοµένως δεν θα ψηφίσουµε το τέταρτο µνηµό-
νιο». 

Ακούσαµε από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ-
Δηµοκρατική Συµπαράταξη την αναφορά που έκανε για τον «ΚΑ-
ΠΟΔΙΣΤΡΙΑ» και για τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» για τις τοµές. Εµείς σαν
Χρυσή Αυγή έχουµε να πούµε ότι αυτές οι δύο µεταρρυθµίσεις
οι οποίες έγιναν, ο «ΚΑΠΟΔΙΣΤΡΙΑΣ» και ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», ήταν
και είναι βασική αιτία της κακοδαιµονίας της Αυτοδιοίκησης σε
όλους τους βαθµούς και σε όλα τα επίπεδα. Αντί να οδηγήσουν
προς έναν καλύτερο δρόµο, οδήγησαν προς τα χειρότερα.

Ο λόγος για τη συνεχώς µειούµενη χρηµατοδότηση είναι τα
µνηµόνια. Δεν είναι κάτι άλλο. Πλέον τις αποφάσεις δεν τις παίρ-
νει ούτε η κεντρική Κυβέρνηση, ούτε οι δήµοι, ούτε οι περιφέ-
ρειες, ούτε κανένας άλλος. Όλα περνάνε από τον έλεγχο της
τρόικας, ακόµα και για το τελευταίο αποµακρυσµένο χωριό αν
θα πρέπει να έχει κάποιους έξτρα δηµοτικούς υπαλλήλους ή όχι.

Ένας ακόµα λόγος για την µειούµενη και αρνητική κατεύθυνση
της Αυτοδιοίκησης επίσης -κι εδώ δεν βλέπουµε να γίνεται κάτι
ουσιαστικό- είναι η κακοδιαχείριση και η γενική ατιµωρησία που
υπάρχει σε δήµους και περιφέρειες. 

Επειδή τυγχάνει να είµαι και εκλεγµένος περιφερειακός σύµ-
βουλος και να παρακολουθούµε τα τεκταινόµενα στην περιφέ-
ρεια, βλέπουµε να συµβαίνουν υπό τον µανδύα της δηµοκρατίας
σηµεία και τέρατα, να εξευτελίζουν τον θεσµό µπροστά στα µά-
τια όλου του κόσµου και να λένε ότι αυτό είναι το σωστό.

Το ζητούµενο απ’ ό,τι φαίνεται και από τις πράξεις της νυν Κυ-
βέρνησης είναι οι πελατειακές σχέσεις. Είναι το πώς έχετε πάρει
ένα κοµπιουτεράκι και υπολογίζετε: Έχουµε τόσους οι οποίοι
είναι όµηροι, άρα µας έχουν ανάγκη για το τι θα τους υποσχε-
θούµε για τις εκλογές. Τόσους θα διορίσουµε µε διάφορους τρό-
πους και ειδικότερα στους άπειρους διορισµούς που γίνονται
στους δήµους για τις λεγόµενες «δοµές φιλοξενίας προσφύγων
και µεταναστών». Εκεί βέβαια, αν γίνει κάποιος έλεγχος, δεν θα
βρεθεί ούτε ένας γιατί µάλλον ή είναι κλεισµένοι στα σπίτια τους
και δεν πάνε πουθενά ή δουλεύουν και εργάζονται για άλλες υπο-
χρεώσεις των δήµων.

Η εθνικά επιζήµια αποψίλωση του προσωπικού που συνεχίζει
να γίνεται από ακριτικές, αποµακρυσµένες, νησιωτικές περιοχές
έχει και πολύ σηµαντικές συνέπειες στην εθνική ασφάλεια της
χώρας.

Αν πραγµατικά θα θέλατε να δηµιουργήσετε πελατειακές σχέ-
σεις και να κάνετε κι ένα καλό, θα µπορούσατε να τις κάνετε,
αλλά όχι παίρνοντάς τους από τις αποµακρυσµένες περιοχές και
φέρνοντάς τους στα µεγάλα αστικά κέντρα ή κάπου αλλού που

τους βολεύει όλους. Θα έπρεπε να γεµίσετε τις αποµακρυσµένες
περιοχές, το έχουµε ξαναπεί αυτό, τις νησιωτικές περιοχές, τα
ακριτικά σηµεία της πατρίδας µας µε υπαλλήλους στην τοπική
αυτοδιοίκηση, έτσι ώστε να υπάρχει µια έµµεση τόνωση του
διαρκώς µειούµενου ελληνικού πληθυσµού σε αυτές τις περιο-
χές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου ένα λεπτό ακόµα, κυρία Πρόεδρε. Ευχαριστώ.
Σε συνδυασµό µε τη λεγόµενη κινητικότητα, µε την οποία

όµως µε τον τρόπο που την ψηφίσατε κανείς δεν θα κινηθεί που-
θενά, διότι για να γίνει µια κινητικότητα πρέπει να γίνεται µε την
έγκριση του δηµοσίου ή άλλου υπαλλήλου, αν θέλει να πάει κά-
που, ο εξορθολογισµός των δαπανών, που θα ήταν ένα ισχυρό
στοίχηµα το οποίο θα µπορούσατε να κερδίσετε αν το θέλατε,
θα µπορούσε να βοηθήσει πολύ στο να εξοικονοµηθούν χρήµα-
τα.

Ακούµε συνεχώς να µιλάνε για το ΕΣΠΑ. «Εµείς απορροφήσα-
µε περισσότερα». «Όχι, εµείς απορροφήσαµε περισσότερα». Η
ουσία είναι, όµως, πού τα απορροφάτε αυτά; Σε πράξεις και ε-
νέργειες οι οποίες έχουν χαρακτήρα βιτρίνας, στο ότι ξοδεύονται
για να καλύψουν κάποιες τρύπες ή για να δηµιουργηθούν νέες
υποδοµές, άρα και θέσεις εργασίας; Όπως είναι αυτό το οποίο
συζητούσαν διάφοροι, κάτι που το εφαρµόζουν, νοµίζω, ένας ή
δύο δήµοι σε όλη την Ελλάδα, δηλαδή να γίνεται η κοµποστο-
ποίηση µέσα στους δήµους και πολύ µεγάλο τµήµα των απορ-
ριµµάτων που έχει να κάνει µε κλαδιά και αυτού του είδους τα
απορρίµµατα να χρησιµοποιείται επ’ ωφελεία των δήµων, αλλά
και των δηµοτών.

Και κάτι άλλο, κάτι για το οποίο λέγατε τα εντελώς αντίθετα
απ’ ό,τι πράττετε τώρα, τη διαχείριση των απορριµµάτων. Εκεί
είναι το νέο µεγάλο παιχνίδι των πάσης φύσεως εργολάβων.

Δυστυχώς κι εσείς, ενώ προεκλογικά στις εκλογές του 2014,
τις αυτοδιοικητικές, είχατε άλλα στην ατζέντα σας και άλλα λέ-
γατε, βλέπουµε να συνεχίζετε κανονικά τις ενέργειες και τις πρα-
κτικές των προηγούµενων και να βλέπουµε αυτό το χρυσάφι που
λέγεται «απορρίµµατα», αντί να είναι επ’ ωφελεία των δήµων,
έτσι ώστε να έχουν και έσοδα και να µπορούν να καλύπτουν και
θέσεις εργασίας µόνοι τους και να έχουν και έσοδα για τους δη-
µότες, να το απεµπολείτε και, µάλιστα, µε άκρως αποικιοκρατι-
κούς όρους προς τους γνωστούς µεγαλοεργολάβους.

Για τους συµβασιούχους, που ακούστηκαν πολλά, και είχαν
ψηφιστεί και κάποιοι νόµοι πριν από λίγο καιρό εδώ εντός της Αι-
θούσης, ή χρειάζονται και τους προσλαµβάνετε ή δεν χρειάζον-
ται και τους κάνετε κάτι άλλο. Όµως, να τους κρατάτε σε καθε-
στώς οµηρίας µε πρακτικές, οι οποίες, απ’ ότι δείχνουν όλα, είναι
και αντισυνταγµατικές και θα το βρείτε µπροστά σας δυστυχώς,
µε ό,τι αυτό συνεπάγεται, δεν πρόκειται να κάνετε τίποτα.

Αυτό το οποίο έχουµε να πούµε και επαναλαµβάνουµε κλεί-
νοντας –και ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, για την ανοχή σας- είναι
ότι αν υπήρχε θέληση και διάθεση από εσάς να κάνετε καλό στις
τοπικές κοινωνίες, θα µπορούσατε να κάνετε πολλά, αλλά το
µόνο που σας ενδιαφέρει, όπως και τους προηγούµενους και
τους νυν, αλλά και τους επόµενους, είναι οι πελατειακές σχέσεις.

Ευχαριστώ πολύ,.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-
γο έχει ο κ. Συντυχάκης από το ΚΚΕ για έξι λεπτά.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Να πω κι εγώ µε τη σειρά µου ότι σαν αύριο, 9 Μαΐου, εβδοµή-

ντα δύο χρόνια πριν, οι λαοί της Ευρώπης, ο Κόκκινος Στρατός,
η Ένωση Σοβιετικών Σοσιαλιστικών Δηµοκρατιών, ο λαός της χώ-
ρας µας έδωσαν το αποφασιστικό νικηφόρο χτύπηµα στον φα-
σισµό - ναζισµό.

Αποτίνουµε, λοιπόν, φόρο τιµής σε όλους όσους αγωνίστηκαν
και έδωσαν τη ζωή τους µε το όπλο στο χέρι. Είµαστε περήφανοι
για το κόµµα µας, το ΚΚΕ, που αποτέλεσε την ψυχή και τον αιµο-
δότη του ηρωικού αγώνα του ΕΑΜ, του ΕΛΑΣ, της ΕΠΟΝ και των
άλλων ΕΑΜικών οργανώσεων. Αντλούµε διδάγµατα κι όταν χρει-
αστεί, θα ξαναδώσουµε στον αγώνα ακόµα και τη ζωή µας για
να µην αναβιώσει ο φασισµός, για να σταµατήσουν οι ιµπεριαλι-
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στικοί πόλεµοι όπου γης, για να λυτρωθεί η εργατική τάξη και οι
λαοί από τα βάσανα και τη σκλαβιά για τον σοσιαλισµό - κοµµου-
νισµό.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τα ερωτήµατα που θέτει στην
επερώτησή της η Νέα Δηµοκρατία υπό τον τίτλο: «Η αυτοδιοί-
κηση στο στόχαστρο της Κυβέρνησης» είναι, κατά τη γνώµη µας,
παραπλανητικά και υποκριτικά. Γιατί; 

Πρώτον, ενισχύουν την ψευδεπίγραφη αντιπαράθεση Νέας
Δηµοκρατίας - ΣΥΡΙΖΑ και στο πεδίο των λεγόµενων αυτοδιοικη-
τικών αλλαγών, κάτι που βολεύει και τους δύο για να συντηρούν
τάχα διαχωριστικές γραµµές µεταξύ τους, να συσπειρώνουν τις
δυνάµεις τους στον χώρο της τοπικής διοίκησης, όπου άλλωστε
Νέα Δηµοκρατία και ΠΑΣΟΚ παραµένουν ως πλειοψηφία στην
ΚΕΔΕ και την ΕΝΠΕ.

Δεύτερον, όλες οι αντιδραστικές ανατροπές που έχουν δρο-
µολογηθεί από τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» στα µεσοπρόθεσµα και στα
µνηµόνια έχουν σφραγίδα Νέα Δηµοκρατία και ΠΑΣΟΚ παλιό-
τερα, ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ σήµερα, ενώ συναινούν και τα υπόλοιπα
κόµµατα του ευρωµονόδροµου µαζί και οι ηγεσίες της ΚΕΔΕ και
της ΕΝΠΕ.

Τρίτον, δίνουν λαβή σ’ αυτήν τη νέα κόπια της σοσιαλδηµο-
κρατίας, που ακούει στο όνοµα ΣΥΡΙΖΑ, να παρουσιάσει τις εξί-
σου αντιδραστικές αλλαγές που φέρνει στην τοπική διοίκηση µε
την αναθεώρηση του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» ως ριζοσπαστικές µεταρ-
ρυθµίσεις, να παρουσιάσουν την τοπική διοίκηση τάχα µου ως
λαϊκό θεσµό εξουσίας και κοινωνικού ελέγχου, η οποία, όµως,
µεταβλήθηκε σε µικρογραφία του κεντρικού κράτους -έτσι λένε-
ως αποτέλεσµα έξι χρόνων µνηµονιακών πολιτικών της Νέας Δη-
µοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ.

Για το ΚΚΕ είναι απόλυτα ξεκάθαρο ότι η τοπική διοίκηση δεν
είναι ένας λαϊκός θεσµός. Ως αναπόσπαστο κοµµάτι του αστικού
κράτους δρα και υπηρετεί τα συµφέροντα µιας χούφτας πλου-
τοκρατών.

Κυρίες και κύριοι, η Νέα Δηµοκρατία χωρίς αιδώ νοιάζεται για
την απόδοση των παρακρατηµένων πόρων της αυτοδιοίκησης,
όταν η ίδια ως κυβέρνηση, όπως και το ΠΑΣΟΚ, στο όνοµα της
επίτευξης των στόχων της Οικονοµικής και Νοµισµατικής Ενο-
ποίησης παρακρατούσε παράνοµα τους θεσµοθετηµένους πό-
ρους. 

Το ίδιο κάνει σήµερα η συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ µε πρό-
σχηµα τις δηµοσιονοµικές δεσµεύσεις, για να επιτευχθεί η δίκαιη
ανάπτυξη, όπως λέει, η ανάπτυξη για τους λίγους έναντι των πολ-
λών λέµε εµείς. Και οι δύο, ΣΥΡΙΖΑ και Νέα Δηµοκρατία, δηµι-
ούργησαν γενιές παρακρατηµένων πόρων, όχι µόνο επί των
θεσµοθετηµένων, αλλά και επί των προϋπολογισθέντων. 

Όλοι οι κρατικοί προϋπολογισµοί –και µε Νέα Δηµοκρατία και
µε ΣΥΡΙΖΑ- είναι προσανατολισµένοι στους στόχους της µόνιµης
ευρωενωσιακής δηµοσιονοµικής πειθαρχίας. Στο ίδιο δεσµευτικό
πνεύµα ευθυγραµµίζουν και τους προϋπολογισµούς του των δή-
µων, µε πρώτο άξονα την κλιµακούµενη µείωση της χρηµατοδό-
τησής τους από τον προϋπολογισµό. 

Μάλιστα, Νέα Δηµοκρατία και ΠΑΣΟΚ είχαν θεσπίσει το Οικο-
νοµικό Παρατηρητήριο για τον έλεγχο της αντιλαϊκής δηµοσιο-
νοµικής πορείας στους δήµους. Το ίδιο κάνει σήµερα και η συ-
γκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, θέλοντας να αλλάξει απλά τη µορφή
του, φέρνοντας στη θέση του την Επιτροπή Ανασυγκρότησης
των ΟΤΑ, µε την ίδια αντιλαϊκή στόχευση. 

Κοινός παρονοµαστής είναι οι δραµατικές περικοπές φόρων,
ο δραµατικός περιορισµός των δαπανών, η αύξηση των ιδίων
εσόδων, τα οποία κατά 70% τουλάχιστον προέρχονται από φό-
ρους, τέλη και πρόστιµα, τη συρρίκνωση των κοινωνικών υποδο-
µών, την ιδιωτικοποίηση υπηρεσιών και έργων, την αντικατά-
σταση του προσωπικού µε σταθερά ασφαλιστικά και εργασιακά
δικαιώµατα, µε προσωπικό ποικίλλων ελαστικών εργασιακών
σχέσεων. 

Επίσης, είναι εµπαιγµός για χιλιάδες εργαζόµενους να µιλάει
η Νέα Δηµοκρατία για αποψίλωση των µικρών ορεινών και νη-
σιωτικών δήµων από προσωπικό, όταν η ίδια µέσα από το Πρό-
γραµµα Αξιολόγησης Δοµών Κινητικότητας και Διαθεσιµότητας
οδήγησε σε οριζόντιο κούρεµα των οργανικών θέσεων για όλες
τις υπηρεσίες και λειτουργίες δήµων και περιφερειών και σε απο-

λύσεις, τσακίζοντας τη µόνιµη και σταθερή δουλειά. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Δώστε µου ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε. 
Αυτό που πράγµατι ενδιαφέρει τη Νέα Δηµοκρατία δεν είναι η

αποψίλωση του προσωπικού των ορεινών και νησιωτικών δήµων,
αλλά το βέτο των δηµάρχων, να µην χάσει την προνοµιακή σχέση
µαζί τους. 

Την ίδια ακριβώς πολιτική δεσµεύεται να εφαρµόσει και η Κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, µε αξιολόγηση δοµών, κινητικότητα και
µείωση προσωπικού. Με διάφορα προσχήµατα όπως η αντισυν-
ταγµατικότητα στην ανανέωση των συµβάσεων και αρνητικές
αποφάσεις του Ελεγκτικού Συνεδρίου οδηγεί στην απόλυση των
συµβασιούχων και έτσι αποκαλύπτεται όλο αυτό το αντεργατικό
πρόσωπο της σηµερινής συγκυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Οδηγεί
αντικειµενικά κρίσιµους τοµείς σε πλήρη ιδιωτικοποίηση, όπως
την καθαριότητα, τη µετατροπή δηµοτικών κοινωνικών δοµών για
τους φτωχούς, τους παιδικούς σταθµούς, το Πρόγραµµα «Βοή-
θεια στο Σπίτι», τα Κέντρα Δηµιουργικής Απασχόλησης Παιδιών
σε ευκαιριακές δοµές κοινωνικής οικονοµίας, παραχωρώντας τις
επί τις ουσίας στα πιράνχας των ΜΚΟ και στις ΚΥΝΣΕΠ. 

Αυτή η αντιλαϊκή πορεία στους δήµους χρόνια τώρα εδραιώνε-
ται µε το ιδεολογικό προκάλυµµα της δήθεν οικονοµικής αυτο-
δυναµίας και αυτοτέλειας στην τοπική αυτοδιοίκηση, της λεγόµε-
νης δηλαδή νέας διακυβέρνησης, µε την οποία συµφωνούν και
η Νέα Δηµοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Είναι ένας προσανατολισµός που έχει τη συµφωνία όλων των
συµµετεχόντων στην Επιτροπή του Υπουργείου Εσωτερικών για
την αναθεώρηση του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», της ΚΕΔΕ, της ΠΟΕ-ΟΤΑ,
εκτός από την Κυβέρνηση. Αποτυπώνεται στο βασικό κορµό των
οµόφωνων πορισµάτων που δόθηκαν στη δηµοσιότητα, ανεξάρ-
τητα από το εάν αποχώρησε η ΚΕΔΕ από ένα σηµείο και µετά για
καθαρά αντιπολιτευτικούς λόγους, δηλαδή η Νέα Δηµοκρατία
εδώ που τα λέµε και το ΠΑΣΟΚ, µε δευτερεύοντα ζητήµατα, ό-
πως το θέµα των γενικών γραµµατέων στους δήµους και στις πε-
ριφέρειες και της απλής αναλογικής. 

Να γιατί είναι άσφαιρα και συνάµα αποπροσανατολιστικά τα
ερωτήµατα της Νέας Δηµοκρατίας προς την Κυβέρνηση. Έχουν
στρατηγική συναντίληψη και τα δύο κόµµατα και αυτή η στρατη-
γική συναντίληψη σχετίζεται µε την προσέλκυση επενδύσεων και
συγκέντρωση πόρων σε έργα και υποδοµές που θα υπηρετήσουν
επιχειρηµατικούς οµίλους και όχι τις λαϊκές ανάγκες, όπως αντι-
σεισµική και αντιπληµµυρική θωράκιση, σχολεία, βρεφονηπια-
κούς σταθµούς και άλλα. Επίσης, σχετίζεται µε τη ληστρική αξιο-
ποίηση από επιχειρηµατικούς οµίλους του συνόλου της δηµοτι-
κής ακίνητης περιουσίας. 

Και εδώ εντάσσεται και ο διακαής πόθος, η αγωνία της Νέας
Δηµοκρατίας για το τι θα γίνει µε τη θάλασσα, τι θα γίνει µε τις
παραλίες στους δήµους, για να µεταφερθούν αυτές µε τη σειρά
τους σε µεγαλοξενοδόχους, ακριβώς στο ίδιο πνεύµα. 

Και τέλος, σχετίζεται µε την εφαρµογή της λεγόµενης κοινω-
νικής οικονοµίας, µε τη συνδροµή της τοπικής διοίκησης, που θα
δώσει την ευκαιρία να ανθίσουν οι ΜΚΟ και τα διάφορα δίκτυα,
τα οποία ελέγχονται κατά βάση από ανθρώπους των δικών σας
κοµµάτων και εκµεταλλεύονται άνεργους, δηµόσιες υποδοµές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ολο-
κληρώστε, κύριε Συντυχάκη. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Το ΚΚΕ –και κλείνω, κυρία Πρό-
εδρε- απορρίπτει όλες αυτές τις εκδοχές του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ»,
του παλιού, του αναθεωρηµένου. Θα κάνει ό,τι µπορεί, ό,τι περ-
νάει από το χέρι του, προκειµένου να διεκδικήσει αυτά που απαι-
τούν οι ίδιοι οι εργαζόµενοι, που έχουν ανάγκη οι πολίτες, προ-
κειµένου να ικανοποιήσουν βασικές σύγχρονες λαϊκές ανάγκες. 

Αυτό, όµως, σηµαίνει ότι δεν πρέπει να παραπλανηθεί κανείς
και να πιστέψει ότι µια περιφερειακή πολιτική µπορεί να βελτιω-
θεί ή να γίνει φιλολαϊκή µέσα στο πλαίσιο της γενικής πολιτικής
που παραµένει αντιλαϊκή. Απαιτούνται ρήξεις, ανατροπές, ένα
διαφορετικό κοινωνικό, οικονοµικό σύστηµα, όπου πραγµατικά
η λαϊκή συµµετοχή, ο κοινωνικός λαϊκός έλεγχος θα αποτελεί το
βασικό στήριγµα. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο κ. Κα-
τσίκης από τους Ανεξάρτητους Έλληνες έχει τον λόγο. 

Φροντίστε, παρακαλώ, όλοι κάπως να σεβαστείτε τον χρόνο.
Δεν είναι το τέλος του κόσµου σήµερα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διερωτώµαι, εάν

εκαλείτο η Νέα Δηµοκρατία και οι συνάδελφοι που υπέβαλαν την
επίκαιρη επερώτηση να απαντήσουν στα ερωτήµατα τα οποία τη
συνθέτουν, τι θα έλεγαν. Και έχω την πεποίθηση ότι αυτά τα ερω-
τήµατα εκπορεύονται µέσα από γνώση που διαθέτουν οι συνά-
δελφοι της Νέας Δηµοκρατίας. Αφού κυβέρνησαν στο παρελθόν
και χειρίστηκαν τοπικοαυτοδιοικητικά θέµατα, σήµερα γνωρίζουν
πολύ καλά ότι εκείνο που αποτελεί ερώτηµα δεν είναι τίποτα άλ-
λο από εκείνο που µε δική τους υπαιτιότητα ή από έλλειψη δικής
τους ικανότητας δηµιούργησαν στο φόντο των παθογενειών. Τέ-
τοιες παθογένειες συναντάµε και στο πεδίο της τοπικής αυτοδι-
οίκησης. 

Και ειλικρινά ερωτώ: Τώρα γεννήθηκε το θέµα το οικονοµικό
και της δυσχέρειας στο πεδίο της οικονοµικής αυτοτέλειας των
δήµων, όταν αυτή η Κυβέρνηση το 2016 πλήρωσε την τελευταία
δόση των 214 εκατοµµυρίων ως τελευταία δόση των παρακρα-
τηθέντων πόρων για την αυτοδιοίκηση από το 2009; 

Όταν το 2002, όπου υπηρετούσα και εγώ την τοπική αυτοδιοί-
κηση και το 2003, το 2004, το 2005, το 2006, το 2007 και το 2008,
µοναδικό θέµα συζήτησης κυρίως των δηµάρχων ήταν, κύριε
Υπουργέ των Εσωτερικών –όποιος και αν ήταν τότε ο Υπουργός
των Εσωτερικών- «θα µας δώσετε µέρος των παρακρατηθέντων
φόρων;», τώρα θυµήθηκαν οι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας
να θέσουν θέµα ευθύνης των αιρετών που αµισθί προσφέρουν
τις υπηρεσίες τους σε πόστο ευθύνης, όταν το 2013, όντας και
εγώ δηµοτικός σύµβουλος, επικεφαλής δηµοτικής παράταξης
στον δήµο µου, στον Δήµο Παιανίας, δεν ελάµβανα –διότι περιε-
κόπησαν- ούτε τα 50 ευρώ ως έξοδα παράστασης, τα οποία µας
έκοψε η κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ - Νέας Δηµοκρατίας τότε; 

Δεν καταλαβαίνω ειλικρινά γιατί αντί να τεθούν προτάσεις σε
έναν γόνιµο πολιτικό και εποικοδοµητικό διάλογο, για να δούµε
πώς µπορούµε να ξεπεράσουµε τέτοιες παθογένειες που πλήτ-
τουν πραγµατικά την τοπική αυτοδιοίκηση, τίθενται θέµατα και
θέτετε σε λειτουργία όλο το σύστηµα της παρουσίας των Βου-
λευτών στο Κοινοβούλιο. 

Επίσης βλέπω ότι τίθεται και θέµα για τις παραλίες. Ξέρετε,
όσον αφορά τις παραλίες και τη χρήση τους να σας πω -εξ όσων
έχω γίνει λήπτης και δέκτης, κοινωνός θεµάτων και προβληµά-
των- ότι ερχόταν κόσµος πριν από χρόνια να µου παραπονεθεί,
ότι τον Αύγουστο, που τελείωνε η τουριστική σεζόν, δεν είχαν
λάβει ακόµα την απαιτούµενη άδεια, ώστε να µπορέσουν να πά-
ρουν την ηλεκτροδότηση, απαραίτητη προϋπόθεση για να µπο-
ρούν να λειτουργούν, και λειτουργούσαν παράνοµα.

Ξαφνικά, όταν πάνε να γίνουν κάποιες βελτιώσεις και στο θέµα
αυτό, βάλλεται η σηµερινή Κυβέρνηση ότι ολιγωρεί και ότι δεν
συµπεριφέρεται ως οφείλει, προκειµένου να προωθεί τις λύσεις
τέτοιων θεµάτων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν κάτι πραγµατικά χαρακτηρί-
ζει συνολικά την πορεία της τοπικής αυτοδιοίκησης µετά τη Με-
ταπολίτευση, είναι η συνεχής και σταθερή ενίσχυση του θεσµι-
κού, οικονοµικού και πολιτικού πλαισίου και ρόλου της. Πρόκειται
για µία εξέλιξη που συνδέεται κυρίως µε το ότι σταδιακά επικρά-
τησε τόσο στον πολιτικό κόσµο, όσο και στον ελληνικό λαό η
εδραία πεποίθηση ότι η τοπική αυτοδιοίκηση, παρά τις όποιες
αδυναµίες της, αποτελεί έναν θεσµό βαθύτατα δηµοκρατικό,
λόγω της άµεσης λαϊκής νοµιµοποίησής της, και ταυτόχρονα ιδι-
αίτερα αποτελεσµατικό, λόγω της εγγύτητας µε την οποία βλέ-
πει, αντιµετωπίζει και εξετάζει τα προβλήµατα των τοπικών κοι-
νωνιών.

Η συνδιαµόρφωση άποψης µεταξύ των τοπικών αρχόντων και
της κεντρικής διοίκησης, της Κυβέρνησης, αποτελεί τη λυδία
λίθο της λειτουργίας της. Μεµονωµένες ενέργειες και επιβαλλό-
µενες διαδικασίες οδηγούν νοµοτελειακά σε κατάλυση του πυρή-
να της δοµής ενός ευνοµούµενου κράτους. 

Τη σηµερινή Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ θα µπορούσατε ίσως
να την κατηγορήσετε για κάποια πράγµατα, όχι όµως για έλλειψη

δηµοκρατικού διαλόγου. Η δηµόσια διαβούλευση για τα νοµοθε-
τήµατα, ο διάλογος µε τους φορείς, οι συναντήσεις µε κάθε εµπ-
λεκόµενο φορέα, κάθε άλλο παρά έλλειµµα δηµοκρατίας κατα-
δεικνύουν.

Είναι δυνατόν να κατηγορείται µια κυβέρνηση, επειδή δεν εµ-
φανίζεται να αποφασίζει ερήµην όλων, αλλά αξιοποιεί πορίσµατα
επιτροπών που προκύπτουν από µελέτη, έρευνα και ανταλλαγή
απόψεων;

Είναι δυνατόν να εγκαλείται για τη δηµοκρατική δυσλειτουρ-
γία; 

Οι κεντρικοί αυτοτελείς πόροι –ΚΑΠ χάριν συντοµίας- των
δήµων προέρχονται από πηγές εσόδων του κράτους, του κρατι-
κού προϋπολογισµού. Όπως ξέρετε, το 20% προέρχεται από τις
ετήσιες εισπράξεις του φόρου εισοδήµατος φυσικών προσώπων,
το 12% από τις ετήσιες εισπράξεις του ΦΠΑ και το 50% από τα
συνολικά έσοδα των ετήσιων εισπράξεων από τον φόρο ακίνητης
περιουσίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε, και σε εµένα, αν έχετε την καλο-
σύνη.

Οι παραπάνω φόροι επιλέχθηκαν γιατί είναι οι περισσότερο
δυναµικοί φόροι του φορολογικού µας συστήµατος και από την
άποψη αυτή διασφαλίζεται η επάρκεια των πόρων της τοπικής
αυτοδιοίκησης όχι µόνο σήµερα, αλλά και στο µέλλον. 

Η εικόνα της ελλιπούς απόδοσης, όπως είπα και επαναλαµ-
βάνω, παρακρατηθέντων πόρων δεν είναι σηµερινή. Ξεκίνησε µε
την έναρξη της κρίσης κυρίως και κορυφώθηκε το 2009. Ωστόσο,
η σηµερινή Κυβέρνηση έχει τη γενναιότητα να αντιµετωπίσει την
πραγµατικότητα και να δροµολογήσει ενέργειες και διαδικασίες
προς όφελος της τοπικής αυτοδιοίκησης. Η εκτέλεση του προ-
ϋπολογισµού του 2016 για τους δήµους, όσον αφορά τη χρηµα-
τοδότησή τους από τους κεντρικούς αυτοτελείς πόρους, πραγ-
µατοποιήθηκε κανονικά και εφόσον αφορά την απόδοση της τε-
λευταίας, όπως είπα, δόσης των παρακρατηθέντων πόρων ύ-
ψους 214 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Όσον αφορά την κινητικότητα –και µε αυτό τελειώνω-, η διά-
ταξη αυτή θεσµοθετήθηκε προκειµένου να αξιοποιηθούν ανθρώ-
πινοι πόροι, να διασφαλιστεί η ορθολογική στελέχωση των υπη-
ρεσιών και να εξασφαλιστεί η εύρυθµη λειτουργία τους. Επίσης,
όπως είπε και ο κύριος Υπουργός, όσον αφορά νοµικά κενά, που
πιθανόν εντοπίστηκαν κατά την εφαρµογή της, δεν νοµίζω πως
θα υπάρξει κανείς που θα προβάλει αντιρρήσεις στην εξάλειψή
τους, η οποία και θα γίνει.

Το πρόβληµα ενδεχόµενης αποψίλωσης ορεινών και νησιωτι-
κών δήµων λόγω της κινητικότητας θεωρώ πως ο Υπουργός και
οι υπηρεσίες του θα το αντιµετωπίσουν µε την προσήκουσα σο-
βαρότητα, ώστε κανένας δήµος να µην βρεθεί χωρίς προσωπικό.

Και κλείνω, λέγοντας ότι προσβλέπω στην άµβλυνση των αντι-
θέσεων που η συντήρησή τους προκαλεί τόσο κακό στην τοπική
αυτοδιοίκηση.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-

γο έχει ο κ. Γεωργιάδης από την Ένωση Κεντρώων, για έξι λεπτά.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω µε ένα µικρό σχόλιο σε αυτό που αναφέρθηκε

και από τον κ. Βορίδη και τον κ. Βαρβιτσιώτη, σχετικά µε τις πα-
ραλίες, το οποίο µε βρίσκει απόλυτα σύµφωνο. Θεωρώ ότι πρέ-
πει να τελειώσει αυτό το θέµα µε τις δηµοπρασίες, να γίνει πιο
ξεκάθαρο κι επιτέλους, να τελειώσει το θέµα της δικαιολογίας
µε την ΚΥΑ.

Στην Ένωση Κεντρώων είναι και δική µας πεποίθηση ότι η αυ-
τοδιοίκηση όχι µόνο βρίσκεται στο στόχαστρο της Κυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, αλλά ήδη εδώ και δύο χρόνια δέχεται αλλεπάλ-
ληλα τα πυρά της. Η Κυβέρνηση βλέπει, δυστυχώς, την αυτοδι-
οίκηση ως κοµµατικό λάφυρο και ουδόλως την απασχολεί η
οριακή κατάσταση στην οποία βρίσκεται ή η τραγική έλλειψη
πόρων που είναι και το σηµαντικότερο βέβαια πρόβληµά της.
Γιατί είναι γνωστό ότι ο απώτερος σκοπός της πλειοψηφίας των
εκατόν πενήντα τριών στη Βουλή -της µειοψηφίας, βέβαια, στον
λαό, η οποία είναι κάτω από 20%- είναι να καταφέρει να ελέγξει
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όλους τους δήµους και όλες τις γειτονιές. Ιδέες υπάρχουν πολ-
λές. 

Ξεκίνησαν µε την πρόταση αλλαγής του τρόπου επιλογής των
εκτελεστικών γραµµατειών στους δήµους, έτσι ώστε να επιβάλ-
λουν αφεντικά στους δηµάρχους. Και προχώρησαν και πιο επι-
στηµονικά, µε την εξαγγελία ή θα µπορούσα να πω, την απειλή
της κατάθεσης πριν από το καλοκαίρι ενός πολυνοµοσχεδίου
που πυρετωδώς προετοιµάζουν. Είναι ένα σχέδιο µε αναρίθµη-
τες δήθεν απαραίτητες αλλαγές του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» και άλλα
πολλά νεφελώδη, το οποίο βαφτίστηκε: «Μεταρρύθµιση στην αυ-
τοδιοίκηση».

Κι ενώ ο κύριος Υπουργός διαπραγµατεύεται αυτή τη µεταρ-
ρύθµιση ανά την επικράτεια µε όλους τους πρόθυµους δηµάρ-
χους και τα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ, θεωρούµε απαράδεκτο να αρ-
νείται πεισµατικά τον διάλογο µε τον κατ’ εξοχήν φορέα της αυ-
τοδιοίκησης, τη λεγόµενη βέβαια ΚΕΔΕ, την Κεντρική Ένωση
Δήµων Ελλάδας.

Πέραν από τα όσα εφευρίσκουν για δήθεν αναγκαιότητες επί
παντός επιστητού, τους ξεφεύγουν και κάποιες αλήθειες. Ξεκά-
θαρα δηλώνουν ότι δεν τους αρέσει ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», γιατί,
όπως αναφέρουν, οικοδοµήθηκε εξαρχής στη λογική του λιγό-
τερου κράτους. Κι όλοι εδώ µέσα αντιλαµβανόµαστε τι σηµαίνει
αυτό: Περισσότερο κράτος στους δήµους και τις περιφέρειες,
περισσότερες υπηρεσίες, περισσότεροι υπάλληλοι, περισσότε-
ροι προϊστάµενοι του εαυτού τους, χιλιάδες προσλήψεις, ώστε
όλοι µαζί -και συµπωµατικά, όλοι αυτοί να είναι στελέχη, βέβαια,
του ΣΥΡΙΖΑ- να ελέγχουν κάθε δραστηριότητα των τοπικών κοι-
νωνιών.

Και όντως είναι εύλογο το ερώτηµα πώς θα χρηµατοδοτηθούν
όλα τα παραπάνω, τα οποία οι ίδιοι εσείς έχετε κοστολογήσει το
2015 περί τα 3 δισεκατοµµύρια και αυτήν τη στιγµή πιθανότητα
να έχει διπλασιαστεί, διότι οι απαντήσεις περί συµµετοχικού προ-
ϋπολογισµού είναι το µόνο που βλέπουµε µέχρι στιγµής και χρή-
ζει πολλών διευκρινίσεων.

Για ουσιαστική αναβάθµιση του ρόλου της αυτοδιοίκησης α’
και β’ βαθµού, για το ενδεχόµενο µητροπολιτικής εξέλιξης των
µεγάλων δήµων, όπως θα παράδειγµα, της Αθήνας και της Θεσ-
σαλονίκης, για ουσιαστική ενίσχυση των κεντρικών αυτοτελών
πόρων, µόνο σοβαρή κουβέντα δεν γίνεται. 

Στην πράξη, ακόµη και οι θεσµοθετηµένοι πόροι υπέρ των δή-
µων παρακρατούνται επίτηδες για µήνες ή για χρόνια, εντείνον-
τας την ασφυξία. Υπενθυµίζω ότι οι πιστώσεις για τις περιφερει-
ακές υπηρεσίες –τις πρώην νοµαρχίες, δηλαδή- από 96 εκατοµ-
µύρια για το 2016, συρρικνώθηκαν σε µόλις 32 εκατοµµύρια για
το 2017, σηµειώνοντας µείωση κατά περίπου 65%.

Επιπρόσθετα, είναι γνωστό ότι η αυτοδιοίκηση α’ βαθµού έχει
αποκλειστεί τελείως από το ΕΣΠΑ, ακόµη και για τη λειτουργία
των κοινωνικών δοµών φτώχειας. Γιατί, µε αποκλειστική ευθύνη
της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, καθυστέρησαν οι διαδικασίες
έναρξης των προγραµµάτων του νέου ΕΣΠΑ 2014-2020, που θα
χρηµατοδοτούσαν τη λειτουργία αυτών των δοµών.

Αποτέλεσµα ήταν να σταµατήσει για απροσδιόριστο διάστηµα
η παροχή αυτών των υπηρεσιών και οι διακόσιες πενήντα έξι
δοµές µε τις εκατόν δεκαοκτώ χιλιάδες ωφελούµενους συµπο-
λίτες µας που έχουν πραγµατικά την ανάγκη από ένα πιάτο φαΐ,
από ένα ρούχο ή από το φάρµακό τους, να µη βρίσκουν παρη-
γοριά. Δυστυχώς, αυτή είναι η περίφηµη «πρώτη φορά αριστε-
ρά». 

Η Κυβέρνηση επιλέγει το µοντέλο του συγκεντρωτισµού του
κεντρικού κράτους πάνω στην αυτοδιοίκηση και αυτό το σχέδιο
νόµου είναι το αποτέλεσµα των σχετικών οδηγιών που έδωσε στη
λεγόµενη επιτροπή για την αναθεώρηση του θεσµικού πλαισίου
της τοπικής αυτοδιοίκησης, µια επιτροπή που αποτελεί ένα
θαύµα.

Διότι, ενώ στο άρθρο 5 του αρχικού νόµου, του ν.4368/2016,
προβλεπόταν ότι αποτελείται από είκοσι επτά άτοµα, εκµεταλ-
λευόµενη βέβαια η Κυβέρνηση τις διατάξεις για σχηµατισµό και
κάποιων οµάδων εργασίας, κατάφερε να χωρέσει συνολικά εκα-
τόν τριάντα τέσσερα άτοµα µαζί µε τη γραµµατειακή υποστή-
ριξη, δηλαδή πέντε φορές παραπάνω από την αρχική πρόβλεψη.
Όλα αυτά τα άτοµα, βέβαια, δικαιούντο αµοιβής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Για να µην αδικήσουµε και κανέναν, αναζητήσαµε µήπως υ-
πάρχει κάποια επιστολή, κάποια ανακοίνωση, µε την οποία θα
απαλλάσσονται ή θα παραιτηθούν αυτής της αµοιβής τα εν λόγω
µέλη, αλλά δεν τα βλέπουµε. Εφόσον δεν τα είδαµε, θα παρακα-
λούσαµε τον κύριο Υπουργό να µας καταθέσει σήµερα τα ανα-
λυτικά στοιχεία, ώστε να µάθει και ο ελληνικός λαός πού ξο-
δεύονται τα όσα κουρεύει η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ από τις
συντάξεις των ηλικιωµένων και τα επιδόµατα αναπηρίας και
ανεργίας.

Αν εξαιρέσουµε περίπου δεκαπέντε άτοµα που συµµετείχαν
ως µέλη ex officio, τους οποίους, απ’ ό,τι καταλάβαµε, δεν τους
ήθελε και η ίδια η Κυβέρνηση πάρα πολύ στα πόδια της, δεν υ-
πάρχει κανένα στέλεχος που πάει χαµένο για την Κυβέρνηση. Τε-
λικά το µόνο που περιµένουµε να ακούσουµε είναι το «λεφτά
υπάρχουν» και από εσάς.

Έχουµε βέβαια για τριµελή…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Πού τα είδατε αυτά και τα λέτε; Πώς το λέτε; Διαβάζετε
από µέσα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Υπουργέ, θα µιλήσετε στην ώρα σας.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Δεν το ξέρετε.

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, σας καλούµε να τα
καταθέσετε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Μα, υπάρχουν κατατεθειµένα. Δεν το ξέρετε. Δεν δικαιο-
λογείται από το νεαρό της ηλικίας να λέµε ανακρίβειες. Πού τα
είδατε αυτά; 

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Το αν λέγονται ανακρίβειες…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θα α-

παντήσετε, κύριε Υπουργέ.
Ολοκληρώστε, κύριε Γεωργιάδη.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Εµείς σας καλούµε να τα καταθέσετε.
Η τριµελής επιτροπή από πέντε-έξι άτοµα έχει ακουστεί πάρα

πολλές φορές, αλλά την εικοσιεπταµελή επιτροπή από εκατόν
τριάντα τέσσερα άτοµα εγώ προσωπικά πρώτη φορά την ακούω!

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Υπήρχε στο παρελθόν.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Εν πάση περιπτώσει, δεν αµφισβη-

τούµε ότι επί επτά µήνες όλα τα εν λόγω στελέχη δούλευαν πυ-
ρετωδώς για τις τετρακόσιες σαράντα πέντε σελίδες που κατα-
θέσανε και διότι πραγµατικά όλα αυτά που αναγράφονται περι-
λαµβάνουν και ενδιαφέροντα στοιχεία και όλοι µας θα πρέπει να
τα µελετήσουµε και να διαβάσουµε προσεκτικά, διότι ο εν λόγω
µπαχτσές έχει πάρα πολλά καλούδια.

Ενδεικτικά αναφέρω: καθιέρωση της απλής αναλογικής ως
εκλογικού συστήµατος, µείωση του ορίου ηλικίας για το δι-
καίωµα του εκλέγειν στα δεκαεπτά έτη, καθιέρωση τοπικών δη-
µοψηφισµάτων, µείωση θητείας για τους αιρετούς, επισηµο-
ποίηση διαφόρων λαϊκών πρωτοβουλιών.

Τα παραπάνω είναι σε θετικό πρόσηµο και εµάς µας βρίσκουν
σύµφωνους από την Ένωση Κεντρώων, αλλά, όταν βλέπουµε
προσλήψεις δεκάδων επιστηµονικών συνεργατών σε κάθε δήµο,
οι οποίοι θα βοηθούν και θα εξυπηρετούν την περιφέρεια και όχι
µόνο το έργο των δηµάρχων, αντιδηµάρχων, περιφερειαρχών
κ.ο.κ., µε βάση τη σελίδα 106 του πορίσµατος -θα µε διαψεύσετε,
αν δεν αναφέρεται εκεί-, µε λίγα λόγια µιλάµε για περαιτέρω
διόγκωση του κοµµατικού στρατού.

Βέβαια, είναι εύκολο να τα φορτώνουµε, αγαπητοί συνάδελ-
φοι, όλα της Μεταπολίτευσης στον ΣΥΡΙΖΑ, διότι µας έχετε δώ-
σει το δικαίωµα να το κάνουµε. Εµείς, όµως, ως Ένωση Κεντρώ-
ων, δεν ψάχνουµε να βρούµε κάποιον σαν εξιλαστήριο θύµα. Τα
προβλήµατα της τοπικής αυτοδιοίκησης υπάρχουν εδώ και δε-
καετίες.

Εσείς, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, σωστά κάνετε και δια-
µαρτύρεστε για το µακρύ χέρι του ΣΥΡΙΖΑ στα αυτοδιοικητικά,
αλλά θέλουµε να µας πείτε τι έχετε κάνει όλα αυτά τα χρόνια για
να καθαρίσετε όλο αυτό το τοπίο της αυτοδιοίκησης που το θε-
ωρείτε βρώµικο. Ακόµα και σήµερα είστε εναντίον της αποµά-
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κρυνσης των παθογενειών, των αργοµισθιών και γενικότερα της
διασπάθισης του κρατικού χρήµατος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Γεωργιάδη, ολοκληρώστε.

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ένα λεπτάκι, κυρία Πρόεδρε, και ολο-
κληρώνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ένα λε-
πτάκι και φτάσαµε στα εννιά έτσι.

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Υπήρχαν και διακοπές.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Δεν ήταν προγραµµατισµένες!
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Αυτό γιατί; Διότι πολύ απλά τα πελα-

τειακό κράτος δεν έχει χρώµα κόκκινο, ροζ ή µόνο πράσινο. Έχει
και µπλε και, αν το θίξουµε, θα θιχθείτε και εσείς.

Συµπερασµατικά, εµείς δεν δρούµε µηδενιστικά και αναγνω-
ρίζουµε και τα σφάλµατα και τα θετικά των επεµβάσεων. Εν προ-
κειµένω, αυτό που θέλουµε είναι διαφάνεια και κοινωνική λογο-
δοσία. Χωρίς την κάθαρση στην τοπική αυτοδιοίκηση, δεν θα κα-
θαρίσει ο τόπος και δεν θα τον καθαρίσει καµµία κυβέρνηση.

Κλείνω µε ένα σχόλιο που ανέφερε η κ. Ασηµακοπούλου, διότι
έτυχε να είµαι παρών στο χθεσινό πάνελ. Είναι απαράδεκτο να
ακούµε από στέλεχος της Κυβερνήσεως προσοµοίωση αυτή τη
στιγµή ίσως του σηµαντικότερου νοµοσχεδίου που φέρνετε για
τα µέτρα, για να πνίξετε περαιτέρω τους µισθούς και τις συντά-
ξεις των Ελλήνων φορολογούµενων, µε το ότι θα µαλώσουµε ένα
παιδάκι που δεν πήγε καλά στις εξετάσεις. Με λίγα λόγια, δη-
λαδή, παραδέχεστε ότι ο κ. Τσακαλώτος είχε µια αποτυχηµένη
πολιτική; Να το ξέρουµε, δηλαδή! Προσοµοιάζετε την πολιτική
και τις αποφάσεις της Κυβέρνησης µε ένα µάθηµα σε ένα τεστ
που δεν έγραψε κάποιος καλά και έχει την ευκαιρία να το ξανα-
γράψει;

Ειλικρινά, θέλω να πιστέψω ότι ήταν ένα λεκτικό ατόπηµα, ό-
πως και όλα τα προηγούµενα που έχετε πει ως Κυβέρνηση. Θα
ήθελα να σας παρακαλέσω να σοβαρευτείτε. Διαφορετικά, πρέ-
πει να παραιτηθείτε, διότι δεν λέω ότι είναι καλύτεροι οι επόµενοι
που µπορεί να έρθουν, αλλά εσείς αποδεικνύεστε επικίνδυνοι.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος από το Ποτάµι κ. Αµυράς έχει τον
λόγο, για έξι λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι απ’ αυτούς που είχαν τη

χαρά, την τιµή και τη µεγάλη εµπειρία να έχουν θητεύσει στην
τοπική αυτοδιοίκηση. Είχα τη µεγάλη τιµή, βεβαίως, ως επικεφα-
λής ανεξάρτητης –και το τονίζω- δηµοτικής παράταξης να θη-
τεύσω στον Δήµο Αθηναίων και όχι ως «διάττων αστήρ». Ίσως
δεν θυµάστε το tweet που µου είχατε γράψει, αλλά δεν έχει ση-
µασία. Να, λοιπόν, που είµαστε εδώ, για να συζητήσουµε για την
τοπική αυτοδιοίκηση, για τα προβλήµατά της και τον τρόπο που
αυτή θα προχωρήσει µπροστά.

Εγώ, λοιπόν, αγαπητοί µου συνάδελφοι, από τη µικρή µου εµ-
πειρία στον Δήµο Αθηναίων έχω καταλήξει στο εξής: Δύο είναι
οι βασικοί παράγοντες για να πετύχει η τοπική αυτοδιοίκηση.
Πρώτον, είναι η προσωπικότητα του δηµάρχου. Αν ο δήµαρχος
έχει µέσα του αποφασιστικότητα και ξέρει από την εµπειρία της
πραγµατικής ζωής να αντιµετωπίζει προβλήµατα και να τα ξε-
περνά, τότε ο δήµος του οποίου ηγείται είναι σε καλό δρόµο,
κατά την άποψή µου. 

Ο δεύτερος παράγοντας επιτυχίας είναι η αποκοπή οποιασδή-
ποτε σύνδεσης µε τα κόµµατα. Όσο πιο ανεξάρτητα διοικείται
ένας δήµος, τόσο µεγαλύτερες πιθανότητες επιτυχίας έχει. Για
αυτό στενοχωριέµαι όταν ακούω πολιτικούς από διαφορετικά
κόµµατα να κατηγορεί ο ένας τον άλλο για θέµατα της τοπικής
αυτοδιοίκησης, λέγοντας «εσείς έχετε τους δικούς σας» και οι
άλλοι να απαντάνε «κι εσείς έχετε άλλους είκοσι δικούς».

ΣΥΜΕΩΝ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΛΗΣ: Απλή αναλογική, εποµένως!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Βεβαίως και πρέπει να υπάρχει απλή

αναλογική στην τοπική αυτοδιοίκηση! Πρέπει να δηµιουργηθεί
µια κουλτούρα συνεργασιών και να φύγουµε απ’ αυτόν τον πολι-
τικό λαβύρινθο των µεγάλων κεφαλιών που αποφασίζουν για την
καθηµερινότητα του δηµότη.

Εγώ, λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, µε αφορµή την επίκαιρη

επερώτηση των Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας καλώ την Κυ-
βέρνηση να κινηθεί µε τολµηρό τρόπο στα θέµατα των ΟΤΑ.

Τόσο παλιό είναι, που το «τρέχετε»; Το έχω εγώ. Θα σας το
στείλω.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ποια ηµεροµηνία ήταν;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Θα σας το πω µετά. Ήταν περισσότερο
από δύο χρόνια.

Αγαπητέ κύριε Σκουρλέτη, η αρχή έγινε στο παρελθόν µε τον
νόµο για τον «ΚΑΠΟΔΙΣΤΡΙΑ». Ο Αλέκος Παπαδόπουλος ήταν
τότε ο συντάκτης του νόµου. Έκανε ένα µεγάλο βήµα για να συµ-
µαζέψει εκείνο το χαοτικό τοπίο µε τις χιλιάδες δήµους και τις
κοινότητες. 

Το δεύτερο βήµα –που θα έλεγα ότι ήταν το πιο ολοκληρω-
µένο- ήταν φυσικά µε τον νόµο για τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». Ο Ραγ-
κούσης ήταν ο συντάκτης του νόµου ως Υπουργός τότε.

Αυτές οι δύο µεταρρυθµίσεις συνέπτυξαν –και πολύ σωστά-
τις πενήντα επτά νοµαρχίες σε δεκατρείς περιφέρειες, µε απο-
κεντρωµένο τρόπο διοίκησης. Αυτό είναι σηµαντικό. Άλλαξε, επί-
σης, ο τρόπος χρηµατοδότησης των Οργανισµών Τοπικής Αυ-
τοδιοίκησης. Αυξήθηκε η αυτοδιοικητική θητεία από τα τέσσερα
στα πέντε έτη. Από εκεί που είχαµε µέχρι το 2010 εννιακόσιους
δέκα δήµους –αν δεν κάνω λάθος- και εκατόν είκοσι τέσσερις
κοινότητες, δηλαδή σχεδόν κάθε χωριό και ένας δήµαρχος ή κοι-
νοτάρχης, φθάσαµε στους τριακόσιους είκοσι πέντε δήµους.
Αυτά τα βήµατα είναι σηµαντικά.

Εγώ, λοιπόν, περιµένω από την Κυβέρνηση –για να µην το προ-
σωποποιώ- να δω πραγµατικά τη δική της µεταρρύθµιση. Ποιο
είναι το επόµενο βήµα; Πώς θα χτίσετε πάνω σ’ αυτά που ήδη
υπάρχουν και είναι σωστά; Πώς θα αλλάξετε και θα κατεδαφί-
σετε –για να το πω έτσι- τα αρνητικά, που είναι πάρα πολλά, ουκ
ολίγα; Όµως, ακόµα δεν έχω ακούσει τα βασικά στοιχεία µίας
µεταρρύθµισης που θα συµβαδίζει πραγµατικά µε τον 21ο αιώνα. 

Ένα συστατικό, όµως, για να πετύχει η οποιαδήποτε κίνηση,
θα είναι σαφέστατα η προϋπόθεση της επικοινωνίας και του δια-
λόγου µε την τοπική αυτοδιοίκηση µε όρους σεβασµού. Αν η
ΚΕΔΕ δεν θέλει να συµµετάσχει στον διάλογο, εσείς πρέπει να
επιµείνετε, ξανά και ξανά, γιατί έτσι εκτίθεται εκείνη και νοµίζω
ότι ενδεχοµένως κάποιοι δήµαρχοι εντός της να λάβουν ένα µή-
νυµα ουσιαστικής διάδρασης µε την Κυβέρνηση για ένα θέµα
τόσο σοβαρό.

Βεβαίως, υπάρχουν και οι καλοί δήµαρχοι, υπάρχουν και οι
κακοί δήµαρχοι, υπάρχουν και οι µέτριοι δήµαρχοι. Αντιστοίχως,
υπάρχουν και οι καλοί δηµότες και οι ανεύθυνοι δηµότες και οι
κακοί δηµότες. 

Ό,τι και να συζητάµε, εγώ θα σας πω ότι ο δείκτης αποτελε-
σµατικότητας µιας µεταρρύθµισης θα φανεί από ένα µικρό ενδε-
χοµένως στοιχείο -που µπορεί να µην το έχετε λάβει καν υπ’ όψιν
σας, να µην το ξέρετε, και δεν θα σας αδικήσω σε αυτό- που θα
έφερε τον τίτλο: «Τα αδέσποτα σκυλιά στην Πανεπιστηµιούπολη
των Ιωαννίνων».

Πριν από δύο µήνες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έπεσε στα
χέρια µου µια επιστολή εκατό ξένων φοιτητών -όχι Ελλήνων-, οι
οποίοι φοιτούν στο Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων. Κάνουν κάποια σε-
µινάρια και κάποια διδακτικά προγράµµατα εκεί. Μεταξύ αυτών
των φοιτητών είναι και κάποιοι φοιτητές από την Κίνα. Σας το λέω
αυτό για να δούµε τη γεωγραφική απόσταση. Οι εκατό αυτοί φοι-
τητές έλεγαν προς την πρυτανεία, προς τον δήµο, προς την
αστυνοµία: «Σώστε µας από τα αδέσποτα σκυλιά, µας δαγκώ-
νουν διαρκώς.».

Επικοινώνησα, λοιπόν, εγώ µε τον δήµο, µε τις αρχές εκεί και
µε κάποιους από τους φοιτητές και έµαθα ότι όντως υπάρχει ένα
µεγάλο πρόβληµα, γιατί το δηµοτικό καταφύγιο αδέσποτων ζώων
στα Ιωάννινα έχει «τιγκάρει». Θα µου πείτε ότι αυτό µπορεί να
συµβαίνει και αλλού!

Δείτε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ -και από την απάντησή σας εγώ
πολλά θα καταλάβω, νοµίζω-, πώς µπλοκάρει η κεντρική διοίκηση
την επίλυση ενός τέτοιου µικρού –µικρό ίσως για κάποιον που το
βλέπει από απόσταση- ή µεγάλου –µεγάλο για τον Κινέζο φοι-
τητή που τον δαγκώνει το σκυλί- ζητήµατος. Έχει κάνει αίτηµα ο
Δήµος Ιωαννιτών προς την Αποκεντρωµένη Διοίκηση Ηπείρου και
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Δυτικής Μακεδονίας για την πρόσληψη ενός κτηνιάτρου, για να
στειρώνει τα αδέσποτα, να τα φροντίζει, να τους βάζει το τσιπάκι
και λοιπά.

ΣΥΜΕΩΝ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΛΗΣ: Δεν χρειάζεται πρόσληψη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Χρειάζεται. 
Μετά εστάλη στην αποκεντρωµένη διοίκηση και το αίτηµα

έγινε δεκτό. Η αποκεντρωµένη διοίκηση απέστειλε στο Υπουρ-
γείο Εσωτερικών το θετικό αίτηµα και τη θετική εισήγηση για την
πρόσληψη ενός κτηνιάτρου στο δηµοτικό καταφύγιο των Ιωαννί-
νων. Από τότε επικράτησε «σιγή ιχθύος». Το «τότε» πότε είναι;
Είναι 17 Φεβρουαρίου του 2016. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Γιατί σας το λέω αυτό; Το λέω διότι η κεντρική διοίκηση σε
έναν βαθµό, ενδεχοµένως λόγω άγνοιας ή δεν έχει µε τι να πρω-
τοασχοληθεί, αφήνει ένα µικρό πρόβληµα να διογκώνεται. 

Έχω στείλει, λοιπόν, εγώ επιστολή στους φοιτητές και τους
λέω ότι θα το δούµε βεβαίως το θέµα και προς το δικό σας όφε-
λος, αλλά προς των αδέσποτων ζώων- εννοείται- και µη στείλετε
ακόµα διαµαρτυρία προς τις πρεσβείες σας. Γιατί επρόκειτο να
στείλουν διαµαρτυρία προς τις πρεσβείες τους και να κινηθούν
νοµικά σε βάρος των αρχών, ενδεχοµένως και του πανεπιστη-
µίου.

Άρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να µη σας κουράζω
άλλο, γιατί έχω ξεπεράσει κατά ένα λεπτό τον χρόνο µου, κατα-
λήγω µε ένα µικρό σχόλιο. 

Κύριε Σκουρλέτη, άκουσα που λέγατε στη Νέα Δηµοκρατία ότι
τα µνηµόνιά σας φταίνε για την έλλειψη και τη διακοπή της χρη-
µατοδότησης. Έτσι θα το πάµε τώρα; Τα µνηµόνιά µας και τα
µνηµόνιά σας, όπως παλιά ήταν τα «γαλάζια» και τα «πράσινα»
καφενεία; Τα µνηµόνια ή είναι καλά ή δεν είναι ή είναι αναγκαία
ή δεν είναι. Εκεί θέλω τη δική σας θέση και όχι «τα δικά µας µνη-
µόνια και τα δικά σας µνηµόνια».

Δεν θα πω τώρα για τα νέα µέτρα και για το νέο «µνηµόνιο κα-
βάτζα», που έρχεται. Θα τα πω τη Δευτέρα στην επιτροπή.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τέλει-
ωσε ο κύκλος των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων. Οπότε τώρα
πάµε στους επερωτώντες Βουλευτές. Θα δευτερολογήσουν µό-
νο δύο, ο κ. Βορίδης και ο κ. Γεωργαντάς. 

Από ό,τι βλέπω εδώ, ο συνάδελφος λέει ότι έχετε µόνο τρία
λεπτά, κύριε Βορίδη. Εγώ θα σας δώσω πέντε. Να το κρατήσετε!

Ο κ. Γεωργαντάς έχει τρία λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Θα µου δώσετε πέντε λεπτά και

εµένα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κανο-

νικά είχατε δυόµισι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Θέλω και εγώ πέντε λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όχι,

εσείς έχετε τρία λεπτά. Εσείς είσαστε Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος. Τώρα είµαστε στους επερωτώντες. 

Τον λόγο έχει ο κ. Βορίδης.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Τώρα, όµως, κύριε Σκουρλέτη, να πούµε πού διαφωνούµε και

να πούµε και τι συνοµολογήθηκε στη διαδικασία. 
Σας εγκαλέσαµε γιατί δεν έχετε εκδώσει την κοινή υπουργική

απόφαση, η οποία είναι απαραίτητη, για να προχωρήσει το ζή-
τηµα των παραλιών. Το συνοµολογήσατε ότι δεν την έχετε εκδώ-
σει. Τώρα γιατί παραπονείστε για την κριτική αυτή; 

Σας εγκαλέσαµε, γιατί έχετε ανοίξει µία συζήτηση για την κυ-
βερνησιµότητα των δήµων. Ήρθατε πάλι έτσι, σκαιώς, να µας
επιπλήξετε, γιατί διαφωνούµε µε µία απλή αναλογική. Εντάξει,
τους ξέρετε τους λόγους της διαφωνίας µας, όχι γιατί απηχούµε
το µαύρο, σκοτεινό, συντηρητικό παρελθόν, ξέρω γω, και όλα
αυτά τα ωραία γλαφυρά, αλλά γιατί στην πραγµατικότητα αυτό
το εκλογικό σύστηµα, το οποίο περιγράφεται ως απλή και άδολη,
δεν διασφαλίζει την κυβερνησιµότητα στους δήµους.

Λέτε τώρα «θα οικοδοµηθούν συναινέσεις». Το «θα οικοδοµη-
θούν συναινέσεις» είναι στην καλή προαίρεση του καθενός. Οι
δε διακρίσεις οι οποίες δηµιουργούν βαθιές διαιρέσεις, όπως ξέ-

ρετε, δεν είναι πάντα ιδεολογικές. Υπάρχουν σκληρότατες δια-
φωνίες και διαιρέσεις για λόγους πολύ χαµηλότερους από τους
ιδεολογικούς, προσωπικές φιλοδοξίες ή οτιδήποτε άλλο που δεν
επιτρέπουν τις συνθέσεις. Την κυβερνησιµότητα πώς θα την εξα-
σφαλίσετε; 

Τρίτον, σας εγκαλέσαµε για το θέµα των παρακρατηθέντων.
Τι συνοµολογήσατε; Ότι ναι, δεν τα δίνω και δεν θα τα δώσω. Λέ-
γοντας τι; Ότι, ξέρετε, υπήρξαν περικοπές. Μα, βεβαίως, αλλά
και όταν δόθηκαν και εδίδοντο, αυτές οι περικοπές υπήρχαν. Και
εδίδοντο µέχρι τώρα, µετά την περίοδο των περικοπών. Εποµέ-
νως το µεγάλο ερώτηµα είναι γιατί αυτά που εδίδοντο…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): … (δεν ακούστηκε)

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ακούστε, γιατί κάνατε ένα άλµα. Μας
πήγατε στο 2009 και λέτε, ξέρετε, αυτά έχουν διαµορφωθεί ως
οφειλές του 2009. Πράγµατι, αλήθεια είναι αυτό. Μόνο που εν
συνεχεία οι κυβερνήσεις ρύθµισαν αυτές τις οφειλές. Είπατε σε
οκτώ δόσεις. Ναι, αλλά τότε οι κυβερνήσεις οι δικές µας, που τις
εγκαλείτε σήµερα…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Τις ρυθµίσατε το 2011, το 2012, το 2013;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Επαναλαµβάνω, µα, αφού πληρώ-
νονταν τα προηγούµενα. Όποιος γνωρίζει στοιχειωδώς πώς γί-
νεται η αποπληρωµή ξέρει ότι πρώτα πληρώνεις τα παλιά, µετά
ρυθµίζεις τα καινούργια. Στα χεράκια σας ήρθαν τα καινούργια
και σταµατήσατε να πληρώνετε, αυτά τα οποία έπρεπε να πλη-
ρώσετε. 

Το ερώτηµα είναι γιατί. Διότι, προσέξτε, αυτά ήταν γραµµένα
στον προϋπολογισµό, στους προϋπολογισµούς. Εποµένως, ό-
πως βρίσκονταν για να δοθούν, θα µπορούσαν να συνεχίσουν να
βρίσκονται για να δίδονται. Είναι πολιτική σας επιλογή το ότι δεν
τα δίνετε. Να είµαστε συνεννοηµένοι και ξεκάθαροι σε αυτό.

Πάω στο επόµενο. Σας θέσαµε, ακούστε, το ζήτηµα των συµ-
βασιούχων. Δεν θα ξανακάνω τη συζήτηση αυτή ούτε θα την ανα-
κεφαλαιώσω, γιατί για εµένα είναι ξεκάθαρο. 

Ερωτήσαµε: Θα αποφασίζει ο δήµαρχος για τη συνταγµατικό-
τητα; Όχι. Το δικαστήριο να αποφασίζει; Ε, ναι. Τα κλιµάκια του
Ελεγκτικού Συνεδρίου να αποφασίζουν; Ναι. 

Ερώτηση τώρα: Με δεδοµένο το ζήτηµα που έχει δηµιουργη-
θεί, εσείς τώρα λέτε ότι είναι σωστό να δίδεται εντολή, να κατα-
διώκονται και να ελέγχονται πειθαρχικά οι δήµαρχοι, γιατί έχουν
την άποψη, πρώτον, ότι τους είναι αχρείαστοι οι συγκεκριµένοι
εργαζόµενοι, δεύτερον, ότι τους επιβαρύνουν στους δήµους οι-
κονοµικά και δεν µπορούν να αντεπεξέλθουν και, τρίτον, ότι σε
κάθε περίπτωση –να το πω µε τον πιο διπλωµατικό τρόπο που
µπορώ να το πω;- υπάρχει νοµική εκκρεµότητα στο ζήτηµα. Εσείς
αυτόν τον δήµαρχο θα τον στείλετε να ελεγχθεί πειθαρχικά; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Γιατί αυτό το προεξάρχον µέλος µας, το οποίο είναι και «τα-
λιµπάν» της παρατάξεώς µας, που ο συγκεκριµένος δεν είναι –
µιλάω για τον Δήµαρχο Κασσάνδρας-, ξέρετε τι λέει; Λέει κάτι
πολύ βασικό: «Θα έρθει ο Σκουρλέτης να µου πει ποιους χρειά-
ζοµαι και ποιους όχι;». Για απαντήστε λίγο σε αυτό. Γιατί εδώ εί-
µαστε στον αυτοδιοικητικό πυρήνα. Εσείς µε νόµο θα αποφα-
σίζετε ποιοι είναι οι εργαζόµενοι που χρειάζονται στην αυτοδιοί-
κηση και θα έρχεστε να τους λέτε και πώς θα δεσµεύουν και τους
πόρους τους; Εδώ είµαστε στον πυρήνα.

Δεν σας άκουσα να επαναλάβετε τη δήλωση εδώ περί των
τριάντα χιλιάδων µονιµοποιήσεων. Το είχατε πει κάποια στιγµή
και µετά, τώρα, εδώ, δεν το είπατε, το αφήσατε λίγο πιο ανοικτό.
Θα µας το διευκρινίσετε;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Θα το διευκρινίσω. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Θα µας το διευκρινίσετε.
Αλλά, εδώ να ξεκαθαρίσουµε εµείς τα πράγµατα. Με συγχω-

ρείτε. Εδώ υπάρχουν κατηγορίες που πράγµατι µπορεί κανείς να
εξετάσει ότι καλύπτουν µόνιµες, πάγιες και διαρκείς ανάγκες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Με την άδειά σας, δεν µπορώ να παραβιάζω την άδειά σας.
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ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Επιτέλους, βλέπω να µιλάτε τη γλώσσα της λογικής µε το
τελευταίο. Συνεχίστε. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Για την άδεια;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Και όχι µόνο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Περιµένετε. Όµως, εσείς έχετε τσου-

βαλιάσει όλες τις κατηγορίες στη συγκεκριµένη. Δεν είναι έτσι.
Εδώ, λοιπόν, πρέπει κανείς, άµα θέλει να την κάνει σοβαρά αυτή
τη συζήτηση, να κάτσει να το δει αναλυτικά και ανά κατηγορία.

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Έχετε ανεξέλεγκτο. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Περιµένετε τώρα.
Αποκαλύψατε, όµως, και κάτι άλλο το οποίο θεωρώ εξαιρετικά

σηµαντικό. Μιλήσατε απολύτως απαξιωτικά. Ειλικρινά σας το
λέω, δικαίωµά σας να εκφράζεστε όπως θέλετε, χαρακτηρίζετε
την Κυβέρνηση, αλλά µιλήσατε εντελώς απαξιωτικά για την
ΚΕΔΕ. Τι τους λέτε, τελικά; Ότι είναι σε συνεννόηση µαζί µας και
έρχονται και θέτουν τα θέµατα που θέτουν, διότι θέλουν να σας
κάνουν αντιπολίτευση. 

Να κάνω µια απλή ερώτηση; Δυο λεπτά. Η ΕΝΠΕ δεν είναι δική
µας; Γιατί στην ΕΝΠΕ δώσαµε άλλη γραµµή; Άλλη γραµµή στην
ΕΝΠΕ και άλλη γραµµή στην ΚΕΔΕ; Δικοί µας δεν είναι και οι από
εκεί, δικοί µας δεν είναι και οι από εδώ;

Για να πάµε τώρα και στο έγκληµα καθοσιώσεως του Πατούλη.
Αυτά τα ζητήµατα που σας έθεσα, δηλαδή το ζήτηµα των παρα-
λιών, το ζήτηµα των συµβασιούχων, το ζήτηµα της απλής ανα-
λογικής και της κυβερνησιµότητας, το ζήτηµα των αυτοδιοικη-
τικών που πρέπει να παρέχουν αµισθί υπηρεσίες, το ζήτηµα της
γραφειοκρατίας, της µεγάλης, υψηλής γραφειοκρατίας, που η
µείωσή της δεν σηµαίνει έλλειψη ελέγχου, για το θέµα των συµ-
βάσεων, αυτά τα ζητήµατα δεν σας θέτει και η ΚΕΔΕ; Δηλαδή,
άµα σας τα θέτει ο Πατούλης, τα θέτει γιατί είναι κοµµατικός εγ-
κάθετος και δεν είναι ζητήµατα αυτά που πρέπει να συζητηθούν;

Επί της ουσίας, εσείς ως Κυβέρνηση, δεν οφείλετε απαντήσεις
και διάλογο; Όταν σας τίθενται αυτά τα ζητήµατα, η απάντησή
σας ποια θα είναι; «Εσύ είσαι νεοδηµοκράτης, δεν σου µιλάω.»;
Το λέω γιατί αποδώσατε αυτό το κίνητρο στον Πατούλη. Είπατε
ότι αυτά τα κάνει γιατί είναι σε συνεννόηση µαζί µας. Εγώ λέω:
Έκανε κάτι περισσότερο ο Πατούλης από το να σας θέσει αυτά
τα ζητήµατα και να ζητάει τον διάλογο µαζί σας; Ποιο είναι το πε-
ρισσότερο, λοιπόν; Τα ίδια δεν είναι; Αυτά δεν είναι τα ερωτή-
µατα; Άρα, λοιπόν, αυτά δεν είναι θεµιτά ερωτήµατα, που πρέπει
η Κυβέρνηση να απαντήσει ως έχουσα την ευθύνη της ρυθµί-
σεως των σχέσεων µε την τοπική αυτοδιοίκηση;

Εδώ, λοιπόν, πάµε στο επίκαιρο. Αυτά είναι τα ζητήµατα στα
οποία καλείστε να απαντήσετε. Σε αυτά δεν απαντάτε και επιδει-
κνύετε έναν αυταρχισµό, ο οποίος και δεν ταιριάζει. 

Καλά τώρα, τι λέω κιόλας για την Αριστερά: «αυταρχισµός».
Δηλαδή, θα µπορούσα να βάλω µια εξίσωση εδώ: Αριστερά ίσον
αυταρχισµός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Για αυ-
τό µην τη βάλετε, γιατί περνάει και ο χρόνος.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όµως, εν πάση περιπτώσει…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Έλεος!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: …για να φύγω απ’ αυτό…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Καλύτερα. Τάχιστα.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: …µένω, λοιπόν, στο ότι έχετε µία

υποχρέωση διαλόγου και επιλύσεως των προβληµάτων. Δεν το
κάνετε. Αντιθέτως, έχετε βάλει στο στόχαστρο την τοπική αυτο-
διοίκηση. Όσο, δε, για το τι συµβαίνει στις περιφέρειες, αυτό θα
το συζητήσουµε σε επόµενη επερώτηση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο κ. Γε-

ωργαντάς έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κύριε Βορίδη, στην απορία σας για

ποιον λόγο ο Υπουργός αντιµετωπίζει µε αυτόν τον τρόπο τους
δηµάρχους, η απάντηση είναι µια: Κατά τον Υπουργό, τουλάχι-
στον µε αυτά που εγώ αντιλαµβάνοµαι, οι δήµαρχοι είναι υπάλ-
ληλοι του Υπουργού Εσωτερικών. Τους λέµε -στις υπηρεσίες

ανταποδοτικότητας- πόσους υπαλλήλους να πάρουν, για πόσον
καιρό να τους πάρουν, πώς να τους πληρώσουν οι ίδιοι. Όταν
δεν συµµορφώνονται µε αυτό που τους λέµε, τους στέλνουµε
επιστολή από την αποκεντρωµένη διοίκηση για να περάσουν από
πειθαρχικό έλεγχο και ταυτόχρονα, αφήνουµε υπονοούµενα για
το τι θα πει η ολοµέλεια του Ελεγκτικού Συνεδρίου σε αντίθεση,
προφανώς, µε αυτό που ήδη είπαν τα κλιµάκια, σε σχέση µε την
αντισυνταγµατικότητα των διατάξεων και µε το µη νόµιµο της δα-
πάνης.

Τα πράγµατα είναι πάρα πολύ απλά. Εγώ, πραγµατικά, θα
ήθελα να δω έναν κρατικό λειτουργό µιας αποκεντρωµένης διοί-
κησης που να επιβάλει πειθαρχική ποινή σε έναν δήµαρχο, γιατί
δεν εφαρµόζει το Σύνταγµα σε διάταξή του που δεν χρειάζεται
καµµία ερµηνεία. Τα άρθρα 103 και 102 του Συντάγµατος είναι
για πρωτοετή φοιτητή της Νοµικής απόλυτα ξεκάθαρο. Καµµία
ερµηνεία δεν χρειάζεται. Θα ήθελα πραγµατικά να το δω, αν µπο-
ρεί να αιτιολογήσει κάποιος κρατικός λειτουργός πειθαρχικό
έλεγχο σε βάρος αιρετών οι οποίοι εφαρµόζουν το Σύνταγµα.

Και βέβαια, να θυµίσω ότι όταν ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν στην Αντιπολί-
τευση και υπήρξε µια οδηγία προς δηµάρχους, για να παραδώ-
σουν τους φακέλους των υπαλλήλων για να γίνει το αυτονόητο
-ο έλεγχος της γνησιότητας των πτυχίων και των δικαιολογητικών
του φακέλου-, εκεί βγήκε ο ΣΥΡΙΖΑ και κάλυψε κάποιους δηµάρ-
χους και τους είπε «µην στέλνετε τους φακέλους, δεν είναι νό-
µιµο αυτό για να συµβεί, µην συνεργάζεστε µε το Υπουργείο για
να γίνει ο έλεγχος». Ποιος έλεγχος; Ο έλεγχος της γνησιότητας
των εγγράφων. 

Και µπορούµε να συγκρίνουµε αυτές τις δύο περιπτώσεις, βε-
βαίως, για να δούµε τη διαφορά νοοτροπίας του καθενός, τη
σκοπιµότητα του καθενός και, βεβαίως, για να αξιολογηθεί, τε-
λικά, µε ποιον τρόπο βλέπουν όλοι την αυτοδιοίκηση.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)

Υπάρχουν πράγµατι κατηγορίες συµβασιούχων, µε την έννοια
ότι προσφέρουν υπηρεσίες χωρίς µόνιµη σχέση µε το δηµόσιο,
όπως είναι οι αναπληρωτές εκπαιδευτικοί, όπως είναι οι επικου-
ρικοί ιατροί, στις οποίες εµείς θα θέλαµε βεβαίως, να προκηρυχ-
θούν µόνιµες θέσεις. Όχι να γίνει αυτόµατη µετατροπή των
συµβάσεων ορισµένου χρόνου σε αορίστου, όπως όχι µόνο υπο-
νοήσατε, αλλά είχατε πει ξεκάθαρα νωρίτερα. Εµείς συµφω-
νούµε να αποφασίσει το δηµόσιο τι πραγµατικά είναι ανάγκη, να
το ιεραρχήσει και τις προκηρύξει. Να µην κάνει καµµία αυτόµατη
µετατροπή, η οποία ούτως ή άλλως απαγορεύεται. Να τις προ-
κηρύξει για να µπορούν να συµµετάσχουν όλοι και αυτοί που ήδη
εργάζονται και αυτοί που δεν εργάζονται, αλλά έχουν πολλά προ-
σόντα και αυτή τη στιγµή είναι εκτός των συµβάσεων ορισµένου
χρόνου.

Σε εκπαιδευτικούς και γιατρούς, λοιπόν, είµαστε απολύτως
σύµφωνοι να δηµιουργηθούν µόνιµες θέσεις. Απλά τις εξαγγέλ-
λετε συνεχώς, δεν τις έχετε πράξει ποτέ. 

Σε όλες τις άλλες υπηρεσίες ανταποδοτικού χαρακτήρα, αφή-
στε τους δηµάρχους να κάνουν αυτό που και το Σύνταγµα τούς
επιτάσσει να κάνουν και ξέρουν πολύ καλά να το κάνουν και στο
κάτω-κάτω το πληρώνουν οι δηµότες τους. Είναι ανταποδοτική
υπηρεσία και από τους δηµότες τους θα κριθούν µετά από δύο
χρόνια.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, πόσο χρόνο θέλετε; Δέκα λεπτά;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Και λιγότερο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ. Έχετε τον

λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Νοµίζω ότι η συζήτηση µάς έδωσε την ευκαιρία και ανέ-
δειξε σε όλες τις διαστάσεις, τις τεράστιες ευθύνες των προη-
γούµενων κυβερνήσεων, σε σχέση µε τους πόρους της αυτοδι-
οίκησης. Δεν υπήρξε καµµία σαφής απάντηση για το 60% και πα-
ραπάνω των πόρων που στερήσατε ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµοκρατία
από την αυτοδιοίκηση. Και έρχεστε τώρα, πραγµατικά µε µια εν-
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τελώς «δικολαβίστικη» να την πω, «αλχηµεία» να την πω, προσπά-
θεια να µας πείτε «εµείς µεν είχαµε κάνει τις δόσεις, αλλά για τα
χρόνια που κόψαµε δεν είχαµε κάνει τη ρύθµιση, για να βρείτε
εσείς να συνεχίσετε τη δόση και άρα έχετε ευθύνες», και άλλα
λόγια να αγαπιόµαστε. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Εύκολο αυτό.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Αυτό, δηλαδή, είναι πρωτάκουστο. Πρωτάκουστο. Τι λέτε,
εν πάση περιπτώσει, τώρα; Τι προτείνετε σε σχέση µε τους πό-
ρους; Δεν µας το είπατε καθαρά.

Είδα κάτι το οποίο µου άρεσε. Όταν µιλήσατε για τους συµ-
βασιούχους, για πρώτη φορά είδα µια µικρή µετακίνηση. Βε-
βαίως, ο τελευταίος συνάδελφός σας ήταν σε άλλη γραµµή. Σας
διόρθωσε. Τελικά υπάρχει θέµα γι’ αυτούς που επί δέκα, έντεκα,
δώδεκα, δεκατρία, δεκατέσσερα, δεκαπέντε χρόνια καλύπτουν
µέσα από συνεχώς ανανεούµενες συµβάσεις, διαρκείς και πάγιες
ανάγκες; Εσείς είπατε «ναι, το βλέπουµε». Ο συνάδελφος σας
πριν από λίγο, είπε άλλα πράγµατα. Αλλά εγώ, έστω κι έτσι, το
εκλαµβάνω σαν µια πρώτη διάθεση συζήτησης σε ένα υπαρκτό
θέµα. 

Το «τριάντα χιλιάδες» δεν το έχετε ακούσει από µένα. Διαβά-
ζετε τους τίτλους των δηµοσιευµάτων. Είναι άλλο να µιλάµε από
µια δεξαµενή και άλλο να σας καλώ -και αυτό πρέπει να κάνουµε
κάποια στιγµή-, να δούµε τα κριτήρια αυτών των περιπτώσεων,
που πριν από λίγο εσείς ο ίδιος είπατε. Και να δούµε, µέσω του
ΑΣΕΠ, µε ποιον τρόπο θα προσπαθήσουµε να δώσουµε µια βιώ-
σιµη και µόνιµη λύση. Συµφωνούµε σε αυτό; Αν συµφωνούµε σε
αυτό, σηµαίνει ότι βρισκόµαστε σε καλό δρόµο. Αν δεν συµφω-
νούµε, διαφωνούµε.

Κανείς δεν επέβαλε στον άλφα ή στον βήτα δήµαρχο αν θα
πάρει δέκα, είκοσι ή τριάντα ανθρώπους στην καθαριότητα. Όλα
τα αιτήµατα γίνονται µε ευθύνη των δήµων, για τα οκτάµηνα.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Οι παρατάσεις;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Θα σας πω και για τις παρατάσεις.
Επειδή, όµως, µιλάµε για τον πυρήνα της διοικητικής αυτοτέ-

λειας, εσείς τον παραβήκατε ως Κυβέρνηση. Τη Δηµοτική Αστυ-
νοµία δεν την καταργήσαµε εµείς. Πηγαίνετε, λοιπόν, και πιάστε
όλους τους δηµάρχους που έχουν υποστηριχθεί µε τον έναν ή
µε τον άλλον τρόπο από τη Νέα Δηµοκρατία. Εγώ προχθές ή-
µουν µε έναν από το Ιόνιο.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Πώς τον λένε;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Δεν θα σας το πω!
(Γέλωτες στην Αίθουσα)

Δεν θα σας το πω! Είναι εύκολο να δείτε. Αν δείτε τη σύνδεση
θα το καταλάβετε.

Ρωτήστε τους: «Θεωρείτε ότι έγινε µια ζηµιά άνευ προηγου-
µένου στα ζητήµατα της πόλης, στα ζητήµατα της επιτήρησης
της κυκλοφορίας, απ’ αυτή τη διάλυση που κάνατε;». Διότι εµείς
µεν αποκαταστήσαµε αυτούς τους ανθρώπους ως προς τη θέση
εργασίας, αλλά διαλύθηκε η υπηρεσία και τώρα µας ζητούν νέες
προσλήψεις και µάλιστα κάποιοι λένε να τις συγκροτήσουµε σε
µια νέα ανταποδοτική βάση. 

Ήταν τεράστια η ζηµιά που κάνατε. Ρωτήστε έναν που δεν
είναι δικός σας, τον δήµαρχο της Θεσσαλονίκης, για να µην ανα-
φέρω τον δικό σας και µπλέξει ο άνθρωπος. 

Από κει και έπειτα, υπάρχει υποστελέχωση και σας ανέφερα
ένα πρόβληµα -το οποίο εµείς πρέπει να διαχειριστούµε αυτή τη
στιγµή- για χίλιους πεντακόσιους ανθρώπους που έχουν περάσει
από τον τελευταίο διαγωνισµό για την αυτοδιοίκηση του ΑΣΕΠ,
οι οποίοι κατευθύνονται σε πολύ συγκεκριµένους δήµους και βέ-
βαια µετά από τόσα χρόνια οι άνθρωποι δεν προσέρχονται καν.
Μέσα σε αυτές τις δύσκολες συνθήκες της υποστελέχωσης
έχετε ακούσει για την προσπάθεια που έχουµε κάνει µαζί µε την
ΜΟΔ, την Κτηµατική Υπηρεσία, τους µηχανικούς και την ΕΕΤΑΑ
σε µια προσπάθεια να στηρίξουµε τη δυνατότητα να κατατίθενται
µελέτες για να µπορούν οι δήµοι να παίρνουν προγράµµατα από
το ΕΣΠΑ; Έχει γίνει αυτό. Γνωρίζετε για την έκτακτη ενίσχυση
που υπήρξε στους νησιωτικούς και ορεινούς δήµους µε την ο-
ποία η φίλη σας η ΚΕΔΕ διαφώνησε; 

Έφτασε δε και σ’ ένα άλλο σηµείο η σηµερινή πλειοψηφία της
ΚΕΔΕ. Για έναν νόµο στον οποίο επί της αρχής είχατε συµφωνή-
σει εσείς, όχι όµως µε τον τρόπο που πήγε, τη µόνιµη χρηµατο-
δότηση του πάρκου Τρίτση –το ξέρετε το πάρκο Τρίτση, φα-
ντάζοµαι, είναι στα δυτικά της Αθήνας, εκεί που ο Αρχηγός σας
έπαιζε µικρός, όταν ήταν µε τα παντελονάκια- εκεί, λοιπόν, πήγε
και προσέφυγε εναντίον αυτής της νοµοθετικής ρύθµισης στο
Συµβούλιο της Επικρατείας.

Προσέξτε, λοιπόν: H KEΔΕ, οι άνθρωποι της αυτοδιοίκησης,
σε µία µόνιµη λύση για ένα µεγάλο πάρκο υπερτοπικής αξίας,
προσέφυγε εναντίον.

Σας λέω εγώ τώρα: Πώς το χαρακτηρίζετε εσείς; Θα µου το
πείτε την άλλη φορά που θα συναντηθούµε, γιατί δεν ξέρω αν
έχετε δικαίωµα τώρα να ξαναµιλήσετε. 

Στις δεδοµένες δύσκολες συνθήκες πάλι έχετε ακούσει για
πρώτη φορά ότι υπήρξε ένας εθνικός σχεδιασµός για τη διαχεί-
ριση των απορριµµάτων και έχουν εγκριθεί και οι περιφερειακοί,
υιοθετώντας µια εντελώς διαφορετική λογική, εισάγοντας την
ανακύκλωση στην πηγή και τη µείωση του τελικού υπολείµµατος;
Σε αυτά δεν αναφερθήκατε καθόλου. Αυτά δεν αφορούν την αυ-
τοδιοίκηση;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Έχουµε και άλλη επερώτηση. Να
µας πείτε πότε θα τη συζητήσουµε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Βεβαίως.

Επειδή όλοι οι δήµαρχοι δεν είναι ίδιοι και υπάρχουν άνθρωποι
οι οποίοι είναι νοικοκύρηδες ανεξαρτήτως από ποιον χώρο υπο-
στηρίχθηκαν ή σε τι πιστεύουν, έχουν υπάρξει αξιόλογες προ-
σπάθειες µέσα από τις οποίες έχουν κατορθώσει τα τελευταία
χρόνια και έχουν βελτιώσει την εισπραξιµότητα των δικών τους
πια ιδίων πόρων και γι’ αυτό έχει υπάρξει µία διαφορετική πια
αναλογία ανάµεσα στους ΚΑΠ και στους ιδίους πόρους. Είναι
ένα ενθαρρυντικό σηµάδι εκ µέρους των δήµων, το οποίο θα πρέ-
πει µέσα από τις αλλαγές να ενισχύσουµε. 

Από την παλιά υπερβολή της πλήρους ασυδοσίας και των ανα-
πτυξιακών και δηµοτικών επιχειρήσεων που ήταν «οχήµατα» για
να διεκπεραιώνονται πελατειακές πολιτικές, πέσαµε σε µια άλλη
υπερβολή: Έχουµε απαγορεύσει το οτιδήποτε. 

Εµείς, όµως, θεωρούµε ότι πρέπει στην αλλαγή που γίνεται να
ξαναθυµηθούµε τη δυνατότητα σε ορισµένες περιπτώσεις να
συγκροτούνται επιχειρήσεις ειδικού σκοπού. Μία απ’ αυτές τις
δυνατότητες έρχεται τώρα στο νέο νοµοσχέδιο για τους ενερ-
γειακούς συνεταιρισµούς που φέρνει το Υπουργείο Ενέργειας
και Περιβάλλοντος, µε τις οποίες θα δίνεται η δυνατότητα στους
δήµους να συµπράττουν σε ενεργειακούς τοπικούς συνεταιρι-
σµούς. Πρέπει να σκεφτούµε και άλλες τέτοιες ιδέες, αν θέλουµε
να πάµε σε µια λογική πια ενός ιδιαίτερου ρόλου που µπορεί να
παίζουν για τα τοπικά πράγµατα και στο οικονοµικό πεδίο οι
δήµοι και ο πρώτος και δεύτερος βαθµός αυτοδιοίκησης. 

Μας εγκαλείτε για το πώς χειριζόµαστε τα θέµατα του διαλό-
γου γύρω από τη µεταρρύθµιση. Έχετε υπ’ όψιν σας πώς έγιναν
οι προηγούµενες µεταρρυθµίσεις; Δεν έγιναν ερήµην πρώτα απ’
όλα των αιρετών; Δεν έγιναν µέσα σε κλειστά δωµάτια; Το γεγο-
νός ότι εµείς έχουµε προαναγγείλει, µιλάµε επί τίτλων, µιλάµε
σκόρπια, µιλάµε για το περιεχόµενο, θέλουµε να οξύνουµε αυτή
τη συζήτηση, την αντιπαράθεση, τον διάλογο, είναι κακό; 

Για ποιον λόγο, λοιπόν, µας εγκαλείτε αυτή τη στιγµή; Επειδή
για πρώτη φορά δείξαµε τι σηµαίνει µια ανοικτή δηµοκρατική δια-
δικασία; Επειδή θέλουµε να υιοθετήσετε και εσείς µια δηµοκρα-
τική κουλτούρα διαλόγου γύρω από τα θέµατα των θεσµικών
αλλαγών; 

Και σας λέµε, λοιπόν, ότι δεν σκοπεύουµε να αιφνιδιάσουµε
κανέναν. Έχουµε πει ότι, εάν είµαστε σε θέση, τον Ιούνιο - Ιούλιο
θα φέρουµε πιο συγκεκριµένο πλαίσιο. Τώρα αυτή τη στιγµή θέ-
λουµε να κεντρίσουµε αυτή τη συζήτηση. Βάζουµε τα ερεθί-
σµατα. 

Εγώ θέλω να αναφερθώ µε θετικό τρόπο και στην τοποθέτηση
του κ. Αµυρά, που είπε κάποια πράγµατα ενδιαφέροντα, και στη
τοποθέτηση του κ. Γρηγοράκου. Εσείς είχατε το δικό σας αντι-
πολιτευτικό µοτίβο. 

Αλλά το πιο αστείο από όλα είναι να µιλάτε για αυταρχισµό.
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Διότι, η έννοια της δηµοκρατίας, ξέρετε, έχει µια αυταξία. Εγώ
διαφωνώ µε αυτούς που λένε η «αστική δηµοκρατία». Είναι µια
κατάκτηση των λαών, των αγώνων τους, των κινηµάτων. Ειλικρινά
µπορεί να γίνει πραγµατικότητα, να πάρει µεγαλύτερες διαστά-
σεις, όταν δίνει τη δυνατότητα για συµµετοχή στον κόσµο και ιδι-
αίτερα στο επίπεδο των τοπικών κοινωνιών. Αυτά όλα για τη δικιά
σας συγκεντρωτική αντίληψη για το κράτος προφανώς είναι
ξένα. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Λαϊκές συνελεύσεις στις γειτονιές,
λοιπόν.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ναι. Οι λαϊκές συνελεύσεις στις γειτονιές δεν είναι κακό
πράγµα. Και ο συµµετοχικός προϋπολογισµός δεν είναι κακό
πράγµα. Γιατί σας τροµάζει; Γιατί σας τροµάζουν αυτές οι σκέ-
ψεις, αυτές οι προτάσεις;

Εν πάση περιπτώσει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι
ο διάλογος ούτως ή άλλως είναι ανοικτός. Εγώ δεν αρνήθηκα
ποτέ να συναντηθώ µε την ΚΕΔΕ και ούτε έχω πάψει να επικοι-
νωνώ µαζί της. Αρνήθηκα, όµως, να κάνω µια συγκεκριµένη συ-
ζήτηση κάτω από τις συγκεκριµένες συνθήκες που είχε περισ-
σότερα χαρακτηριστικά µιας παράστασης για την οποία αναφέρ-
θηκα πριν και δεν έχω καµµία διάθεση να τη σχολιάσω ξανά. 

Νοµίζω ότι µε αυτά και µε τα άλλα η συζήτηση θα συνεχιστεί.
Και θα συνεχιστεί είτε θέλουν να συµµετάσχουν κάποιοι είτε δεν
θέλουν. Και ξέρετε γιατί; Γιατί δεν είναι κάποιος τυφλός βολον-
ταρισµός. Είναι µια συζήτηση που πατάει σε πραγµατικές ανάγ-
κες. Υπάρχει η απαιτούµενη αυτή τη στιγµή ύλη, υπάρχει η εµπει-
ρία, υπάρχουν πράγµατα που έχουν ωριµάσει τα οποία πρέπει
να τα επιχειρήσουµε. 

Σας ευχαριστώ.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Τζαβάρα, έχετε

τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Υπουργέ, διαπιστώσω ότι

έχετε την τάση να είστε µονίµως αλλού. Δεν είστε συστηµατικά
εκεί που είναι το αντικείµενο της συζήτησης. Ενδεχοµένως να
ακολουθείτε αυτή την όµορφη φράση του Λακάν που λέει ότι
«δεν είµαι εκεί όπου είναι το παιχνίδι της σκέψης µου».

Στη δηµοκρατία και ειδικά εδώ σε αυτή την Αίθουσα είστε υπο-
χρεωµένος να δίνετε απαντήσεις στα ζητήµατα για τα οποία δέ-
χεστε ερωτήσεις. Είναι πολύ όµορφο και πολύ εύκολο να πη-
γαίνετε τον λόγο όπου σας ευχαριστεί. Όµως, µε αυτόν τον
τρόπο δεν βοηθάτε τον κοινοβουλευτικό έλεγχο. 

Έχετε υποχρέωση, είναι θεσµική σας υποχρέωση να απαντάτε
στις ερωτήσεις και στις επερωτήσεις. Γιατί το δικαίωµα αυτό δεν
ανήκει στην Κυβέρνηση. Ανήκει στην Αντιπολίτευση. Και κάθε
φορά που εδώ, σε αυτή την Αίθουσα γίνεται διαδικασία κοινο-
βουλευτικού ελέγχου αυτό που δοκιµάζεται είναι η ευαισθησία
σας στις δηµοκρατικές κοινοβουλευτικές διαδικασίες. Για αυτό
είστε µονίµως αλλού, γιατί για αυτές τις δηµοκρατικές κατακτή-
σεις αισθάνεστε εντελώς αδιάφοροι.

Για αυτό, λοιπόν, είναι πολύ ενδιαφέρον να ακούµε από το στό-
µα σας να ονειροπολείτε σχεδιάζοντας τι θα κάνετε αύριο, µετά
από δύο µήνες, µετά από πέντε µήνες. 

Αλλά σήµερα περιµέναµε απάντηση στα συγκεκριµένα ζητή-
µατα, για τα οποία επερωτάσθε και δεν ερωτάσθε. Υπάρχει δηλα-
δή µια εξιδιασµένη ένταση αρνητικής τοποθέτησης της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης µέσω αυτής της διαδικασίας στην Κυ-
βέρνηση. 

Γι’ αυτό από σας, λοιπόν, ζητούµε, πρώτον, να διαχωρίσετε
αυτό που ενδεχοµένως µπορεί να µην θέλετε να το κάνετε, αλλά
είστε υποχρεωµένος. Και ποιο είναι αυτό; Μας είπατε και µας ρω-
τάτε ως Νέα Δηµοκρατία, γιατί καθυστερήσαµε, αν καθυστερή-
σαµε, χρήµατα, πόρους στην τοπική αυτοδιοίκηση τότε που ήµα-
σταν Κυβέρνηση. Είναι ένα ωραίο και ενδιαφέρον θέµα αυτό,
αλλά δεν είναι το θέµα επί του οποίου γίνεται σήµερα συζήτηση.
Και αποφεύγοντας να απαντήσετε στα θέµατα τα οποία πράγµατι
αποτελούν το αντικείµενο του διαλόγου που γίνεται σε αυτή τη

διαδικασία του κοινοβουλευτικού ελέγχου, δείχνετε ότι δεν είστε
πραγµατικά πεπεισµένος για την αξία, τη σπουδαιότητα και την
αποτελεσµατικότητα των κοινοβουλευτικών δηµοκρατικών θε-
σµών. 

Θα θυµίσω ακόµα µια πολύ όµορφη έκφραση που είχε πει κά-
ποτε στους Γάλλους όταν ήταν έγκλειστος, ο Μαρκήσιος ντε
Σαντ: «Χρειάζεται ακόµα µια προσπάθεια για να γίνετε δηµοκρά-
τες εσείς της ριζοσπαστικής Αριστεράς». Και µην µας αντιµετω-
πίζετε µε επηρµένη την οφρύν. Υπάρχουν θέµατα για τα οποία
δεν έχετε πείσει κανέναν ότι εγκολπώνεστε βασικές αξίες της δη-
µοκρατίας και αυτό καθηµερινά το αποδεικνύετε εδώ στη Βουλή,
όταν δεν έρχεστε να απαντήσετε σε ερωτήσεις, όταν δεν έρχε-
στε εσείς οι Υπουργοί να απαντήσετε σε οποιουδήποτε τέτοιου
είδους µορφές κοινοβουλευτικού ελέγχου. 

Τι προσφορά κάνετε; Στις συνελεύσεις στις λαϊκές της γειτο-
νιάς; Πολύ ενδιαφέρουσα η περίπτωση. Κι εγώ µαζί σας είµαι.
Είναι πολύ όµορφο σε µια γειτονιά να συνέρχονται οι κάτοικοι
και να µιλάνε και να συζητούνε για τα προβλήµατά τους. Εδώ, ό-
µως, είναι που ασκείται µε τρόπο πραγµατικό, αληθινό και συµ-
βολικό η λαϊκή κυριαρχία. Και αυτήν ακριβώς είστε υποχρεωµέ-
νος και να υπηρετείτε και να τη σέβεστε. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο επί
προσωπικού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Επί προσωπικού;
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Δώστε µου µερικά δευτερόλεπτα να

σας εξηγήσω το προσωπικό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Να σας δώσω τον λό-

γο, αλλά νοµίζω ότι δεν υπήρξε προσωπικό.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Υπήρξε. Κατά τη διάρκεια της οµιλίας

µου µε κατηγόρησαν ότι λέω ανακρίβειες και ψέµατα. Οφείλω να
το διευκρινίσω λίγο αυτό, διότι δεν είχα το σχέδιο νόµου εκείνη
τη στιγµή…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε, κύριε συνά-
δελφε, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αναφερθήκατε κύριε Υπουργέ -γιατί εγώ αναφέρθηκα στον

ν.4368 περί της σύστασης επιτροπής- και είπατε ότι είναι αµισθί
όλοι οι υπάλληλοι. Θα διαβάσω το άρθρο. Στο πλαίσιο της επι-
τροπής, πέρα από την αρχική, η οποία είναι είκοσι επτά άτοµα
και αυτό το καταλαβαίνουµε ότι είναι έµµισθοι, οι υπόλοιποι λέτε
εσείς ότι εργάζονται αµισθί και παρακαλώ να µας φέρετε το σχε-
τικό έγγραφο, το οποίο λέει ότι εργάζονται αµισθί. Διότι στην πα-
ράγραφο 6 λέει: «Στο πλαίσιο της επιτροπής και µε απόφαση του
Υπουργείου Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης µπο-
ρεί να συγκροτούνται έως και τέσσερις οµάδες. Σε κάθε οµάδα
εργασίας, της οποίας υπεύθυνοι ορίζονται τα µέλη, θα υπάρχουν
και εµπειρογνώµονες και ούτω καθεξής…» Και πάµε στην παρά-
γραφο 7 κατά την οποία αναφέρει: «Η επιτροπή και οι οµάδες
εργασίας συνεδριάζουν εντός και εκτός ωραρίου λειτουργίας
των υπηρεσιών του Υπουργείου και στα µέλη τους, καθώς και
στους εισηγητές και στους υπαλλήλους που ορίζονται για την
παροχή γραµµατειακής υποστήριξης, καταβάλλεται αποζηµίωση
για τη συµµετοχή τους στις συνεδριάσεις αυτών σύµφωνα µε τα
οριζόµενα στο άρθρου 21 του ν.4354/2015 οπότε εκάστοτε ισ-
χύει». Εάν αναφέρεται κάπου ότι εργάζονται αµισθί, παρακαλώ
να το καταθέσετε και θα ανακαλέσω κι εγώ και θα πω ότι έχω
κάνει λάθος και δεν το έχω διαβάσει. Όπως, επίσης, επιφυλάχ-
θηκα κατά την διάρκεια ότι εµείς ανατρέξαµε και δεν βρήκαµε
κάτι, αλλά µε βάση τον ν.4368 …

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Εντάξει, τη δώσατε τη
διευκρίνιση, κύριε Γεωργιάδη. 

Κύριε Υπουργέ, θέλετε κάποιο σχόλιο; 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Εγώ οφείλω να το διευκρινίσω. Παρα-

καλώ, όµως, από και πέρα να ανακαλέσετε τον χαρακτηρισµό…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Γεωργιάδη, εν-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΖ’ - 8 ΜΑΪΟΥ 2017 7827



τάξει.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Εσείς αναφερθήκατε σε µία δυνατότητα που υπάρχει. Σας
διαβεβαιώ, λοιπόν -και παρακαλώ καταθέστε ερώτηση να σας κα-
ταθέσουµε τα συγκεκριµένα έγγραφα- ότι κανείς δεν πήρε το πα-
ραµικρό. Ούτε οι υπάλληλοι οι οποίοι δουλεύανε υπηρεσιακοί,
πέρα από το ωράριό τους και δουλεύανε άπειρες ώρες. Αυτό
σας λέω. 

Παρακαλώ πολύ να πάει επίσηµα, µέσω της επίσηµης κοινο-
βουλευτικής οδού και να καταθέσετε ερώτηση για να σας προ-
σκοµίσω τα αντίστοιχα έγγραφα. 

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Επιφυλάσσοµαι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της υπ’ αριθµόν

18/15/5-4-2017 επίκαιρης επερώτησης µε θέµα: «Η αυτοδιοίκηση
στο στόχαστρο της Κυβέρνησης».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 21.15’ λύεται η συνεδρίαση για την προσεχή
Τετάρτη 10 Μαΐου 2017 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος νοµοθετική εργασία: µόνη συζήτηση και ψήφιση
επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας: «Κύρωση του Μνηµονίου Κα-
τανόησης µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Άµυνας του Βασιλείου της
Νορβηγίας σχετικά µε τη συνεργασία στον τοµέα αµυντικών εξο-
πλισµών, συστηµάτων και υπηρεσιών», σύµφωνα µε την ηµερή-
σια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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